
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی:
 بدون تفاهم ایران و آژانس تحقق 

توافق برجام ممکن نیست

بین المللــی  آژانــس  کل  مدیــر 
انــرژی اتمــی پــس از دیــدارش با 
رییس ســازمان انرژی اتمی گفت: 
خوشــحالم کــه دوبــاره در تهران 
هســتم. ما در جلســه مان تبادل 
نظر فشرده مثمرثمری را داشتیم.  
رافائل گروسی در کنفرانس خبری 
مشــترک با محمد اسلامی گفت: 
از وقتی آقای اسلامی در این سمت 
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مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم اعلام کرد:

قم درمعرض خطرافزایش 
عرصه های بیابانی  

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

حفظ بافت تاریخی قم زمینه ساز توسعه گردشگری است

گفت:  قم  استان  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  مدیرکل 
بیابان بی محابا به سمت قم می آید و استان قم در معرض 
پوشش  رفتن  ازبین  و  بیابانی  عرصه های  افزایش  خطر 
گیاهی درمناطق مختلف است.  محمد شعاعی روز شنبه 

به مناسبت هفته منابع طبیعی در گفت وگو با خبرنگاران 
اظهارداشت: حفظ منابع طبیعی که منافع آن برای عموم 
جامعه است وظیفه همگانی به شمار می آید و این مسئولیت 
خطر  و  جغرافیایی  خاص  شرایط  دلیل  به  قم  استان  در 
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

کمبود آب درقم جدی است
تلاش برای جلوگیری از قطع آب و جیره بندی

4

8
با تجلیل و قدردانی ازخدمات 10ساله دکتر علیمحمدی ؛

دکترمحصل مدیردرمان تامین اجتماعی استان قم شد

حفظ منابع طبیعی وظیفه همگانی است

به  اشاره  با  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
شهر  سطح  چاه های  همه  ورود  از  استان،  در  آب  کمبود 
و  آب  قطع  از  جلوگیری  به منظور  بهره برداری  مدار  به 

جیره بندی خبر داد.  حسن بختیاری با اشاره به افزایش 
مصرف آب در استان گفت: متاسفانه از ابتدای اسفندماه 
با افزایش دمای هوا و شروع خانه تکانی ها با رشد مصرف 

  

تولیت حرم مطهر فاطمه معصومه)س( گفت: نوآوری و بیان لایه های لطیف و 
ظریف از 8سال دفاع مقدس از هنرمندی های روایتگران صادق راویان در برنامه 
های راهیان نور است. آیت الله سید محمد  سعیدی در دیدار رئیس ستاد قرارگاه 
راهیان نور سباه و بسیج  امنیت کنونی را میراث خون شهدا دانست وبر معرفی 
این میراث ارزشمند به نسل کنونی تاکید کرد. وی از متولیان اردوهای راهیان نور 
خواست با ارائه مستندات از واقعیت ها سخن بگویند و با بهره مندی از فیلم های 

مستند و روایتگری در صحنه جوانانی که درکی از جنگ را نداشتند آگاه کنند.

با  با ذیحسابان دستگاه های اجرایی استان  استاندار قم در نشست صمیمی 
تقدیر از نقش نظارتی این مجموعه ها، ساماندهی اعتبارات هزینه ای استان در 
سال آینده را ضروری دانست.  سید محمد تقی شاهچراغی  روز شنبه در نشستی 
با ذیحسابان دستگاه های اجرایی استان، با اشاره به اهمیت سلامت و پاکدستی 
در نظام اداری و اقتصادی کشور گفت: تحقق این مهم، یکی از اولویت های اصلی 
دولت می باشد. استاندار قم با تقدیر از تلاش ذیحسابان در دستگاه های اداری، 
اضافه کرد: توجه بیشتر به مسائل نیروی انسانی شاغل در این حوزه و افزایش 

تولیت حرم مطهر فاطمه معصومه)س( :
روایت راویان صادق دفاع مقدس مبتنی بر نوآوری باشد 

استاندار قم تاکید کرد؛
ضرورت ساماندهی اعتبارات هزینه ای استان در سال آینده
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رئیس جمهور در مراسم افتتاح پروژه های کمیته امداد امام خمینی)ره(:

برنامه ریزی و اقدام فوری برای 
توانمندسازی مددجویان ضروری است
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رئیس سازمان انرژی اتمی:
نفوذ سیاسی و لابی گری نباید

 در تصمیمات آژانس تاثیر بگذارد

 رییــس  جمهــور گفــت: همــه 
دســتگاه های اجرایــی و نهادهای 
انقلاب اسلامی و خیریه ها موضوع 
حمایــت از اقشــار آســیب پذیر را 
به عنــوان اولویت در دســتور کار 
خــود قرار دهند و ریشــه فقر باید 
خشــکانده شــود.  آیت الله ســید 
ابراهیم رئیسی روز شنبه همزمان 
بــا هفتــه احســان و نیکــوکاری 

انــرژی  ســازمان  رئیــس 
اتمی گفت: نفوذ سیاســی و 
لابی گری نباید در تصمیمات 
آژانس تاثیــر بگــذارد و امید 
داریــم کــه رونــد همکاری ها 
غیر سیاسی باشــد.  محمد 
در  شــنبه  روز  ر  اســلامی 
کنفرانس خبری پس از دیدار 
بــا رافائــل گروســی مدیرکل  2

ولادت باسعادت امام حسین )ع( و  روز پاسدار را  تبریک می گوییم.

روابط ایران و روسیه؛ 
واقعیت ها و توهمات

وزیر امورخارجه روسیه، درحالی که همه نشانه ها، نشانگر 
احیای برجام بود؛ اظهار داشت که روسیه از آمریکا تضمین 

کتبی می خواهد که تحریم ها علیه روسیه، در صورت احیای توافق هسته ای، بر مناسبات ایران 
و روسیه تأثیر نخواهد گذاشت.

معنای آشکار سخن لاوروف آن است که آمریکا باید از ایجاد هرگونه مانع در مناسبات مسکو 
با تهران، با وجود اعمال تحریم ها علیه روسیه در پی تجاوز روسیه به اوکراین خودداری کند تا 
روسیه بتواند با استفاده از فرصت پایان تحریم های ایران، بخشی از تحریم های غرب را بی اثر 

کند.
اشاره به چند نکته کوتاه درباره سخنان لاوروف، می تواند مفید باشد:اول آنکه درحالیکه 
برای  فرصتی  روسیه  که  نمی پذیرد  آمریکا  است،  اوکراین  به  تجاوز  درگیر  همچنان  روسیه 
بی اثرسازی تحریم ها بیابد و چنین فرصتی به پوتین نخواهد داد. حتی اگر خودداری آمریکا از 
ارائه تضمین به روسیه، مانع احیای برجام شود و البته آشکارتر است که بازنده این ماجرا ایران 

خواهد بود.
دوم آنکه، هر حکومتی که در شرایط کنونی به مسکو کمک کند تا تحریم های بین المللی را 

دور بزند، خود را در مقابل جامعه بین المللی قرار داده و باید هزینه آن را بپردازد.
پرسش ساده آن است که چرا ایران باید دراین شرایط، به روسیه کمک کند؟ آن هم درحالی 
که مسکو، در سال های گذشته و در دوره اعمال تحریم ها علیه تهران، نه تنها به ایران، به سبب 

هزینه های چنین اقدامی کمک نکرد؛ بلکه با تحریم های بین المللی علیه ایران همراهی کرد؟
به یاد آوریم که حتی بانک های روسی در پی ورود ایران به فهرست سیاه گروه ویژه اقدام)اف ای 

تی اف( روابط خود را با بانک های ایرانی قطع کردند.
اینکه ایران و روسیه روابط دوستانه داشته باشند، منافع دو طرف را تأمین می کند. اما وقتی 
روسیه ایران را یکی از کارت های بازی خود در مناسبات با غرب تلقی می کند، این رویکرد برخی 

از ایرانیان که روسیه را شریک راهبردی ایران می دانند، خیال پردازانه است.
موضوعی که موضع تازه روس ها درباره احیای برجام، آن را  آشکارتر می سازد.

کارشناس ارشد روابط،بین الملل

همزمان با شب میلاد حضرت عباس)ع( صورت می گیرد؛

رونمایی از کتاب »اباالفضل قمی ها«
 با محوریت امامزاده سید علی)ع(

آیین رونمایی از کتاب »اباالفضل قمی ها« با محوریت زندگی و شخصیت امامزاده سید 
علی)ع( از نوادگان حضرت عباس)ع( در قم برگزار می شود.  به گزارش روابط عمومی اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم، امامزاده سید علی)ع( با سه واسطه به شرح علی بن ابراهیم بن 
ابی جعفر حسن بن عبیدالله بن عباس بن علی بن ابی طالب به حضرت عباس )علیه السلام( 
و با چهار واسطه به امیرالمومنین حضرت علی )علیه السلام( می رسند. حرم مطهر ایشان از 
دیرباز محل احترام اهالی قم و زائرانی از اقصی نقاط ایران و جهان بوده و مراسم گوناگونی با 
محوریت این بقعه متبرکه و به همت اوقاف و امور خیریه ناحیه یک شهرستان قم برگزار می شود. 
با توجه به اینکه ایشان یکی از نوادگان حضرت عباس)ع( به شمار می روند، از قرون گذشته به 
»اباالفضل قمی ها« شهرت دارند و بر همین اساس کتابی نیز با این عنوان به قلم سید مهدی 
میرمسیب به رشته تحریر درآمده که قرار است در مراسم جشن شعبانیه امسال از آن رونمایی 
شود. کتاب مذکور شامل زندگینامه، کرامات و اشعاری است که در وصف امامزاده سید علی)ع( 

سروده شده اند. این مراسم همزمان با شب میلاد حضرت عباس)ع( تدارک دیده شده است.
 

آیت الله حسینی بوشهری: 

دانشگاه مرکز رشد علمی و معرفتی 
دانشجویان است

ئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه گفت: دانشگاه باید محیطی برای رشد علمی، معرفتی و 
فرهنگی توأمان دانشجویان باشد تا افرادی خبره و تاثیرگذار تحویل اجتماع بدهد. 

آیت الله حسینی بوشهری در جمع رئیس، اساتید و مدیران دانشگاه پیام نور استان قم اظهار 
کرد: کار در محیط آموزش عالی، سهل و ممتنع است؛ سهل چون بخشنامه ها و قوانین از 
ابتدای ورود دانشجویان تا فارغ التحصیلی آنها وجود دارد و ممتنع از آن جهت که انسان ها در 
محیط های بزرگ تر همچون دانشگاه، از ظرفیت های خود بیشتر بهره می برند و تفاوت هایی در 
آنها بروز می کند بنابراین دانشگاه باید تاثیرگذاری روی همه افراد با همه گرایش ها و سلیقه ها را 

در دستور کار داشته باشد.

حسن بختیاری زاده*

استاندار قم: 

نهاد مقدس سپاه امید مستضعفان جهان است
استاندار قم در پیامی به مناسبت روز پاسدار آورده است: نهاد مقدس سپاه همانند خاری 
به چشم دشمنان انقلاب اسلامی و امید مستضعفان و مظلومان عالم، در برابر هر نوع توطئه و 
تهدید دشمنان پلید و متجاوزان به حریم انقلاب و ولایت و اهل بیت)ع( ایستادگی کرده است. 

به گزارش عصر شنبه روابط عمومی استانداری قم، در پیام سید محمدتقی شاهچراغی آمده 
است: عید ولادت با سعادت سرور وسالار شهیدان حضرت امان حسین )ع( و فرخنده زاد روز 
علمدار بزرگ عرصه ایثار و فداکاری حضرت ابوالفضل )ع( بنام روز پاسدار و جانباز نام گذاری 

شده است.
پیام ادامه یافته است: نهاد مقدس سپاه، یادگار ماندگار امام راحل و شجره طیبه ای متصل 
به اقیانوس بیکران ملتی شجاع است که برای حفظ و صیانت و پاسداری از آرمان های انقلاب 
اسلامی شکل گرفت و در این راه استوار و پرصلابت و همانند خاری به چشم دشمنان انقلاب 
اسلامی و امید مستضعفان و مظلومان عالم، در برابر هر نوع توطئه و تهدید دشمنان پلید و 

متجاوزان به حریم انقلاب و ولایت و اهل بیت)ع( ایستادگی کرده است.
استاندار قم در ادامه این پیام می افزاید: روز جانباز روز پاسداشت انسان های غیور و فداکاری 
است که که با تاسی به بزرگ جانباز حماسه کربلا و در راه عزت اسلام و عظمت کشور، ردای پر 
افتخار جانبازی بر تَن کرده و نام آن ها برای همیشه تاریخ، به عنوان گنجینه های تمام نشدنی 
ایثار و از خودگذشتگی و مایه افتخار و سند عزت و سربلندی ملت بزرگ ایران، ثبت و جاودانه 
شده است. شاهچراغی همچنین خاطرنشان کرده است: فرصت را مغتنم دانسته، فرارسیدن 
خجسته اعیاد شعبانیه، میلاد با سعادت پیشوا و سرور آزادگان جهان، حضرت امام حسین و روز 
پاسدار و ولادت قمر منیر بنی هاشم حضرت ابوالفضل و روز جانباز را به همه پاسداران و جانبازان 
پر افتخار میهن عزیز اسلامی خصوصا پاسداران و جانبازان غیور و سرافراز استان مقدس قم و 
خانواده های محترم این بزرگواران تبریک و تهنیت عرض می کنم. وی در پایان با ادای احترام به 
مقام شامخ شهیدان و ایثارگران سرافراز انقلاب اسلامی افزوده است: عزت، اقتدار و سربلندی 
روزافزون ایران اسلامی را تحت توجهات حضرت ولی عصر )عج( و در پرتو انوار قدسی و تابناک 
بنیانگذار کبیر جمهوری اسلامی ایران حضرت امام خمینی)ره( و فرامین فرماندهی معظم کل 

قوا حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای از درگاه ایزد منان مسالت دارم.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

حفظ بافت تاریخی قم زمینه ساز 
توسعه گردشگری است

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: »حفظ بافت تاریخی، 
صیانت از میراث فرهنگی و زمینه ساز توسعه گردشگری استان است.«

علیرضا ارجمندی در جلسه ای که با حضور اعضای کارگروه مشورتی و نظارتی نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و همچنین نمایندگان شهرداری و سازمان زیباسازی شهرداری برگزار 
شد، اظهار کرد: بافت تاریخی قم ۵/۲درصد مساحت محدوده شهری را در برگرفته است و تاثیر 
چندانی بر درآمدهای شهرداری ندارد.  مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم 
در ادامه با اشاره به  قوانین و ضوابط مصوب مجلس و دولت در خصوص حفظ بافت تاریخی 
ادامه داد:  جلسات مشترک و متعددی با کمیسیون ماده ۵ و سایر کارشناسان در خصوص 
تعیین حریم محدوده بافت تاریخی قم برگزار شده است. او ضمن تاکید بر قانونی بودن محدوده 
بافت تاریخی افزود: در صورت لزوم باز هم از نظر کارشناسان متخصص امر استفاده خواهیم 
کرد. ارجمندی با بیان این که بافت تاریخی قم جزئی از هویت تاریخی است،اضافه کرد: از 
نظرات کارشناسی و تخصصی شهرداری و شورای اسلامی شهر مقدس قم که مغایرتی با قوانین 

حاکمیتی میراث فرهنگی نداشته باشد، استقبال خواهیم کرد.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم:

عوارض نوسازی شامل تمامی املاک و 
مستغلات می شود

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با بیان اینکه طبق قانون، عوارض نوسازی 
شامل کلیه املاک و مستغلات می شود، تصریح کرد: رقم عوارض نوسازی برحسب مؤلفه هایی 

محاسبه و به صورت سالیانه دریافت می شود.
محمد وحیدنیا با اشاره به اهمیت پرداخت عوارض های شهرداری به ویژه عوارض نوسازی 
اظهار داشت: عوارض نوسازی قانون مختص به خود را داشته و گاهی شهروندان تصور می کنند 

بستگی به نوسازی ملک دارد، درحالی که مربوط به نوسازی و عمران شهری است.
وی با بیان اینکه طبق قانون، عوارض نوسازی شامل کلیه املاک و مستغلات می شود، 
تصریح کرد: رقم عوارض نوسازی برحسب مؤلفه هایی محاسبه و به صورت سالیانه دریافت 

می شود، که این عوارض در اواخر سال گذشته به صورت پیامکی به مالکان ارسال می شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
،تعداد پارک های ساخته شده در ۶ سال گذشته را نیز 
و گفت: درختکاری در حاشیه  پارک عنوان کرد   ۱۱۰
معابر نیز بیش از ۵۳۰ هزار متر طول توسعه داشته که 
سبز  خیابان ها  درصد  معابر ۹۰  سبز  نهضت  قالب  در 
شده تا هم بتوانیم علاوه بر زیبایی تلطیف هوا و حفظ 

محیط زیست را داشته باشیم.
پیام جوادیان روز شنبه در نشست رسانه ای “پنجمین 
از اقدامات  پویش درخت دوستی بنشانیم”،  گزارشی 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ارائه کرد و 
اظهار داشت: با توجه به ابلاغ وزارت کشور مبنی بر ادغام 
دو سازمان پارک ها و فضای سبز و زیباسازی، امیدواریم 
و  خورده  رقم  نیز  قم  کلان شهر  در  به زودی  اتفاق  این 

سازمان جدید تأسیس شود.
وی از آغاز به کار سازمان جدید به نام سازمان سیما و 
منظر شهری شهرداری قم خبر داد و افزود: امیدواریم 
تا اردیبهشت ۱۴۰۱ بتوانیم در سازمان جدید شروع به 
کارکنیم، درحالی که اساسنامه سازمان به صورت کامل 
تدوین شده و طی هفته آینده در شورای اسلامی شهر قم 
بررسی و تصویب می شود و در صورت آغاز به کار در بین 
چهار کلان شهر مانند تهران و اصفهان پیشتاز خواهیم 
بود. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز و سرپرست 
اولویت های  از  یکی  قم،  شهرداری  زیباسازی  سازمان 
در شهر  نشاط  و  ایجاد حس طراوت  را  سازمان جدید 
دانست و بیان کرد: شهر قم به عنوان شهر اهل بیت )ع( 
باید زیبا،  خرم و بانشاط طراحی شده و با توطئه هایی که 

باهدف قم ستیزی طراحی می شود مقابله کرد.
وی ابعاد پروژه قم ستیزی را موردتوجه قرارداد و تصریح 
کرد: در پروژه قم ستیزی بیشترین هجمه ها بر فضای 
این  درحالی که  است،  بوده  قم  بودن  کویری  و  سبز 
خشک سالی در همه کشور بوده و شاهد سبزی شهر 
و  هستیم  خود  همسایگان  به عنوان  اصفهان  و  تهران 
وضعیت آب های زیرزمینی شهر اصفهان از قم بحرانی تر 
است. جوادیان توسعه فضای سبز شهر قم را بر مبنای 
برنامه ای مشخص دانست و تأکید کرد: توسعه فضای 
سبز شهر قم بر مبنایی علمی و با در نظر گرفتن شرایط 
آب و هوایی شهر قم بوده و ما در کشور دومین شهری 
شهری  سبز  فضای  آبیاری  برای  پساب  از  که  هستیم 

استفاده می کنیم.
شهرداری قم می خواهد شهر قم را به یک شهر 

شاد، و خرم تبدیل  نماید
وی توسعه شهر را برای پذیرایی از زائران لازم و ضروری 
خواند و خاطرنشان کرد: تا امروز موانع زیادی برای عدم 
توسعه شهر ایجاد کرده اند اما نمی توانند موفق باشند،  
شهرداری قم می خواهد شهر قم را به یک شهر شاد، و 
خرم تبدیل کرده تا در کنار حفظ شان و منزلت شهر قم، 

شرایط رفاهی و گردشگری زائران نیز مهیا باشد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز و سرپرست 
سازمان  برنامه های  قم،  شهرداری  زیباسازی  سازمان 
موردبررسی  کار  آغاز  در  را  قم  منظر شهرداری  و  سیما 
قرارداد و گفت: یکی از مهم ترین برنامه های ما در سازمان 
جدید ایجاد نور و ارتقاء کیفیت بصری شهر در شب است 

و در کنار آن به آب نماها نیز توجه خواهد شد.

برگزاری چهارمین جشنواره گنجشک های بهاری 
در بوستان علوی 

وی از برگزاری چهارمین جشنواره گنجشک های بهاری 
در بوستان علوی خبر داد و گفت: طرح های امسال از 
بین طرح های ۴۰ هنرمند از سراسر کشور انتخاب  شده 
و شهروندان می توانند با حضور در بوستان علوی شاهد 

اجرای نقاشی گنجشک های بهاری امسال باشند.
جوادیان از برگزاری همایش رونمایی از سردیس ۱۰ 
همایش،  برگزاری  از  بعد  گفت:  و  داد  خبر  نیز  شهید 
سردیس ها در خیابان هایی که به نام این شهدا نام گذاری 
شده نصب شده و در گام بعدی نورپردازی ۷ و نیم کیلومتر 
بلوار پیامبر اعظم)ع( در دستور کار قرارگرفته و با روشی 

نوین نورپردازی خواهد شد.
17 درصد از آب شرب استان برای توسعه فضای 

سبز استفاده می شود 
وی در ادامه میزان استفاده از آب شرب را در آبیاری 
درختان و فضای سبز شهری تنها ۱۷ درصد اعلام و یادآور 
شد: در حال حاضر تنها ۲.۸ میلیون مترمربع از آب شرب 
در آبیاری درختان استفاده می شود و با توجه به  تکمیل 
شبکه انتقال آب و استفاده از پساب توانسته ایم توسعه 

پایدار قضای سبز را در شهر رقم بزنیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
اختصاص حق آبه رودخانه قمرود را یکی از اتفاقات خوب 
در حوزه فضای سبز دانست و افزود: با پیگیری هایی که 
انجام شد توانستیم از سال ۹۹ این حق آبه را احیا کرده و 

بخشی از فضای سبز خود را این آب آبیاری کنیم.
افزایش بیش از ۹ میلیون مترمربع فضای سبزقم 

در ۶ سال گذشته  
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
سپس مساحت فضای سبز شهر قم را بیش از ۲۶ میلیون 
مترمربع اعلام کرد و گفت: سرانه فضای سبز  شهر قم از 
سال ۹۴ که عددی برابر ۱۳ مترمربع به ازای هر نفر بوده 
به عدد ۲۰ و نیم مترمربع رسیده که نشان دهنده افزایش 
بیش از ۹ میلیون مترمربع فضای سبز در ۶ سال گذشته 
است. وی عدم توسعه متوازن فضای سبز را موردتوجه 
قرارداد و گفت: عدم توسعه متوازن فضای سبز به علت 
کاربری و طرح تفصیلی بوده که با پیگیری انجام شده 
و مذاکراتی که با اداره املاک انجام  داده ایم امیدواریم 
بتوانیم بخشی از آن را جبران کنیم اما باید بپذیرم هزینه 

تملک و حواشی آن زیاد بوده و نیاز به کمک استان داریم.
باغات کافی  برای حفظ  را  جوادیان درآمد شهرداری 
نداست و خاطرنشان کرد: پیشنهاد شهرداری به استان 
تشکیل بانک زمین است زیرا بخشی از باغات در حال 
از بین رفتن بوده و توافق بین صاحبان باغ و شهرداری 
به سختی انجام می شود و نیاز داریم استان هزینه ای را 

تحت عنوان بانک زمین به این کار اختصاص دهد.
گذشته  سال  در ۶  ساخته شده  پارک های  تعداد  وی 
را نیز ۱۱۰ پارک عنوان کرد و ادامه داد: درختکاری در 
حاشیه معابر نیز بیش از ۵۳۰ هزار متر طول توسعه داشته 
که در قالب نهضت سبز معابر ۹۰ درصد خیابان ها سبز 
شده تا هم بتوانیم علاوه بر زیبایی تلطیف هوا و حفظ 

محیط زیست را داشته باشیم.
قم تنها شهر استاندارد در نصب و خرید وسایل 

بازی است
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
در پایان شهر قم را تنها شهر استاندارد در نصب و خرید 
وسایل بازی دانست و تأکید کرد: ما تنها شهری در کشور 
هستیم که علاوه بر خرید وسایل بازی استاندار، استاندار 
به صورت  استاندارد  این  و  رعایت کرده  نیز  را  آن  نصب 
دوره ای تمدید می شود. وی عدم نصب تاپ در بوستان ها 
استاندارد هیچ  اداره کل  و گفت:  قرارداد  موردتوجه  را 
تاب بازی استانداری را معرفی نکرده و در صورت نصب 
تاب به کل مجموعه بازی استاندارد تعلق نمی گیرد، در 
صورت کسب استاندارد توسط تولیدکننده ای در همه 

پارک ها تاب نصب خواهد شد.
اجازه  تغییر کاربری باغ سالاریه داده نشده است

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم 
با باغ سالاریه و  در ادامه در پاسخ به سئوال در ارتباط 
آینده آن اظهار کرد: همچنان تاکید داریم که باید باغات 
و عرصه سبز آن حفظ شود اما با همه هماهنگی ها و 
پیگیری های انجام شده نتیجه ای نگرفته ایم، مجموع باغ 
سالاریه 40 هزار مترمربع است و تحت مالکیت دانشگاه 
امام صادق)ع( است. وی در ادامه افزود: در نظر داریم 
معادل این باغ را به مالک آن که دانشگاه امام صادق )ع( 
است زمین بدهیم اما آن ها اصرار دارند در این مکان تغییر 
کاربری  صورت پذیرد درحالی که کمیسیون ماده 5 و هیچ 
نهادی در استان مجوز تغییر کاربری و احداث مجتمع را 

به آن ها نداده است.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

110 پارک در 6 سال گذشته احداث شده است
اجرای پنجمین “پویش درخت دوستی بنشانیم” 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

110 پارک در 6 سال گذشته
 احداث شده است
قم تنها شهراستاندارد در نصب و خرید وسایل بازی است
باغ سالاریه باید پارک عمومی شود نه مجتمع آموزشی
اجرای پنجمین “پویش درخت دوستی بنشانیم”
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پوتین در باتلاق
 جنگ اوکراین

پوتین گرفتار باتلاق تجاوز به اوکراین شده است.چه 
آمریکا و ناتو پوتین را تحریک به حمله نظامی به اکراین 

کرده باشند و چه پوتین برای توسعه اقتدار روسیه و دور کردن ناتو از مرزهای خود، 
دست به اشغال اوکراین زده باشد، حالا با گذشت بیش ازده روز از شروع جنگ، 
مشخص شده است که پوتین گرفتار باتلاق تجاوز به اکراین شده است و به این 

سادگی ها قادر به رسیدن به اهداف خود و تمام کردن جنگ نیست. 
پوتین که می خواست دولت اکراین را تسلیم خواسته های خود کند و در نهایت 
یک دولت وابسته به روسیه را در اوکراین بر سر کار آورد و خیالش از همسایه غربی 
خود راحت شود، حالا با مقاومت مردم و دولت اوکراین مواجه شده و اروپا و آمریکا را 

یکپارچه علیه خود متحد کرده است. 
همزمان با افزایش تحریم های غرب علیه روسیه، حرکت ستون های نظامی روسیه 
کند شده و اوضاع آنقدر پیچیده گردیده که حرف از بکارگیری سلاح هسته ای و 

احتمال جنگ سوم جهانی است. 
گرچه هنوز قضاوت در باره نتایج این جنگ خانمانسوز زود است ولی معلوم نیست 
که فرسایشی شدن جنگ تا کجا خواهد بود.  حاصل جنگ پوتین تا کنون آوارگی 
و مهاجرت بیش از یک میلیون نفر از مردم اکراین و از بین رفتن زیرساخت های 
این کشور و روی آوردن اروپا به تقویت نظامی خود و توسعه و گسترش پیمان ناتو و 

همگرایی بیشتر کشورهای اروپایی با آمریکا بوده است. 
در هر صورت گرچه تا کنون جنگ روسیه با اوکراین به نفع آمریکا و چین تمام شده 
ولی آبروی پوتین دیکتاتور را در بین بسیاری از مردم جهان برده است. البته خسارت 
این جنگ احمقانه و پیامدهای آن برای مردم روسیه و اکراین طولانی مدت خواهد 

بود. 
شاید یکی از پیامدهای جنگ اکراین این باشد که مردم روسیه امیدوار به آخرین دور 

ریاست جمهوری پوتین شوند. 
به هر حال جمهوری اسلامی ایران که زخم خورده از جنگ صدام با حمایت 
شوروی، آمریکا، فرانسه و عربستان بوده است، بیش از هر کشور دیگری محکوم 
بودن حمله روسیه به اکراین را درک می کند و قاعدتاً برای خاتمه یافتن این جنگ 

جنایتکارانه، تلاش می کند.
 

معاون اول رئیس جمهور در دیدار رافائل گروسی:

برنامه هسته ای ایران همواره
 صلح آمیز بوده است 

معاون اول رئیس جمهور گفت: جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه به دنبال ساخت 
سلاح هسته ای نبوده و آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز در سال های گذشته به 

نشانه ای از غیرصلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران برخورد نکرده است.
محمد مخبر عصر  روز شنبه در دیدار »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی با تاکید بر ضرورت رویکرد بی طرفانه آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
حوزه فعالیت کشورها در مورد انرژی اتمی از جمله در خصوص برنامه هسته ای 
جمهوری اسلامی ایران افزود: انتظار جامعه جهانی از این آژانس این است که با 

نگاهی تخصصی و کارشناسی برنامه هسته ای کشورها را دنبال کند.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به فتوای مقام معظم رهبری مبنی بر حرام بودن 
ساخت و استفاده از سلاح های کشتار جمعی از جمله سلاح هسته ای تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه به دنبال ساخت سلاح هسته ای نبوده و آژانس بین 
المللی انرژی اتمی نیز در سال های گذشته به نشانه ای از غیرصلح آمیز بودن برنامه 

هسته ای ایران برخورد نکرده است.
مخبر بر ضرورت گسترش همکاری های جمهوری اسلامی ایران با آژانس بین 
المللی انرژی اتمی در راستای توسعه صلح آمیز برنامه هسته ای تاکید کرد و ادامه 
داد: مبنای اصلی تشکیل آژانس بین المللی انرژی اتمی کمک به توسعه و ترویج 
دانش صلح آمیز هسته ای در سراسر جهان است و تهران از گسترش همکاری های 
آتی با آژانس بین المللی انرژی اتمی در راستای استفاده صلح آمیز از دانش هسته 

ای استقبال می کند.
محمد مخبر با اشاره به اینکه تاریخ ایران نشان می دهد که مردمان این سرزمین 
در سراسر تاریخ به دنبال ترویج علم و دانش و کمک به بشریت بوده اند، گفت: در 
همین راستا ایران برای مصارف انرژی، صنعتی، سلامت، پزشکی و رفع نیازهای 
اساسی مردم خود به دنبال تکنولوژی صلح آمیز هسته ای است و باید در این زمینه 
به خودکفایی برسیم. رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز در 
این دیدار با ابراز خرسندی از سفر به تهران و نهایی شدن توافقات و انجام مذاکرات 
سازنده بین جمهوری اسلامی ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی تأکید کرد: 
امیدواریم در سفرهای آینده به تهران ایده های همکاری برای توسعه صلح آمیز برنامه 

هسته ای و ترویج این دانش در ایران عملیاتی و اجرایی شود.
وی با تأکید بر اینکه تمامی کشورهای جهان از جمله جمهوری اسلامی ایران حق 
دارند از علم هسته ای برای مصارف سلامت و صنعتی و انرژی بهره برداری کنند، 
تصریح کرد: تعهد و همکاری مشترک بین جمهوری اسلامی ایران و آژانس بین 

الملی انرژی اتمی به نفع مردم ایران و جهان است.
گروسی خاطرنشان کرد: پیشینه علمی و مذهبی کشور ایران نشان داده است که 

مردم ایران همواره به توسعه صلح و پیشرفت جهانی کمک کرده اند.
  

سرلشکر سلامی:

به اندازه کافی سلاح های موثر
 با دانش بومی داریم

فرمانده کل سپاه با بیان اینکه تکیه گاه ما سلاح نیست بلکه عزم و اراده و ایمان 
است، گفت: با این وجود بحمدلله به اندازه کافی سلاح های موثر با دانش بومی 

داریم. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در آیین رونمایی از دو پایگاه جدید موشکی و پهپادی سپاه با تقدیر از اقدامات 
تحولی و هوشمندانه با نگاه به آینده فناوری توسط نیروی هوافضای سپاه در پیشبرد 
راهبرد بازدارندگی دفاعی ایران اسلامی، گفت: زمانی از دست های خالی صحبت 
می کردیم و جنگیدیم، در همان مقطع هم بر جبهه ی دشمنان پیروز شدیم، اما امروز 
همان ایمان را داریم، همان امام و فرمانده را داریم، همان ملت و آرمان را داریم؛ اما به 

فضل الهی دست  هایمان پر است.
سرلشکر سلامی تجلی ظهور قدرت واقعی را در موشک، پهپاد، پدافند، هواپیما 
و شناور عنوان و اظهار کرد: اما ریشه این قدرت و سرشت و خلقت آن در باور ها، 
اعتقادات و  قلب و ذهن انسان ها است. وی با بیان اینکه قدرتی که توسط طاغوت به 
کسی داده شود نمی جنگد؛ گفت: ارتشی که بسیار مجهز بود، امروزی بود، توسط 
قدرت آمریکا در افغانستان حتی برای ۱۰ دقیقه نجنگید. فرمانده کل سپاه با تاکید 
بر اینکه تکیه گاه ما سلاح نیست، بلکه عزم،اراده و ایمان ما است، گفت: با این وجود 

بحمدلله به اندازه کافی سلاح های موثر با دانش بومی داریم.
قدرت آتش موشکی و شلیک های همزمان ما ۷ برابر شده است 

فرمانده نیروی هوافضای سپاه  نیز در این آیین گفت: در پایگاه پهپادی زیرزمینی 
در لحظه می توانیم ۶۰ فروند پهپاد را به پرواز درآوریم و هر هدف متخاصمی را مورد 

اصابت قرار دهیم. 
سردار سرتیپ پاسدار امیرعلی حاجی زاده اظهار کرد: ما بیانی که حضرت آقا به 
عنوان یک تکلیف الهی به مجموعه سپاه و نیروهای مسلح فرمودند مبنی بر اینکه 
باید قوی شوید را به عنوان یک فرمان در مجموعه نیروی هوافضای سپاه با جدیت 
دنبال کردیم و با تلاش شبانه روزی و حمایت عزیزان موثر، بحمدالله توانستیم این 
حرکت را انجام بدهیم. وی افزود: هم اکنون در این پایگاه در لحظه می توانیم ۶۰ 
فروند پهپاد را به پرواز درآوریم و به دلیل آنکه برد این پرنده های بدون سرنشین زیاد 
است و محدود نیست، محدودیت هدف نداریم و هر هدف متخاصمی را می توانیم 
مورد اصابت قرار دهیم. فرمانده نیروی هوافضای سپاه با تاکید بر اینکه  قدرت ما به 
صورت نمایی افزایش پیدا کرده است، گفت: قدرت آتش موشکی و شلیک های 
همزمان ما بیش از ۶ تا ۷ برابر شده است و زمان آمادگی ها و فاصله آمادگی برای 
شلیک هم بسیار کاهش پیدا کرده است. سردار حاجی زاده حرف زدن دشمن از 
قدرت پهپادی سپاه را نشانه افزایش تنوع قدرت ایران توصیف و خاطرنشان کرد: 
یک روز دشمن از هسته ای ما حرف می زند چندیست راجع به موشکی می گوید و 

این یعنی قدرت سیاسی آنها توزیع شده است.

اخبار

تولیت حرم مطهر فاطمه معصومه)س( :

روایت راویان صادق دفاع مقدس
 مبتنی بر نوآوری باشد 

تولیت حرم مطهر فاطمه معصومه)س( گفت: نوآوری و بیان لایه های لطیف و 
ظریف از ۸سال دفاع مقدس از هنرمندی های روایتگران صادق راویان در برنامه های 

راهیان نور است.
آیت الله سید محمد  سعیدی در دیدار رئیس ستاد قرارگاه راهیان نور سباه و بسیج  
امنیت کنونی را میراث خون شهدا دانست وبر معرفی این میراث ارزشمند به نسل 

کنونی تاکید کرد.
وی از متولیان اردوهای راهیان نور خواست با ارائه مستندات از واقعیت ها سخن 
بگویند و با بهره مندی از فیلم های مستند و روایتگری در صحنه جوانانی که درکی از 

جنگ را نداشتند آگاه کنند.
تولیت حرم مطهر فاطمه معصومه)س( در ادامه ولایتمداری و خود باوری را سبب 
پیروزی مردم ایران در هشت سال دفاع مقدس دانست وافزود: اگررئیس جمهور 
کزایی اکراین هم دست به دامن قدرت های پوشالی نمی شد وبر مردم خود باور 

داشت ، الان وضع کشورش اینگونه نبود.
ارائه خدمات رایگان به زائران راهیان نور دنبال می شود 

دبیر قرارگاه مرکزی راهیان نور سپاه و بسیج  نیز دراین دیدار با بیان اینکه رویکرد 
این قرارگاه ارائه خدمات رایگان به زائران راهیان نور است، گفت: کاهش هزینه 
کاروان های راهیان نور، آسان سازی سفر به مناطق جنگی و تأمین اسکان، غذا و 
محیط های فرهنگی در کنار ایمن سازی حضور در این مناطق، در دستور کار قرارگاه 

است.  
سردار عباس مطهری در رابطه با آغاز عملیات عظیم فرهنگی راهیان نور اظهار 
کرد: موضوع بازدید از جبهه ها بعد از زمان دفاع مقدس رسم شد و خانواده شهدا، 
رزمندگان و جانبازان و مسئولان برای دیدار با رزمنده ها می آمدند و بعد از دفاع 
مقدس هم رزمندگان که تعلق زیادی به آن فضا و یاد و خاطره رفقای شهیدشان 

داشتند، این کار را تقویت کردند.
وی در آستانه روز ملی راهیان نور با بیان اینکه رویکرد این قرارگاه ارائه خدمات 
این است که زمینه اسکان  بنای ما  نور است، گفت:  زائران راهیان  برای  رایگان 

خانوادگی را در استان های میزبان فراهم کنیم.
مطهری با بیان اینکه امسال با توجه به افرایش قیمت ها، راهیان نور خانوادگی را در 
اولویت قرار دادیم که مردم با خودروی شخصی مشرف شوند، افزود: ارتقای کیفیت 
راهیان نور با راهبرد جذاب سازی سفر به مناطق جنگی در دستور کار است و برای 
تحقق این امر از اقشار مختلف از جمله روحانیون، زنان، هنرمندان و…. خواستیم تا 
در یادمان هایی که در مناطق جنگی وجود دارد، نقشی که در دفاع مقدس داشتند را 
بازسازی کنند. وی افزود: کاهش هزینه کاروان های راهیان نور، آسان سازی سفر به 
مناطق جنگی و تأمین اسکان، غذا و محیط های فرهنگی در کنار ایمن سازی حضور 

در این مناطق در دستور کار قرارگاه راهیان نور بسیج و سپاه است.
 

استاندار قم تاکید کرد؛

ضرورت ساماندهی اعتبارات هزینه ای 
استان در سال آینده

استاندار قم در نشست صمیمی با ذیحسابان دستگاه های اجرایی استان با تقدیر 
از نقش نظارتی این مجموعه ها، ساماندهی اعتبارات هزینه ای استان در سال آینده 

را ضروری دانست. 
سید محمد تقی شاهچراغی  روز شنبه در نشستی با ذیحسابان دستگاه های 
اجرایی استان، با اشاره به اهمیت سلامت و پاکدستی در نظام اداری و اقتصادی 

کشور گفت: تحقق این مهم، یکی از اولویت های اصلی دولت می باشد.
استاندار قم با تقدیر از تلاش ذیحسابان در دستگاه های اداری، اضافه کرد: توجه 
بیشتر به مسائل نیروی انسانی شاغل در این حوزه و افزایش انگیزه های کاری آنان 

امری مهم و ضروری است.
شاهچراغی همچنین با تاکید بر اهمیت نقش نظارتی ذیحساب بر مسائل مالی 
دستگاه های اجرایی، عدم آشنایی مدیران با اصول و مقررات مالی را یکی از دغدغه 

های این حوزه عنوان و خاطرنشان کرد: 
آشنایی با مسائل و راهکارهای قانونی تخصیص اعتبارات در دستگاه مربوطه پیش 

نیاز هر مدیر در بدو ورود به دستگاه اجرایی است.
وی با اشاره به گله مندی مردم از عدم تکمیل به موقع یا کندی روند اجرای برخی 
طرح ها در استان، تصریح کرد: رویکرد دولت سیزدهم، کاهش زمان بهره برداری 
از طرح های توسعه ای استان و تسریع در انجم امور می باشد. شاهچراغی با اشاره 
به برنامه ریزی استان برای حرکت در مسیر ساماندهی اعتبارات هزینه ای در سال 
۱۴۰۱، گفت: اشراف و نظارت کامل بر تخصیص اعتبارات هزینه ای در بین دستگاه 
ها و بین کارکنان هر دستگاه امری مهم است که باید بر اساس عدالت و مبانی دقیق 
صورت گیرد. استاندار قم با بیان این که ذیحساب می تواند عامل محرک و مکمل 
مدیر در دستگاه اجرایی باشد گفت: مدیریت بهینه بودجه در چارچوب قانون و 

نظارت بر هزینه کرد آن، مسولیت خطیر ذیحسابان محسوب می شود.
بسیاری از مشکلات با روحیه جهادی قابل حل استظ

سید محمد تقی شاهچراغی استاندار قم همچنین با حضور در اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان، از بخشهای مختلف این اداره کل بازدید کرد. 

سید محمد تقی شاهچراغی در بازدید از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان قم و در نشستی صمیمی با کارکنان و مدیران این اداره کل ضمن تقدیر از 
کارهای انجام شده گفت:اگر کارکنان دستگاه ها با روحیه جهادی پای کار باشند، 
بسیاری از مشکلات موجود در بخشهای مختلف از جمله در بخش کارگری, تأمین 
اجتماعی و تعاونی ها قابل حل خواهد بود . وی با اشاره به محوریت نیروی انسانی 
در هر جامعه، محور و اساس تحول هر سازمان را نیروی انسانی دانست و تمرکز بر این 

موضوع را یک اصل مهم در موفقیت دانست.
استاندار قم همچنین رونق بخشی به فضای تولید و کسب و کار را یکی از محوری 
ترین سیاست های دولت سیزدهم عنوان و خاطرنشان کرد: همسو با این رویکرد، 

تلاش ها و برنامه ریزی خوبی در استان قم انجام گرفته است.
 

مدیر موسسه و بنیاد بین المللی صحیفه سجادیه :

تولید اپلیکیشن زین العباد در قم آغاز شد
 مدیر موسسه و بنیاد بین المللی صحیفه سجادیه از آغاز طراحی و برنامه ریزی تولید 
اپلیکیشن زین العباد به میمنت میلاد با سعادت حضرت امام زین العابدین )ع( در 

قم خبر داد.
به  اشاره  با  خبرنگاران  با  گفت وگو  در  شنبه  روز  وافی  مرتضی  حجت الاسلام 
نهایی شدن تفاهم نامه میان بنیاد صحیفه سجاد و مرکز اطلاع رسانی آل بیت)ع( 
اظهارداشت: این تفاهم نامه با حمایت دفتر مرجع عالیقدر جهان تشیع آیت الله سید 
علی سیستانی و به همت حجت الاسلام والمسلمین سید جواد شهرستانی نماینده 

ایشان در ایران در آستانه اعیاد شعبانیه منعقد شد.
 وی با اشاره به تولید اپلیکیشن زین العباد به عنوان یکی از بخش های تفاهم نامه 
مذکور افزود: تولید محتوی این نرم افزار تلفن همراه بر عهده بنیاد صحیفه سجادیه 

است.
وی زین العباد را یکی از جامع ترین اپلیکیشن های موبایلی در مورد امام سجاد )ع( 
دانست و گفت: در مورد اسم این اپلیکیشن  بررسی های بیشتری در حال انجام است، 
و به میمنت میلاد امام سجاد)ع( نیز طراحی و برنامه ریزی برای تولید این محصول 
شروع شد. مدیر بنیاد صحیفه سجادیه در ادامه خاطرنشان کرد: امیدواریم نخستین 
فاز تولید این اپلیکیشن در ذیل تفاهم نامه فوق و در جشنواره صحیفه سجادیه که ۲۹ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ برگزار خواهد شد، رونمایی و در اختیار علاقه مندان قرار بگیرد. 
وافی در ادامه ابراز امیدواری کرد که بنیاد صحیفه سجادیه بتواند با صاحبان اندیشه و 

نخبگان تفاهم نامه ها و حرکت های خیلی خوبی را داشته باشد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برخی نشست ها و برنامه های 
پیش بینی شده برای ولادت امام سجاد)ع( بیان داشت: تاکنون ۲ نشست علمی 
و دانشگاهی را قطعی کردیم که نخستین آن با همکاری دانشگاه ادیان و مذاهب 
می باشد که هفدهم اسفندماه از ساعت ۱۹ تا ۲۱ در این دانشگاه برگزار خواهد شد.

وی موضوع این نشست را بررسی فرازها و معارف رساله حقوق امام سجاد)ع( عنوان 
کرد و افزود: رساله گهربار و پرمضمون حقوق امام سجاد)ع(، مانند یک اساس نامه و 

برنامه دقیق حقوق است، که دنیای امروز می تواند به آن بپردازد.
وافی  افزود: اطلاعات مربوط به این نشست و همچنین لینک ارتباط مجازی آن 
در سایت دانشگاه ادیان قرار دارد، همچنین دنبال این هستیم که اینستاگرام بنیاد 

صحیفه سجادیه را فعال کنیم و پخش زنده را از این طریق هم داشته باشیم.

انقلاب اسلامی و  نهادهای  و  اجرایی  رییس  جمهور گفت: همه دستگاه های   
خیریه ها موضوع حمایت از اقشار آسیب پذیر را به عنوان اولویت در دستور کار خود 

قرار دهند و ریشه فقر باید خشکانده شود. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه همزمان با هفته احسان و نیکوکاری در مراسم 
افتتاح و رونمایی از پروژه های کمیته امداد امام خمینی)ره(، اظهار داشت: به عنوان 
یک مسوول، هرگز برای من پذیرفتنی نیست که بخشی از مردم کشورمان در تامین 
معاش و مسایل اولیه زندگی خود درمانده باشند و من این را با ظرفیت های گسترده ای 

که در کشور وجود دارد، سازگار نمی دانم.
رییس جمهور خاطرنشان کرد: ضرورت دارد وزارت رفاه با همکاری کمیته امداد 
امام)ره(، بنیاد مستضعفان، ستاد اجرایی و سایر نهادهای انقلاب اسلامی به همراه 
خیریه ها و دستگاه های مربوطه، موضوع رفع فقر و محرومیت را به عنوان اولویت در 
دستور کار خود قرار دهند که با توجه به ظرفیت های کشور این کار به راحتی امکان پذیر 

است.
وی تأکید کرد: وجود محرومیت و فقر زیبنده نظام اسلامی نیست و معتقدم با همت 

همگان بلافاصله می توان ریشه فقر مطلق را خشکاند.
 نظامات اجتماعی و اقتصادی باید مبتنی بر عدالت باشد 

رئیسی با تأکید بر اینکه نظامات اجتماعی و اقتصادی باید مبتنی بر عدالت باشد، 
گفت: اساساً فقر و محرومیت محصول بی عدالتی های اقتصادی و اجتماعی است و 
چنانچه امکانات و ظرفیت های کشور به صورت عادلانه توزیع شود، هیچ گونه فقر و 
محرومیتی وجود نخواهد داشت، بر همین اساس از ابتدای تشکیل این دولت اعلام 

کردم که دولت مردمی بر محوریت عدالت حرکت و اقدام خواهد کرد.
وی افزود: دولت بر مبنای عدالت در صدد است که بخش ها و مناطق مختلف 
کشور به صورت متوازن توسعه یابد و در این راستا بودجه سال آینده بر مبنای آمایش 
سرزمینی تدوین شده است. رییس جمهور گفت: جهت گیری دولت در اقتصاد کلان 
نیز در راستای رفع فقر و محرومیت در جامعه است و در این زمینه سیاست هایی نظیر 

کنترل و کاهش تورم را با جدیت دنبال کرد.
رئیسی با اشاره به ارتباط احسان و نیکوکاری و رفع محرومیت و فعالیت های زیربنایی 
اقتصادی، گفت: انجام هیچ یک از این دو کار تقدمی بر دیگری ندارد و می توان 
همزمان با اجرای طرح های بزرگ زیربنایی و اقتصادی به وضعیت فقرا و محرومین نیز 

رسیدگی کرد و این وظیفه مهمی است که نباید حتی یک لحظه هم از آن غافل شد.
رییس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با قدردانی از تلاش های ارزشمند 
کمیته امداد امام خمینی)ره( به ظرفیت های سامانه امداد هوشمند )سها(  اشاره کرد 
و گفت: این سامانه توانمندسازی مددجویان را همراه با حفظ کرامت آنان مورد توجه 

قرار داده و از این جهت بسیار ارزشمند است. برای کارآمدتر شدن لازم است این سامانه 
به سایر سامانه های کشور متصل شود تا امور مددجویان به راحتی انجام شود.

وی با تأکید بر اهتمام دولت برای تکمیل دولت الکترونیک و هوشمندسازی خدمات 
اداری در کشور، گفت: متأسفانه عقب ماندگی هایی در این زمینه وجود دارد که باید 
با فعالیت مضاعف آن را برطرف کرده و دولت هوشمند را تکمیل گردد. در این راستا 
لازم است سامانه هایی که راه اندازی شده اند، بلافاصله به یکدیگر متصل شوند تا 
سامانه جامع هوشمند، تشکیل شود. رئیسی با تأکید بر ساخت مسکن برای اقشار 
ضعیف و محروم جامعه اشاره و خاطرنشان کرد: دولت برای ساخت چهار میلیون 
واحد مسکونی تا سال ۱۴۰۴ وعده داده است که این مسئله جزء تکالیف قانونی 
در قانون جهش تولید مسکن نیز به شمار می آید. لذا باید با همکاری همه بخش ها و 
نهادهای انقلابی این موضوع را به انجام برسد. وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی 
با  واحد مسکونی  احداث  با همکاری بخش های مختلف،  که  نیز در صدد است 
اولویت خانواده های نیازمند و محروم را پیگیری کند. رییس  جمهور در ادامه اهمیت 
توانمندسازی و خودکفایی خانواده های محروم را مورد تأکید قرار داد و گفت: طرح 
خودکفایی خانواده های محروم از اقدامات ماندگاری است که هم با مبانی دینی و هم 
با حفظ کرامت خانواده ها مطابقت دارد و لازم است برنامه های موجود در این زمینه 
با قوت ادامه یابد. رئیسی اعتماد عمومی مردم به کمیته امداد امام خمینی)ره( را 
حائز اهمیت و ارزشمند توصیف کرد و افزود: اعتماد مردم به کمیته امداد که روز به 
روز افزوده می شود، پشتوانه بسیار ارزشمندی است که باید حفظ و تقویت شود و لازم 
است همواره با ایده های جدید، خلاقیت و نوآوری در جهت تقویت این شجره طیبه 

تلاش شود تا منشأ آثار بسیاری برای رفع فقر و رسیدگی به امور محرومان باشد.

رئیس جمهور در مراسم افتتاح پروژه های کمیته امداد امام خمینی)ره(:

برنامه ریزی و اقدام فوری برای توانمندسازی مددجویان ضروری است

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: نفوذ سیاسی و 
لابی گری نباید در تصمیمات آژانس تاثیر بگذارد و امید 

داریم که روند همکاری ها غیر سیاسی باشد. 
محمد اسلامی ر روز شنبه در کنفرانس خبری پس 
از دیدار با رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی گفت: امروز با آقای گروسی مدیرکل آژانس 
باقیمانده  مسائل  مورد  در  اتمی  انرژی  بین المللی 
که در سفرهای گذشته ایشان و سفر همکاران ما بود 
را مرور کردیم و به یک جمع بندی رسیدیم. بنا شد تا 
آخر خردادماه مدارکی که لازم است بین ایران و آژانس 

تبادل شود.
وی تصریح کرد: نفوذ سیاسی و لابی گری نباید در 
تصمیمات آژانس اثر بگذارد و ایران و آژانس باید در یک 
مسیر کاملا حرفه ای و رفتار در چهارچوب کارشناسی 
مسائل را دنبال کنند و جای هیچ گونه سیاسی کاری 

نیست.
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: بسیار خوش بین 
توسعه  راه  در  دشمنان  که  نفوذهایی  که  هستیم 
کشور ایجاد کردند، رفع شده است و اقدامات موجب 
بارز  نمونه  شود،  ایران  هسته ای  حرکت  پیشرفت 
دانشمندان  ترور  و  صهیونیستی  رژیم  اقدامات  آن 
تعاملات  و  جدید  مسیر  باید  است.  بوده  هسته ای 
جدید با آژانس را پایه گذاری کنیم تا موجب توسعه 
بخشیدن صنعت هسته ای ایران شود چراکه ایران برای 
توسعه فناوری هسته ای خود برنامه بلندمدتی دارد و 
امیدواریم که روند توسعه همکاری ها یک روند طبیعی 

و کاملا غیر سیاسی و حرفه ای باشد که ملت ما بتوانند 
تاثیرات آن را در زندگی خود مشاهده کنند.

مذاکرات  و  برجام  فلسفه وجودی  کرد:  تاکید  وی 
برای دفع و رفع اتهامات است. در این مقطع مذاکرات 
ایران  از خطوط قرمز  پایانی، یکی  در وین و مراحل 
این است که موارد ادعایی برای همیشه بسته شود و 
مزاحمتی ایجاد نشود. بر اساس توافقاتی که انجام 
گرفته است، گام هایی است که به صورت مساعدت 
سمت  به  باید  که  است  مستنداتی  ارائه  و  متقابل 
صهیونیستی  رژیم  جعلی  رژیم  برود.  همکاری ها 
تابع هیچ مقرراتی نیست و بیشترین مانع را بر سر راه 
برنامه صلح آمیز هسته ای ایران قرار داده است اما هیچ 

نتیجه ای نخواهد گرفت. 
اسلامی تاکید کرد: اگر کسی بخواهد با ادعاهای 
از  ما  کند،  ایجاد  مذاکرات  راه  سر  بر  مانع  جعلی 
اختیارات خود استفاده خواهیم کرد و با آن برخورد 

می کنیم.
گروسی: تفاهم ایران و آژانس تحقق توافق برجام 

ممکن نیست
پس  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  کل  مدیر 
گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  رییس  با  دیدارش  از 
خوشحالم که دوباره در تهران هستم. ما در جلسه مان 

تبادل نظر فشرده مثمرثمری را داشتیم. 
رافائل گروسی در کنفرانس خبری مشترک با محمد 
اسلامی گفت: از وقتی آقای اسلامی در این سمت 
سعی  و  داشتیم  مستمر  های  ملاقات  آمدند  اینجا 

کردیم موضوعات مختلف را حل و فصل کنیم.
آقای اسلامی گفتند چند  افزود: همانطور که  وی 
موضوع خاص باقی مانده است که باید شفاف سازی 
می کردیم و هر دو طرف هم تلاش کردند اما تا پیش از 

این موفقیتی در این زمینه نداشتیم.
گروسی گفت:تلاش کردیم عملگرایانه پیش رویم و 
متخصصان ما نظام مند تبادل نظر کردند چون ما در 

پایان به یک موفقیت نیاز داریم.
مدیر کل آژانس افزود: این مساله از چند جهت مهم 
است؛ برکشی پوشیده نیست الان مذاکرات مرتبط 
به  دیگر  کشورهای  و  ایران  بازگشت  احتمال  درباره 
برجام در جریان است و با توجه به اینکه مذاکرات ما 
موازی آن است این دو روند به هم متصل و وابسته 
است. در صورتی که ایران و آژانس درباره این مسایل 
پادمانی تفاهم نداشته باشند تصور اینکه یک توافق 

جامع مثل برجام محقق شود وجود ندارد.
مدیرکل آژانس در پاسخ به اینکه چرا گزارش های 
از سوی برخی منتشر  انتشار رسمی  از  آژانس قبل 
می شود؟ گفت: من هم بارها این سوال را از خودم 
به  اعضا  از  برخی  که  است  این  من  پاسخ  پرسیدم. 
محرمانگی پروتکل ها توجه نمی کنند و قبل از اینکه 

گزارش رسمی منتشر شود آن را منتشر می کنند.
وی افزود: در رابطه با این مساله و چگونگی  تقویت 
جلوگیری از انتشار گزارش ها و اسناد کارهایی را انجام 
دادیم از جمله وب سایت امن. اما وقتی کسی قصد 

دارد رازی را برملا کند متوقف کردنش سخت است.

اسلامی در نشست خبری با گروسی:
نفوذ سیاسی و لابی گری نباید در تصمیمات آژانس تاثیر بگذارد

حسین اعلایی*

سرلشکر باقری:

 شکست قطعی توطئه ها و فتنه های ویرانگر، مرهون حماسه های پاسداران است
 رییس ستاد کل نیروهای مسلح در پیامی با تبریک روز پاسدار تأکید کرد: 
شکست قطعی توطئه ها، بحران ها و فتنه های ویرانگر و براندازانه نظام سلطه 
و صهیونیسم، مرهون حماسه های ماندگار و الهام بخش پاسداران جان برکف 

انقلاب و همراهی آحاد نیروهای مدافع میهن اسلامی بوده است. 
انقلاب اسلامی، سرلشکر  پاسداران  پایگاه اطلاع رسانی سپاه  به گزارش 
پاسدار »محمد باقری« در پیام تبریک به مناسبت فرارسیدن سوم شعبان المعظم 
سالروز میلاد امام حسین )ع( و روز پاسدار آورده است: فرا رسیدن سوم شعبان 
المعظم سالروز ولادت سید و سالار شهیدان و سرور آزادگان جهان حضرت امام 
حسین )ع( که به ابتکار معجزگون و معنادار حضرت امام خمینی )ره( »روز 
پاسدار« نام گذاری شد را به آحاد پاسداران انقلاب که نام آنان به حق در زمره 
پاسداران حقیقی »اسلام«، »ولایت« و »انقلاب« برای همیشه تاریخ شده است، 

تبریک و تهنیت عرض می کنم.
وی در این پیام افزود: خدمات و نقش آفرینی های تابناک و دشمن شکن سپاه 
به ایران و ایرانی و بلکه آحاد ملت های مسلمان  منطقه راهبردی غرب آسیا آن قدر 
گسترده و درخشان است که تنها دشمنان زخم  خورده از ملت و سپاه عزیز 

می توانند آن را منکر شوند و یا وارونه روایت کنند.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به اینکه کشور ما از سپیده دم پیروزی 
انقلاب تا به امروز که ۴۳ سال از تولد سپاه در این سرزمین می گذرد، شاهد 
توطئه ها،  از  زنجیره ای  با  انقلاب در مقابله  پاسداران  و مقتدر  بالنده  حضور 
بحران ها و فتنه های ویرانگر و براندازانه نظام سلطه و صهیونیسم بوده است، 
خاطرنشان کرد: شکست قطعی آن ها مرهون حماسه های ماندگار و الهام بخش 
پاسداران جان برکف انقلاب و همراهی آحاد نیروهای مدافع میهن اسلامی 

بوده است؛ به طوری که با تأسی به خمینی عزیز با قاطعیت می توان گفت بدون 
حضور قدرت بازدارنده و مردمی سپاه چه بسا نامی از ایران عزیز در جغرافیای 

عالم باقی نمی ماند.
سرلشکر باقری در این پیام تصریح کرد: ملت ایران به وجود چنین سپاهی که 
با اقتدار و توانمندی های خود تهدیدهای مهیب دشمنان به ویژه رژیم مافیایی 
و تروریستی ایالات متحده آمریکا را خنثی کرده است، همواره بالیده است 
و دشمن باید هم از دامنه و گستره این ارادت و محبت به پاسداران انقلاب که 

حقارت آنان در »میدان« را رقم زده است، عصبانی باشد.
وی اضافه کرد: بی تردید سپاه و پاسداران انقلاب همچنان در اوج ایمان، 
آگاهی، اراده و آمادگی، لحظه ای از حضور در صحنه های نیاز انقلاب و کشور 
دریغ نخواهد کرد و فرمان صریح مولا و مقتدای خویش مبنی بر اینکه: »مردمی 
باشید، مردم دوست باشید، مردم پذیر باشید، مردمی رفتار کنید« را نصب العین 

حضور خود در میدان های تکلیف و مأموریت های فرارو قرار خواهد داد.
رییس کل نیروهای مسلح با گرامیداشت این روز فرخنده و نیز تبریک ولادت 
حضرت ابوالفضل العباس )ع( علمدار کربلا و »روز جانباز« و میلاد حضرت 
زین العابدین امام سجاد )ع(، ادامه داد: به شهیدان تاریخ ساز سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی درود می فرستم و تداوم موفقیت های بزرگ آحاد فرماندهان و 
پاسداران ولایتمدار این نهاد انقلابی و مردمی برای دفاع از آرمان های بلند اسلام 
ناب محمدی )ص( و دستاوردهای گران سنگ انقلاب اسلامی در پرتو عنایات 
حضرت بقیةالله الاعظم )عج( و تبعیت از فرامین و منویات مقام عظمای ولایت و 
رهبری و فرمانده کل قوا حضرت آیت الله العظمی امام خامنه ای را از خدای کریم 

و سبحان مسالت می جویم.

 وزیر امور خارجه گفت: اظهارات اخیر یک مقام عالی 
رتبه عربستان نشانگر تمایل آن ها برای برقراری روابط 

دوجانبه با ایران است و ما از آن استقبال می کنیم. 
پاسخ  در  وگویی  گفت  در  امیرعبداللهیان  حسین 
و  و عربستان  ایران  مناسبات  با  ارتباط  در  به سوالی 
اظهار  عربستان  رتبه  عالی  مقام  یک  اخیر  اظهارات 
داشت: روابط جمهوری اسلامی ایران با عربستان بر 
اساس تصمیم ریاض به قطع رابطه دیپلماتیک از سوی 

این کشور برقرار نیست. 
وی تصریح کرد: ولیکن این روابط در سال های پیشتر 
از روند تقریبا ثابت و همراه با دعوت ایران بر حسن 

مناسبات همراه بوده است. 
وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه تاکید کرد: ما در 

برخی مسایل منطقه دیدگاه ها و رویکردهای متفاوتی 
داریم ولی مدیریت اختلاف از سوی طرفین می تواند در 
خدمت منافع دو ملت و همچنین کشورهای دوست و 

برادر قرار گیرد. 
امیر عبداللهیان افزود: ما طی سالی که گذشت چهار 
دور گفت وگو با عربستان داشتیم. این گفت وگوها هم 
فضای خوبی را ترسیم کرد و هم نتایجی ولو اندک به 
همراه داشت و ما از اینکه عربستان مسیر گفت وگو را در 
پیش گرفته است خرسندیم و ادامه این نگاه می تواند به 
نتایج  مثبتی بینجامید، زیرا بهبود مناسبات و همکاری 

به نفع دو کشور است. 
مقام  اخیر  اظهارات  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
عالیرتبه عربستان را مبنایی برای نشان دادن تمایل 

جدید ریاض به پیشبرد مناسبات دوجانبه ارزیابی کرد 
و اظهار داشت: از آن استقبال می کنیم. 

امیر عبداللهیان در ادامه خواست دولت مردمی و 
تحول خواه سیزدهم بر تعامل با همسایگان را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: رییس جمهور محترم نیز کراراً 
بر عزم جمهوری اسلامی ایران در این خصوص تاکید 

کرده است.
وزیر امور خارجه در خصوص بحران یمن گفت: روشن 
است که بحران یمن راه حل نظامی ندارد. یمن به همه 
مبتنی  و  یمن سیاسی  راه حل  دارد.  تعلق  یمنی ها 
بر گفت وگوهای یمنی- یمنی و به دور  از مداخلات 
خارجی بود و این مهم از طریق پایان محاصره و جنگ 

محقق خواهد شد.

امیرعبداللهیان :

از ایجاد روابط دوجانبه با عربستان استقبال می کنیم
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رگ های واریسی؛ علت ها، درمان و پیشگیری  نابودی سرماخوردگی
 فقط با یک نوشیدنی

 یک محقق و پژوهشگر طب سنتی مصرف نوعی شربت را برای پیشگیری و رفع 
سرماخوردگی مفید دانست.

شربت زنجبیل)زنجبیل+دارچین+زعفران+عسل+تخم گشنیز(حاوی کربوهیدرات، 
سدیم، پتاسیم، منیزیم، منگنز، مس، آهن، فسفر، روی، اسیدفولیک، پروتئین، 
 ،A، B۱ کلسیم، ریزین، زینجیبرن، اوژنول، قند)ساکاروز، فرکتوز، گلوکز( ویتامین

C، E ،B۶ ،B۳ ،B۲ است.
 برای بررسی خواص شربت زنجبیل و اینکه مصرف این غذا برای چه افرادی مفید 
است، با حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت و گو کردیم که در ادامه 

مشروح آن را می خوانید.
مهم ترین خواص شربت زنجبیل

حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی در گفت وگو با خبرنگار  حوزه کلینیک 
گروه علمی پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ درباره مهمترین خواص شربت رنجبیل اظهار 
کرد: این شربت، گرمابخش بدن و ویژه هوای سرد )پاییز و زمستان( است و برای افراد 
بلغمی مزاج که در فصل سرد سال از ناراحتی هایی مثل درد مفاصل و استخوان ها 
رنج می برند، بسیار مفید است. شربت زنجبیل یکی از بهترین نوشیدنی ها برای 

پیشگیری و رفع سرماخوردگی، آسم، برونشیت و گلو درد است.
 شربتی نشاط آور برای تقویت انرژی/ با این نوشیدنی به جنگ سرماخوردگی بروید
 عظمایی افزود: شربت زنجبیل آرامش بخش و شادی آور است و موجب رفع 
استرس، اضطراب و افسردگی می شود و تاثیر چشمگیری در رفع عفونت مجاری 
ادرار و التهاب مثانه دارد. به دلیل وجود ویتامین A، C، E خاصیت آنتی اکسیدانی 
دارد و موجب تقویت سیستم ایمنی بدن می شود و بدن را در مقابل انواع بیماری ها، 

مخصوصا سرطان ها، محافظت می کند. 
وی درباره خواص دیگر شربت زنجبیل بیان کرد: این شربت موجب بهبود عملکرد 
سیستم عصبی شده، حافظه را تقویت کرده و از بروز آلزایمر جلوگیری می کند. 
لذا برای افراد، مخصوصا سالخوردگان بسیار مفید است. همچنین موجب تقویت 
اعضای رئیسه بدن)قلب، مغز و کبد(، تقویت دستگاه گوارشی)معده، کبد و روده ها( 
و بهتر شدن عمل هضم غذا می شود.  عظمایی درباره سایر خواص شربت زیره 
گفت: رفع سکسکه، رفع روماتیسم مفاصل )آرتریت روماتوئید(، کنترل دیابت نوع 
۲، خوشبویی دهان، بهبود سینوزیت، رفع وسواس، رفع دردهای قاعدگی، تقویت 
بینایی، افزایش قدرت باروری مردان، تقویت و طراوت پوست، رقیق شدن خون و رفع 
غلظت آن از دیگر خواص این شربت است.  این محقق و پژوهشگر طب سنتی درباره 
موارد منع مصرف شربت زنجبیل تصریح کرد: این شربت به زنان باردار پیشنهاد 
نمی شود. زنان باردار برای رفع تهوع ناشی از بارداری، می توانند مقدار کمی زنجبیل 
را فقط به تنهایی، بعد از غذا میل کنند. افرادی که از داروهای رقیق کننده خون مثل 
آسپرین و وارفارین استفاده می کنند از مصرف همزمان این شربت، پرهیز کنند چون 

اثر دارو را بیشتر می کند. دو تا سه ساعت فاصله بدهند و بعد میل کنند.
مواد لازم برای تهیه 2 لیتر شربت زنجبیل

زنجبیل خشگ ۸۰ گرم
دارچین ۳۵ گرم

زعفران ۲ گرم )در نصف لیوان آب جوش دم کنید( 
تخم گشنیز ۳۰ گرم

آبمعدنی ۱.۵ لیتر
عسل ۵۰۰ گرم 

طرز تهیه شربت زنجبیل
_زنجبیل، دارچین و تخم گشنیز را نیم کوب کرده و داخل آب معدنی بریزید تا یک 

روز بماند.
 _سپس به مدت ۱۰ دقیقه در حرارت ملایم بجوشانید.

_بعد از متعادل شدن حرارت )۵۰ درجه سانتی گراد(، آن را از صافی رد کنید و 
زعفران دم کرده و عسل را اضافه کنید.

_هم بزنید تا قوام بیاید.سپس داخل شیشه بریزید و در یخچال بگذارید.
_برای تهیه یک لیوان شربت زنجبیل، ۳ تا ۴ قاشق غذاخوری از شربت را داخل 

لیوان بریزید و بقیه لیوان را آب جوش ولرم بریزید و میل کنید.
_روزانه ۳ تا ۴ لیوان صبح، ظهر، عصر و قبل از خواب میل کنید.

مطمئناً هیچ کس دوست ندارد حین انجام کارهای خانه تکانی آسیب ببیند. 
هرچند تمیزکردن خانه به نظر کار ساده ای می رسد و یک فعالیت معمولی 
است؛ اما با خطراتی همراه است. پس لطفاً چند دقیقه وقت بگذارید و این 

مطلب را بخوانید تا خانه تکانی را بدون هیچ آسیبی انجام دهید.
برنامه ریزی کنید

پیش از شروع حتماً برنامه ریزی کنید و آن را بنویسید. تمام کارهایی را که 
قصد دارید انجام دهید بنویسید و زمان بندی کنید. زمان بندی هرکسی بسته 
به شرایط زندگی اش متفاوت است اما نکتهٔ مهم این است که قرار نیست به 
خودتان فشار بیاورید. اگر برای هر کاری از جمله خانه تکانی برنامه ریزی 
داشته باشید، از قبل می دانید چه کارهایی باید انجام دهید، برای آن آماده 

می شوید و چون زمان بندی کرده اید دچار استرس هم نخواهید شد.
به حس ششمتان اعتماد کنید

شاید وسوسه شوید یک پلهٔ دیگر از نردبان بالا بروید اما حس ششمتان 
شما را به تردید می اندازد چون خطر را احساس می کند، پس به این حستان 
اعتماد کنید و روی همین پله بمانید و کارتان را انجام دهید. شاید تردید دارید 
شی ء سنگینی را به تنهایی بلند کرده و جابه جا کنید، حتماً به تردیدتان بها 
دهید و این کار را نکنید. وقتی می دانید دارید حد و مرزی را رد می کنید که 
ریسک هایی دارد، متوقف شوید؛ چند دقیقه سریع تر کاری را انجام دادن 

ارزش این را ندارد که سلامتی تان را در معرض خطر قرار دهید.
همیشه دستور استفاده از محصولات شوینده و پاک کننده را 

بخوانید
حتماً پیش از استفاده دستورالعمل قید شده روی برچسب محصولات 
شیمیایی را بخوانید و طبق همان عمل کنید. در غیر این صورت هم به 

خودتان و هم به وسایلتان آسیب خواهید زد.
اگر خسته یا خواب آلوده اید کاری انجام ندهید

برای انجام کارهای خانه تکانی اگر خسته یا خواب آلوده اید یا به هر دلیل 
کاملًا هشیار نیستید، کاری نکنید. مثلًا اگر هشیار نباشید و برای تمیزکردن 
کابینت های بالا از پله های نردبان یا از چهارپایه بالا بروید، حتماً می  توانید 

حدس بزنید چه اتفاقی ممکن است بیفتد.
وسایل تمیزکاری را فوراً بعد از پایان کار جمع کنید

سطل آب، شوینده ها، وسایل برقی تمیزکاری و ... نباید بعد از پایان کار رها 
شوند، حتماً آن ها را جمع کنید تا جلوی دست وپای خودتان و دیگر اعضای 
خانواده نباشند. ضمناً اگر سطحی خیس و لغزنده است حتماً به دیگران هم 

بگویید.
برای هر کاری از ابزار مناسبش استفاده کنید

این کار نه تنها ایمن تر است بلکه راحت تر هم هست. مثلًا اگر قرار است 
دسترسی به ارتفاعی داشته باشید، حتماً از نردبان استفاده کنید، نه اینکه 
مثلًا روی وسیله ای که دم دست تر است بروید. حتماً نردبان در خانه داشته 
باشید؛ نردبان های جدید هم تاشو هستند و جای زیادی اشغال نمی کنند و 

هم تعادل خوبی دارند.
از دستکش استفاده کنید

شوینده ها و پاک کننده های خانگی، حتی ملایم ترین انواع آنها، نباید با 
پوست انسان تماس پیدا کنند. پوست هر چیزی را جذب می کند. پس 
حتماً از دستکش های مناسب استفاده کنید. چشم ها نیز در برابر اسپری ها 
و شوینده ها بسیار آسیب پذیرند، پس از چشم هایتان نیز خوب مراقبت کنید. 
استنشاق شوینده ها و همچنین مایت های ریز خانگی نیز بر راه های هوایی و 

ریه هایتان اثر می گذارند، پس ماسک بزنید.
کفش مناسب بپوشید

بله درست است که همهٔ ما موقع تمیزکاری های خانه لباس راحت می پوشیم 
اما پاپوش ها و صندل های راحتی که معمولًا در خانه به پا می کنید برای زمان 

خانه تکانی مناسب نیستند. حتماً کفش های راحت و سبُکی بپوشید که 
تعادلتان را حفظ کنند و اصطکاک مناسبی با زمین داشته باشند.

هروقت لازم است از دیگران کمک بخواهید
شاید فکر کنید نیازی نیست کاری را متوقف کرده و از یک نفر دیگر هم 
کمک بخواهید یا صبر کنید کسی پیدا شود که کمکتان کند، اما این کار 
خیلی بهتر است از اینکه عضله ای را به شدت بکشید و آسیب به آن بزنید، مثلًا 

کمردرد و گردن درد بگیرید و مجبور شوید کلًا دست از کار بکشید.
حواستان به غذاها و ظروف باشد

اجازه ندهید پاک کننده ها و شوینده ها با غذا و ظروف و ... تماس پیدا کنند. 
هروقت قرار است آشپزخانه را تمیز کنید، تا پایان کار هیچ غذا و ظرفی را روی 
کانتر نگذارید. ضمناً بعد از پایان کار حتماً روی کانتر آشپزخانه را کاملًا تمیز و 

ضدعفونی کنید و بعد سراغ آشپزی و مواد غذایی بروید.
قبل از تمیزکردن وسایل برقی حتماً آن ها را از برق بکشید

تمیزکردن یخچال و ماشین لباسشویی و ... درحالی که جریان برق در آن ها 
برقرار است کاری بسیار خطرناک است، دلتان را به خاموش بودن آن خوش 

نکنید.
با خودتان مهربان باشید

فکر نکنید هر چه سریع تر خانه تکانی را تمام کنید قهرمان ترید! این طور 
نیست؛ همان طور که گفتیم حتماً پیش از شروع، برنامه ریزی و زمان بندی 
درستی داشته باشید و طبق همان پیش بروید، خواهید دید انجام کارها 
چقدر ساده تر خواهد بود و در پایان هم سلامتی تان آسیبی نخواهد دید. بدن 
شما برای این نیست که به سختی از آن کار بکشید، کوچک ترین آسیبی به 

عضلات و استخوان ها و ... شما را به دردسر خواهد انداخت.
سراغ پاک کننده های قوی نروید

استفاده از پاک کننده های قوی شیمیایی هم به ضرر خودتان است، هم به 
ضرر دیگر اعضای خانواده و هم به ضرر وسایلتان.

فکر نکنید پاک کننده های طبیعی بی  ضررند
پاک کننده های طبیعی هم دارای موادی هستند که قرار است چربی ها را 
حل کنند، آلودگی ها را پاک کنند و جرم ها را جدا کنند. به عبارتی دیگر کلمهٔ 
»طبیعی« یا »سبز« روی برچسب محصول به این معنی نیست که احتمال 

خطر وجود ندارد.
پاک کننده ها را با هم مخلوط نکنید

این هشدار واقعاً جدی است؛ پاک کننده ها حاوی عناصر شیمیایی بسیار 
قوی هستند و ترکیب این مواد با هم می تواند خیلی سریع و راحت، وضعیت 

فوق العاده خطرناک ایجاد نماید، هم برای شما و هم برای وسایل.
همهٔ مواد پاک کننده و شوینده را از دسترس کودکان دور نگه دارید

کودکان نباید هیچ گونه دسترسی به مواد شیمیایی داشته باشند. با توجه به 
فضا و شرایط خانه تان، تمام محصولات شوینده را جایی بگذارید که مطمئن 

هستید که کودکان امکان دسترسی به آن ها ندارند.
هنگام تمیزکاری، هوای داخل را تهویه کنید

تهویه هوای داخل همیشه مهم است و باعث کاهش گردوغبار و مایت ها و 
بوها و آلرژن های فضای داخل می شود. اگر بتوانید حین تمیزکاری پنجره ها 

را باز بگذارید عالی است.
استراحت کنید

روزهای خانه تکانی وقت استراحت هم هست! حتماً در فواصلی منظم طی 
روز استراحت کنید، دراز بکشید و چشم ها را ببندید و بدنتان را آرام کنید، چند 

حرکت کششی پیش از شروع کار و بعد از پایان کار انجام دهید.

برای هر کاری از ابزار مناسبش استفاده کنید؛

آکنه قارچی چیست و چگونهنکاتی برای حفظ سلامت در خانه تکانی
 درمان می شود؟

گاهی چیزی که تصور می کنید آکنه است ممکن است کلًا یک چیز دیگر باشد. 
آکنه قارچی یکی از عارضه هایی است که واقعاً می تواند فریبتان بدهد. در واقع »آکنه 
قارچی« عبارتی نیست که در حوزه تخصصی پوست به کار برود. این عارضهٔ قارچی که 
اغلب با آکنه اشتباه گرفته می شود، رشد بیش از حد قارچ  های پیتروسپوروم است که 
روی فولیکول های موی شما زندگی می کنند. گاهی این رشد زیاد باعث یک عفونت 
می شود که نتیجهٔ آن برآمدگی هایی روی سینه، پشت و صورت است که شبیه آکنه 

به نظر می رسند.
هرکسی که دوره نوجوانی را پشت سر گذاشته است می داند وقتی با جوش و آکنه 
مواجهه می شود چه باید بکند. حتماً در این موقعیت سراغ محصولاتی می روید که 
برای سربه نیست کردن این آکنه ها طراحی شده اند؛ اما درمانی که سال هاست برای 
آکنه در پیش می گیرید، هیچ اثری روی آکنه قارچی نخواهند داشت. در این مطلب 

به شما می گوییم چرا و اینکه چگونه می توانید از شر آکنه های قارچی خلاص شوید.
آکنه قارچی چیست و چه ارتباطی با التهاب فولیکول دارد؟

فولیکولیتیس یا التهاب فولیکول های مو یک عفونت پوستی شایع است که در هر 
قسمتی از بدن روی پوست می تواند ایجاد شود، به جز کف دست ها و کف پاها.

التهاب فولیکول مو یعنی عفونت فولیکول مو که معمولًا ناشی از باکتری است. اما 
وقتی قارچ پیتروسپوروم در فولیکول های مو زیاد می شود به آن فولیکولیت قارچی 

می گویند که گاهی از آن به عنوان آکنه قارچی نام برده می شود.
اساساً، آکنه قارچی تنها یک نوع از فولیکولیت است؛ بنابراین آکنه قارچی زمانی رخ 
می دهد که قارچ، فولیکول های مو روی پوست را ملتهب کرده و باعث برآمدگی های 

آکنه مانندی می شود.
علت آکنه قارچی دقیقاً چیست؟

طبیعی است که این نوع قارچ ها روی پوستتان زندگی کند اما وقتی رشدش خارج از 
کنترل می شود می تواند منجر به ظاهرشدن آکنه های قارچی یا دیگر عوارض پوستی 

شود، مانند درماتیت سبوره ای.
تحت شرایط نرمال، تعادلی میان باکتری ها و قارچ های روی پوست ما وجود دارد، اما 
اگر اتفاقی بیفتد که تعداد باکتری ها کم شود )مثلًا آنتی بیوتیک مصرف کنید(، دیگر 
چیزی وجود ندارد که رشد قارچ ها را کنترل نماید. در نتیجه، قارچ ها بیش از حد رشد 

کرده و تحریکات پوستی و التهاب و آکنه قارچی ایجاد می کنند.
آنتی بیوتیک ها تنها عامل ایجاد آکنه قارچی نیستند؛ گاهی عادت های خود ما 
باعث این مشکل می شوند. مثلًا پوشیدن لباس های تنگ و چسبان از پارچه هایی 
که اجازه نفس کشیدن به پوست نمی دهند. خصوصاً به تن داشتن لباس های ورزشی 
پُر از عرق برای طولانی مدت می تواند محیطی بسیار ایده آل برای رشد قارچ ها فراهم 
کند. متأسفانه برخی از افراد از نظر ژنتیکی مستعد رشد زیاد قارچ روی پوست هستند 
و بنابراین مکرراً دچار آکنه های قارچی می شوند. داشتن بیماری های مزمنی که بر 
سیستم ایمنی اثر می گذارند، مانند دیابت و HIV نیز می توانند فرد را در معرض آکنه 

قارچی قرار دهند.
یا  قارچی  آکنه مان  بفهمیم  باید  از کجا  و  قارچی چه هستند  آکنه  علائم 

باکتریایی است؟
آکنه باکتریایی یا هورمونی که احتمالًا با آن ها آشنا هستید معمولًا شامل برآمدگی ها 
یا کیست های چرک دار می شوند. آکنه های باکتریایی اندازه های گوناگونی دارند و 

ضمناً روی صورت به شکل سرسیاه یا سرسفید دیده می شوند.
اما آکنه قارچی چگونه ظاهری دارد؟ علائم زیر معمولًا در آکنه های قارچی مشاهده 

می شوند:
. برآمدگی های کوچک با شکلی یکدست

. قرمزی پوست
. حساس شدن یا تورم پوست اطراف

. خارش
. برآمدگی هایی که معمولًا روی پیشانی یا قسمت بالای پشت ظاهر می شوند

آکنه قارچی معمولًا به صورت تاول ها یا برآمدگی هایی یکدست ملتهب یا قرمز روی 
سینه، بالای بازو و پشت و به ندرت روی صورت ظاهر می شود، اما گاهی ممکن است 
روی پیشانی هم نمایان شود. یک ویژگی قابل توجه دیگر هم اینکه آکنه قارچی خارش 

دارد. البته آکنه باکتریایی هم می تواند گاهی خارش دار باشد اما نه زیاد.
چقدر طول می کشد تا آکنه قارچی برطرف شود؟

درست مانند هر عارضه پوستی آزاردهنده دیگری به سختی می توان گفت چقدر 
طول می  کشد تا آکنه قارچی به پایان برسد. این عارضه در صورت عدم درمان احتمالًا 
طولانی تر می شود و به خود فرد هم بستگی دارد. اگر آکنه قارچی ناشی از تغییرات 
فصلی یا جریانات استرس برانگیز باشد، می تواند هفته ها تا ماه ها طول بکشد تا بهتر 
شود؛ اما درمان درست و مناسب می تواند مدت زمان ریکاوری را به میزان زیادی 
کاهش دهد. وقتی این عارضه را با شوینده ها یا کرم های ضدقارچ مداوا می کنید، در 

حدود دو تا چهار هفته می توانید بهبودهایی را مشاهده کنید.
چگونه از عوامل ایجادکنندهٔ آکنه قارچی اجتناب کنیم؟

مثل همیشه پیشگیری بهتر از درمان است. شما می توانید با چند راهکار جلوی ابتلا 
به آکنه قارچی یا بدتر شدن یک آکنه قارچی موجود را بگیرید:

. وقتی هوا گرم و مرطوب است لباس های آزاد و از جنس طبیعی بپوشید )مثلًا 
کتان(.

. بعد از ورزش و فعالیت فوراً دوش بگیرید و لباس های عرقی را عوض کنید.
. لباس شنای خود را بعد از هر بار استفاده بشویید و کاملًا خشک کنید.

ازآنجایی که قارچ های عامل آکنه قارچی به طور طبیعی در اطراف فولیکول های مو 
زندگی می کنند، کارهای دیگری هم باید برای پیشگیری از آن انجام دهید؛ روزی دو 
بار صورتتان را با شوینده ای ملایم بشویید تا چربی اضافی و آلودگی های روی پوست 
پاک شوند، پوستتان را با یک لایه بردار مناسب که حاوی آلفا یا بتا هیدروکسی اسید 
است لایه برداری کنید و صبح ها و شب ها به پوستتان مرطوب کننده بزنید تا لایه دفاعی 

پوستتان تقویت شود.
بهترین درمان برای آکنه قارچی چیست؟

اگر تغییراتی که در سبک زندگی تان دادید کمکی به رفع آکنه قارچی تان نکرد، 
می توانید سراغ ضدقارچ های موضعی ملایم موجود در اگر تردید دارید به متخصص 

پوست مراجعه کنید
اگر علائمتان بعد از دو سه هفته همچنان وجود دارند پس حتماً باید به پزشک 
متخصص پوست مراجعه کنید. او می تواند تشخیص درست را بدهد و ممکن است 
داروهای ضدقارچ خوراکی تجویز کند که سریع تر از داروهای موضعی می تواند آکنه 

قارچی را درمان نماید زیرا داروهای موضعی سخت تر می توانند وارد فولیکول شوند.
متأسفانه همیشه این احتمال وجود دارد که آکنه قارچی تکرار شود، خصوصاً فوراً 
بعد از پاک سازی. به طورکلی علت این اتفاق معلوم نیست اما گفته می شود مقاومت 
دارویی، تغییر فصل و تغییر عادت های سبک زندگی همگی در عود آکنه قارچی نقش 

دارند.
به طورکلی به عنوان اقدامی پیشگیرانه توصیه می شود مثلًا هفته ای یک بار بدن خود 
را با یک شوینده ضدقارچ شستشو بدهید، هرچند هیچ معیار ثابتی برای اینکه به 
شما بگوید واقعاً هرچند وقت یک بار باید این کار را بکنید وجود ندارد. وقتی عارضه 
قارچی تان برطرف شد می توانید استفاده از محصول ضدقارچ را کنار بگذارید اما کلًا 

کنارگذاشتن آن می تواند احتمال عود قارچ را بیشتر کند.
در نهایت، بزرگ ترین اشتباهی که می توانید در مواجهه با آکنه قارچی مرتکب 
شوید این است که آن را با یک آکنه معمولی اشتباه بگیرید. محصولاتی که برای 
آکنه وجود دارند، خصوصاً آنتی بیوتیک ها کمکی به برطرف شدن آکنه قارچی 
نمی کنند و حتی ممکن است آن را بدتر هم بکنند. پس اگر آکنه تان خارش دارد 
و بیشتر روی بالای بازو، سینه و پشتتان متمرکز شده است، احتمالًا علائم آکنه 
قارچی را دارید و اگر بازهم مطمئن نیستید پیش از هر اقدامی به پزشک مراجعه 
کنید.داروخانه ها بروید. این محصولات معمولًا دارای کتوکونازول، اکونازول نیترات 

یا کلوتریمازول هستند.

سلامت
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با تجلیل و قدردانی ازخدمات 10ساله دکتر علیمحمدی ؛

دکتر محصل مدیر درمان تامین اجتماعی 
استان قم شد

در آیین تکریم و معارفه مدیر درمان تامین اجتماعی قم، دکتر سید مهدی 
محصل به عنوان مدیر درمان جدید تامین اجتماعی استان معرفی شد.

معاون فرهنگی اجتماعی و امور استان های سازمان تامین اجتماعی در این 
آیین طی سخنانی سه اصل تحول، عدالت و اعتماد را از راهبردهای سازمان 
در دوره تحولی مدیریت جدید عنوان کرد و اظهار داشت: تیم مدیریتی جدید 
سازمان تامین اجتماعی در ابتدای آغاز بکار در دولت سیزدهم با حجم بالایی 
از کار مواجه شد ولی با پشتکار و تلاش جدی شبانه روزی توانست مسائل را به 

خوبی مدیریت کند.
دکتر احمد اسفندیاری افزود: خیلی ها پیش بینی می کردند سازمان تامین 
اجتماعی در ۶ ماهه دوم امسال با چالش های بزرگ روبرو گردد که با حمایت 
های شخص رییس جمهور محترم و توانمندی تیم مدیریتی جدید، پیش بینی 

آنها به الطاف الهی و همت بالای مدیران دولت مردمی محقق نشد.
وی با بیان اینکه تغییر تحولات در مدیریت ها طبیعی است، گفت: خدمت 
به مردم آنهم قشر نجیب کارگر افتخار بزرگی است که همواره مدیران تامین 

اجتماعی شکرگزار این نعمت بزرگ و ارزشمند الهی هستند.
51 درصد جمعیت کشور زیر پوشش سازمان تامین اجتماعی هستند

با  تامین اجتماعی  امور استان های سازمان  و  معاون فرهنگی اجتماعی 
تاکید بر اینکه کادر درمان تامین اجتماعی در ایام کرونا، جهادی عمل کردند 
خاطرنشان کرد: هزینه های کرونا در بخش های دولتی دیده و پرداخت شد 
ولی سازمان تامین اجتماعی با اتکا به مردان و زنان بزرگ و جهادگر خود توانست 
بدون دریافت ریالی از بودجه دولتی، نقش بزرگی در مهار و درمان کرونا در کل 

کشور ایفا کند.
وی با بیان اینکه بیش از ۵۱ درصد جمعیت کشور زیر پوشش سازمان تامین 
اجتماعی است گفت: برخورداری از بیمه تامین اجتماعی حق هر ایرانی است 
و طرح های خوبی در سازمان در حال پیاده سازی برای زیر پوشش قرار گرفتن 

هموطنان در حال اجراست.
دکتر اسفندیاری از پوشش گسترده بیمه ای خانوار ایرانی، هوشمند سازی ، 
توسعه خدمات بیمه ای و درمانی، صیانت مالی از بیمه شدگان در حوزه درمان 
و کنترل مصارف و هزینه ها به عنوان برنامه های پیش روی سازمان تامین 

اجتماعی در دوره تحولی جدید ذکر کرد.
رییس انجمن صنفی کارگران ساختمانی کشور نیز در سخنانی در این مراسم 
گفت: هم اکنون ۱۵۰۰ انجمن صنفی کارگری فعال در کشور وجود دارد که در 

ارتباط مستقیم با سازمان تامین اجتماعی هستند.
اکبر شوکت ادامه داد: تشکل های کارگری همواره پشتیبان سازمان تامین 
اجتماعی هستند و از مسئولان امر خواستار تعامل بیشتر در راستای احقاق 

حقوق کارگران می باشند.
خدمت درقم برای تمام مدیران و کارکنان دستگاهای اجرایی

 افتخار است 
مدیر درمان سابق تامین اجتماعی قم در این مراسم با تاکید بر اینکه فرصت 
خدمت به مردم شریف قم را غنیمت باید شمرد، گفت: قم ، عش آل محمد ص 
بوده و خدمت در جوار بانوی کریمه اهل بیت ، افتخاری برای تمام مدیران و 

کارکنان دستگاهای اجرایی است.
دکتر داود علیمحمدی افزود: با همت مدیران و کارکنان تلاشگر سازمان تامین 
اجتماعی، هم اکنون بیمارستان امام رضا ع تامین اجتماعی قم دارای رتبه اول 
اعتبار بحشی در استان و از برترین بیمارستان های کشور در خدمت رسانی به 

مردم و بیمه شدگان است.
وی با ارائه آماری از خدمت رسانی در ۱۰ سال گذشته در بیمارستان امام رضا 
ع تامین اجتماعی قم خاطرنشان کرد: ۲۰ میلیون بار مراجعه حضوری به مراکز 
ملکی، ۶۰ میلیون بار مراجعه در درمان غیر مستقیم، ۹۰ هزار نفر بستری، 
۵۵ هزار مورد جراحی، ۲۰ هزار بار زایمان و ۴ هزار بستری ، تنها بخشی از آمار 

خدمت رسانی به مردم و بیمه شدگان تامین اجتماعی قم بوده است.
۶2 درصد جمعیت استان قم زیر پوشش مقررات حمایتی قراردارند

مدیر درمان جدید تامین اجتماعی قم نیز در این آیین اظهار کرد: خدمت به 
مردم قم با ارزش بوده و از لحظه لحظه فرصت بدست آمده در راستای خدمت 

بی منت و صادقانه به مردم و بیمه شدگان بهره خواهیم برد.
دکتر سید مهدی محصل افزود: در دولت مردمی سیزدهم، بنای خدمت به 

مردم بر اساس آرمان های اعلام شده رییس جمهور محترم می باشد.
دکتر محصل در ادامه گفت :سازمان تامین اجتماعی به عنوان بزرگترین 
سازمان بیمه ای در قم بیش از ۶۲ درصد جمعیت استان را زیر پوشش مقررات 

حمایتی قرار داده است.
وی افزود :بر اساس آخرین آمارها، بالغ بر ۲۴۰ هزار نفر از جمعیت استان 
قم به عنوان بیمه شده اصلی و بیش از ۵۹ هزار نفر به عنوان مستمری بگیر 
بازنشستگی، ازکارافتادگی و بازماندگان از تعهدات بلندمدت وکوتاه مدت بیمه ای 

و درمان بهره مند می شوند.
دکتر محصل  در ادامه خاطر نشان کرد: با احتساب اشخاص تبعی تحت 
تکفل این گروه ها، در مجموع بیش از ۸۰۰ هزار نفر از جمعیت استان قم عضو 

خانواده تامین اجتماعی به شمار می روند.
وی با اشاره به اینکه با یک بیمارستان ملکی، ۳ مرکز سرپایی و جراحی محدود، 
۴ شعبه اصلی، یک شعبه اقماری و ۵ کارگزاری از جمله مراکز ارائه خدمت در 
دو بخش درمانی و بیمه ای به بیش از ۸۱۰ هزار بیمه شده زیر پوشش تامین 
اجتماعی در استان قم است ،  بتوانیم خدمات شایسته ای به مردم  ارائه نماییم.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری  و صنایع دستی استان قم خبرداد:

اسکان4 هزار گردشگر خارجی
 طی یک هفته در اماکن  اقامتی قم 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری  و صنایع دستی استان قم گفت: طی 
هفته  گذشته در اماکن  اقامتی مجاز استان  قم میزبان بیش از ۴ هزار گردشگر 

خارجی بودیم که برای ایام عید نوروز این حجم بیشتر خواهد شد. 
علیرضا ارجمندی در گفت و گویی با بیان این که با ورود گردشگران  خارجی 
افزود:  است،  رسیده  درصد   ۶۷ به  استان  اقامتی  اماکن   اشغال  ضریب 
محدودیتی برای ورود مسافران خارجی نداریم و تمهیداتی برای نیمه شعبان و 

روزهای پایانی سال  اندیشیده شده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم در ادامه از 
رعایت ۸۰ درصدی شیوه نامه های بهداشتی در اماکن اقامتی و هتل های استان 

خبر داد گفت: امنیت، بهداشت و ارائه خدمات به گردشگران رصد می شود.
ارجمندی ضریب اشغال تخت های اقامتی در استان را ۷۰ درصد اعلام کرد 
و گفت: به دنبال سرمایه گذاری برای افزایش تعداد تخت اقامتی در استان 

هستیم.
قم دارای ۳۵ واحد هتل، ۲۷ واحد هتل آپارتمان، ۵۵ واحد مهمان پذیر، ۱۷۰ 
خانه مسافر و ۹۷ واحد مجتمع بین راهی و پذیرایی با ظرفیت ۱۲ هزار تخت 

است.

معاون اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم 

وضعیت هوایی محیطی استان  قم
 آلوده تر شده است

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان قم گفت: با احداث سدهای متعدد در ورودی استان قم، با رکورد چشمگیر 
کشاورزی و دریغ شدن کشاورزان از حق کشت خود و در نتیجه بایر شدن زمین ها 

و پدیداری امر مهاجرت و افزایش کانون های گرد و غبار مواجه شدیم.
اسماعیل احمدزاده در گفت وگویی درخصوص وضعیت موضعی کرد و غبار سال 
کنونی در مقایسه با سال گذشته، بیان کرد: در سال ۹۹ روزهای پاک و سالم ما 
۱۹۲ روز بوده که در سال ۱۴۰۰ به ۱۶۹ روز رسیده  و ۲۳ روز از روزهای پاک و 

سالم ما کم شده است.
وی افزود: روزهای ناسالم ما نیز برای گروه های حساس از ۱۹ روز به ۲۸ روز 
رسیده، همینطور روزهای ناسالم برای تمامی گروه ها از ۵ روز به ۱۵ روز افزایش 
یافته و بسیار ناسالم نیز در سال ۱۴۰۰ دو روز و روزهای خطرناک نیز دو روز بوده، 
یکی از عوامل اصلی آلودگی هوا میزان گرد و غبار است که نشان می دهد وضعیت 

هوایی محیطی استان آلوده تر شده است.
احمدزاده عامل دیگر در تعیین آلودگی هوایی محیطی استان را بحث حق آبه ها 
برشمرد و درخصوص تاثیر نبود این حق آبه ها اظهار کرد: اکنون کانون های گرد و 
غباری استان درحال رشد است بطوریکه سال های گذشته با سرعتی حدود ۲۰ 
متر بر ثانیه گردو و غبار بلند می شد که این رقم در کانون های گرد و غبار کنونی 
و داخلی از ۲۰ متر بر ثانیه هم کمتر شده و بافت خاک ضعیف تر و مستعد گردو 

غبار خیزی می شود.
وی ادامه داد: در بخش هایی که دشت های پایین دست از حق آبه ها استفاده 
می کردند متاثر شده و کیفیت خاک نیز افت کرده و به سمت بیابانی شدن رفتند، 
کشاورزی های پایین دست نیز رکود پیدا کرده و کم کم رها شده و اراضی نزدیک 
به ۸۰۰ هزار هکتار که معادل ۷۰ درصد مساحت قم است متأثر از این گرد و غبار 
است، مهم ترین کانون های جمعیتی کشور با وضعیت گرد و غباری مواجه شدند 

که مخاطرات اجتماعی و مهاجرتی زیادی را در پی دارد.
احمدزاده با اشاره به آثار افت حق ابه ها بر امر مهاجرت سکنه روستاها خاطرنشان 
کرد: اگر بازدیدی از دشت های پایین دست قم که از این آب برخوردار می شدند 
شود، با حداقل ۱۵۰ میلیون لیتری که سهمیه حق آبه بوده، اکنون این دشت ها 
آثار کشاورزی که شاید مربوط به ۳ یا ۴ دهه گذشته بوده برجاست که این مناطق 
قبلا زیر کشت بوده ولی اکنون تعطیل شده، به تبع روستاهایی که از این کشاورزی 

ارتزاق می کردند مهاجرت کرده و روستا نیز متروکه شده است.
وی درخصوص عکس العمل یک کشاورز در موقع بحران کمبود آب و در خطر 
افتادن کشت خود، تصریح کرد: در این مواقع کشاورز با حفر چاه و تخلیه آب 
منابع زیرزمینی این کمبود را جبران کند، این چاه نیز به مرور و طی برداشت های 
مداومی که از آن می شود کم تر و نیاز به حفر عمیق تر آن پیدا می کند و از طرفی 
سفره های آب زیرزمینی و آب شیرین مصرف می شود، آب پایین دست سمت 
دشت مسیله شور بوده و به سمت آب های شیرین جریان پیدا می کند و با حفر چاه 
این آب شور به سفره های آب زیرزمینی که شیرین است اضافه می شود و متعاقب 
خاک شور می شود که هیچ قابلیت کشتی نیز ندارد و زمین نیز بایر و لم یزرع و 

مستعد غباری شدن می شود.
از اختصاص منابع آبی استان به کشاورزان دریغ شده است

معاون محیط زیست طبیعی استان با اشاره به سیاست دولت در مقابل کشت 
کشاورزان و آب مورد نیاز آن ها اظهار کرد: اگر آب مورد نیاز کشاورزان در حد معقول 
خود نرسد، کشاورز ناچار است با همان مختصر آبی که به وی می رسد کشت کند و 
کشاورزی خود را تنظیم، گسترش و ارتقا دهد؛ همچون استفاده از آبیاری قطره ای 

و آبیاری نوین و یا کشت را به گونه ای بکار گیرد که آب کمتری لازم شود.
احمدزاده، حق آبه های زیست محیطی را در سال ۹۶، ۱۵۴ میلیون متر مکعب 
عنوان کرد که شورای عالی آب این میزان را تصویب کرده که برای مدیریت جامع و 
مدیریت یکپارچه منابع آبی و تامین حق آبه های آب باید این آب تامین شود و حقی 
بوده که کشاورزان پایین دست از گذشته داشتند، اما با احداث سدهای متعددی 
که در ورودی قم زده شده این آب به حداقل رسیده و نه برای کشاورزی و نه برای 

محیط زیست دریافت شده است.
احمدزاده با اشاره به سیاست اولویت تامین آب شرب نسبت به مصارف زیست 
برای شرب  الی ۵ درصد  استان قم حدود ۲  آب  و کشاورزی گفت:  محیطی 
استفاده می شود و ۱۰ درصد هم برای مصارف صنعتی بکار می رود و ۷۰ درصد 
آن مختص کشاورزی است که برای کشاورزان تامین نشده، حال به بهانه تامین 
آب شرب این ۷۰ درصد از کشاورزان دریغ شده، درصورتی که اگر آب پشت سد 
رها شود این آب و حق آبه ها به پایین دست نمی رسد و کشاورزان در این بحبوحه 
بیشترین آسیب را متحمل می شوند و امیدواریم این مشکل با کمک آب منطقه ای 

و امور آب با نقش موثر خود برطرف گردد.

طالعی مطرح کرد؛

��افزایش سرانه فضای سبزی شهر دستجرد

شهردار شهر توریستی و گردشگری دستجرد، ضمن گرامیداشت فرارسیدن 
۱۵ اسفندماه روز درختکاری و دعوت از همه شهروندان برای مشارکت در امر 

درختکاری، گفت: سرانه فضای سبزی شهر دستجرد، افزایش خواهد یافت.
به گزارش خبرنگار روزنامه ایمان، حسین طالعی شهردار شهر دستجرد )مرکز 
بخش خلجستان استان قم( در گفت و گو با خبرنگاران، اظهار داشت: فرارسیدن 
روز ۱۵ اسفندماه که بنام روز درختکاری نامگذاری شده است را گرامی می دارم 
از طرف خودم، و مجموعه مدیریت شهری و اعضای شورای اسلامی شهر  و 
دستجرد، از تمام شهروندان دعوت می کنم در امر درختکاری و گرامیداشت 
این روز مشارکت داشته باشند. شهردار شهر دستجرد یادآور شد: در حال حاضر 
سرانه فضای سبزی شهر دستجرد به ازای هر نفر ۷ متر و نیم است که هدف اولیه 

شهرداری دستجرد رساندان این سرانه به ۱۰ متر مربع برای هر نفر خواهد بود.
طالعی افزود: مجموعه مدیریت شهری شهر دستجرد برای رسیدن به عدد ۱۰ 
متر مربع سرانه فضای سبز به ازای هر شهروند دستجرد، در اولین گام در روز ۱۵ 
اسفندماه که بنام روز درختکاری نامگذاری شده است، با کاشت نهال در نقاط 
مختلف شهر توریستی و گردشگری دستجرد، یک متر مربع به فضای سبز شهری 
اضافه خواهد کرد تا سرانه فضای سبز شهری دستجرد به عدد ۸ متر و نیم به 
ازای هر شهروند دستجردی برسد. شهردار شهر دستجرد خاطرنشان کرد: شهر 
توریستی و گردشگری دستجرد بعنوان نگین گردشگری استان قم و منطقه ای 
با آب و هوای بسیار مطبوع است و از این رو وظیفه ما و دیگر مسئولان این شهر 
گردشگری است تا از طبیعت زیبای آن و شرایط خوب آب و هوایی آن محافظت 
کنیم و این موضوع در تصمیمات مدیریت شهری دستجرد همواره لحاظ می شود.

طالعی در پایان گفت: چون در آستانه نوروز ۱۴۰۱ قرار داریم، از تمام شهروندان 
استان قم و همچنین دیگر هموطنان در استان های مختلف کشور دعوت می کنم 
در ایام نوروز به شهر توریستی و گردشگری دستجرد استان قم سفر کرده و ضمن 

لذت بردن از طبیعت زیبای آن، از نقاط مختلف این شهر گردشگری دیدن کنند.

الحسین  أباعبدالله  ولادت  سالروز  شعبان،  سوم 
علیه السلام است که به این مناسبت، نگاهی گذرا به 
سیره اخلاقی امام حسین )ع( در خانواده خواهیم 

داشت:
 خداوند متعال، رسول خدا)ص( و اهل بیت)ع( او 
را برای اهل عالم، به ویژه پیروانشان، به عنوان الگو 
آفریده است. مسلمانان جهان وظیفه دارند در تمام 
شئونات زندگی اعم از فردی، اجتماعی، سیاسی، 

اخلاقی و غیره به آنان اقتدا نمایند.
پیشوایان  سیره  در  توجّه  قابل  نکات  از  یکی 
معصوم)ع( نحوه رفتار آنان با خانواده است. در این 
نوشتار مختصر برآنیم تا با مراجعه در منابع تاریخی 
به گوشه هایی از سیره اخلاقی امام حسین)ع( در 
خانواده بپردازیم؛ هر چند به خاطر طبیعت موضوع 
و نیز شرایط اجتماعی، حجم شواهد و مواردِ بر جای 
نیست؛  فراوان  خصوص  این  در  تاریخ،  در  مانده 

همین اندک نیز بسیار ارزشمند و گویاست.
    احترام به همسر

تربیت  در  که  است  عواملی  از  همسر  به  احترام 
فرزندان، تأثیر فراوانی دارد. مادری که در خانه، عزیز 
روحی  با  گیرد،  قرار  تکریم شوهرش  مورد  و  باشد 
شخصیت،  احساسِ  و  آرامش  و  عاطفه  از  سرشار 
فرزندان را تربیت خواهد نمود. به عکس اگر همسر 
در خانه مورد آزار و اذیت روحی و جسمی قرار گیرد 
و شخصیتش در خانه و پیش فرزندان تحقیر شود، 
بدیهی است که از روان سالمی برخوردار نخواهد بود 
و در نتیجه، آرامش خود را از دست داده و اضطراب و 

نگرانیِ او در فرزندان نیز تأثیر خواهد گذاشت.
انسان در دوران زندگی با حوادث و مسائلی روبه رو 
می شود که او را نگران و متأثر می سازد. فردی که 
احساس کند از طرف دیگران مورد ستم واقع شده، 
اگر برای رسیدن به حقّ خود تلاش کند و نتواند به 
آن برسد، دچار نگرانی خواهد شد. حال اگر برای زن 
یا شوهر چنین مشکلی پیش آید و با حالت تأثر وارد 
خانه شود، ممکن است گلایه کرده و از همسر انتظار 
داشته باشد که در این شرایط به او کمک کند و از او 
دفاع نماید. و در نتیجه، هرگونه تصوّرِ کوتاهی را در 

این رابطه دور از انتظار می داند.
   همسر در این حالت های ویژه، باید سعی کند 
با مهربانی، احترام و دلجویی چنان رفتار کند که از 
اندوه و تأثر او بکاهد. در چنین شرایطی، سخنان 
منطقی و محترمانه همسر می تواند اثبات نماید 
که: من در دفاع از حقّ تو کوتاهی نکرده ام و آنچه 

مصلحت بوده و توان داشتم انجام داده ام.
مکرّم  رسول  رحلت  از  پس  زهرا)س(  حضرت 
گرفتند،  او  از  ناحق  به  را  فدک  وقتی  اسلام)ص( 
حقّش،  بازگرداندن  و  خویش  حقّ  از  دفاع  برای 
های  استدلال  ارائه  با  امّا  رفت؛  وقت  خلیفه  نزد 
منطقی، موفّق نشد حقّ خود را بستاند، بنابراین با 
ناراحتی و تأثر شدید وارد منزل شد و اظهار ناراحتی 
داد  قرار  را مورد خطاب  نمود، شوهرش، علی)ع( 
آنها  از ظلم  و  از من دفاع نکرد  و گفت:هیچ کس 
جلوگیری ننمود، خشمگین از خانه بیرون رفتم و 
پریشان و با شکست و افسردگی بازگشتم، و تو این 
گونه پریشان نشسته ای! تو همان بودی که گرگان 
عرب را صید می کردی و اکنون زمین گیر شده ای! 
یا علی! نه گویندگان را مانع هستی و نه یاوه گویان را 
دافع! اختیار از کفم رفته، ... از این که با تو این گونه 
سخن می گویم، نزد خدا عذر می خواهم، خواه مرا 
یاری کنی، یا واگذاری! ای وای بر من در هر پگاه که 
تکیه گاهم از کف بیرون رفت و بازویم بی رمق گشت.
را  مهربانش  همسر  محترمانه  لحنی  با  علی)ع( 
دلداری داد و فرمود:ویل و وای بر تو مباد؛ بلکه وای 
بر دشمنان تو باد! ای دختر برگزیده خدا و یادگار 
نبوّت، از اندوه و غصّه دست بردار. به خدا سوگند! 
من در انجام وظیفه سستی نکردم و آنچه قدرت و 

توان داشتم، انجام دادم.
حضرت علی )ع( آن چنان با خونسردی، متانت، 
دلجویی و احترام در برابر ناراحتی و شکوِه حضرت 
فاطمه  حضرت  که  نماید،  می  برخورد  زهرا)س( 
)س( آرام می گیرد و می فرماید:خداوند مرا کفایت 
می کند. و بدین گونه کار آنها را به خدا وامی گذارد 

و ساکت می شود.     
اندوه  و  از حزن  بود که  علی)ع( همواره مواظب 
زهرا)س( که بعد از پدر بزرگوارش بسیار زیاد شده 
بود، بکاهد. زهرا)س( به پدرش، پیامبر)ص( علاقه 
زیادی داشت. حضرت می فرمود: پیراهن پدرم را به 
من بدهید. و چون پیراهن را می گرفت، آنقدر آن را 

می بویید تا بیهوش می شد.
علی)ع( می فرماید: پیامبر)ص( را در پیراهنش 
غسل دادم و چون وضع زهرا)س( را مشاهده کردم 
که با بوییدن آن پیراهن بیهوش می شود، آن را پنهان 

نمودم. 
با  برخورد  چگونگی  درباره  )ع(  علی  حضرت 
همسرش می فرماید:به خدا سوگند! هرگز کاری 
نکردم که فاطمه خشمگین شود و او را به هیچ کاری 
مجبور نکردم...، او نیز هرگز مرا خشمگین نکرد و 

برخلاف میل باطنی من، قدمی برنداشت. 
در تاریخ می خوانیم: روز عاشورا هنگامی که هلال 
بن نافع عازم میدان جنگ بود، همسر جوانش از 
رفتن او ناراحت شده و به شدّت می گریست. امام 
حسین)ع( متوجّه آن زوج جوان گردیده و به هلال 
فرمود: إنَّ أهلک لایطیبُ لَها فِراقُکَ، فَلَو رأیتَ أن 
تَختارَ سُرُورَها علَی البَرازهمسرت جدایی تو را نمی 
پسندد، تو آزادی و می توانی خشنودی او را بر مبارزه 
با شمشیرها مقدم بداری. آن امام همام بالاترین حدّ 
تکریم را نسبت به فرزند و همسر داشت. حتی آنان 
را مورد عنایت خاصّ خود قرار داد و آنان نیز علاقه 
وافری نسبت به حضرتش ابراز می داشتند و آنان نیز 

علاقه وافری نسبت به حضرتش ابراز می داشتند.
مثلًا رباب علاقه وافری به امام حسین)ع( داشت. 
او در سفر کربلا همراه امام بود و پس از شهادت آن 
حضرت نیز وفاداریش را به زبان شعر، و نیز در عمل، 

نشان داد.
دو مرثیه از رباب در دسترس، قرار دارد که هر دو 

دارای معانی بسیار زیبا بوده و خلوص و ارادت رباب را 
نسبت به آن حضرت نشان می دهد:

ترجمه آن چنین است: آن پرتوی که دیگران از 
درخشش آن بهره می بردند، در کربلا کشته شده و 

غیر مدفون رها شده است.
ای فرزند پیامبر)ص(! خدا از طرف ما تو را پاداش 
نیکو داده و در وقت میزان تو را از هر زیانی به دور 

دارد.
تو آن چنان کوه محکمی بوده که من بدان پناه می 
بردم و تو با رحمت و از سر دینداری با ما همنشینی 

داشتی.
دیگر چه کسی برای یتیمان و فقیران، مانده؟ و 
چه کسی است که مسکینان بدو پناه برده و او بی 

نیازشان سازد؟
به خدا قسم! دیگر سایه ای بعد از تو بر سرم نخواهم 

پذیرفت تا در میان خاک، پنهان شوم.
رباب در بخشی از این اشعارش ارتباط عمیق خود 
را با امام حسین)ع( تصویر می کند؛ امام چون کوهی 
است که پناهگاه آرام بخش رباب بوده و آن حضرت 
نیز با کمال ملاطفت و از سر دینداری با وی برخورد 

داشته است.    
توجّه به خواستِ همسر

امام حسین)ع( به خواست، علاقه و حسّ زیبایی 
دوستی همسرش، توجّه خاصّی می نمود و برخی 
اوقات به همین خاطر با انتقادات اصحاب و دوستان 
و  طبیعی  خواستِ  به  ولی  شد؛  می  رو  روبه  خود 

مشروع همسر خویش احترام می گذاشت.
جابر از امام باقر )ع( نقل می کند:عدّه ای بر امام 
حسین)ع( وارد شدند؛ ناگاه فرش های گران قیمت 
آن حضرت  منزل  در  را  زیبا  و  فاخر  پشتی های  و 
رسول  فرزند  ای  کردند:  عرض  نمودند.  مشاهده 
خدا! ما در منزل شما وسایل و چیزهایی مشاهده 
می کنیم که ناخوشایند ماست )وجود این وسایل در 
منزل شما را، مناسب نمی دانیم!.( حضرت فرمود: 
ساءَ فَنُعطیهِنَّ مُهُورَهُنَّ فَیَشتَرینَ بِها ما  إنّا نَتَزَوّجُ النِّ
شِئنَ، لَیسَ لَنا فیهِ شی ءٌ از ازدواج، مهریه زنان را 
پرداخت می کنیم و آنها هر چه دوست داشتند، برای 
خود خریداری می کنند. هیچ یک از وسایلی که 

مشاهده نمودید، از آنِ ما نیست.
در روایت دیگر نقل شده که از امام صادق )ع( سؤال 
شد: آیا خرید جواهرات برای زینت بچّه ها درست 
است؟ حضرت فرمود: علیّ بن الحسین)ع( برای 
بچّه ها و همسرانش زیورآلات از نوع طلا و نقره تهیه 

می کرد و آنها را با آن زیورها می آراست. 
از این روایات و نظایر آن، به خوبی استفاده می شود 
که امام حسین)ع( و سائر ائمه اطهار)ع( به حسّ 
زیبایی دوستی همسر خود احترام می گذاشتند 
و امکانات لازم را در حدّ متعارف آن زمان، برای آنها 

فراهم می نمودند.
    غیرت ورزی نسبت به خانواده

است.  غیرت  پسندیده،  های  ازخصلت  یکی 
طبیعت  و  سرشت  که  است  آن  معنای  به  غیرت، 
انسان از این که غیر خودش در یک امر مورد علاقه 

اش با او مشارکت داشته باشد نفرت داشته باشد.
غیرت در اصطلاح، آن است که کسی نسبت به 
ناموس خود و همسر یا فرد مورد علاقه اش به حدّی 
اهتمام ورزد که به دیگری اجازه و تعرّض به حریم 
خویش ندهد. انسان غیور، نمی تواند تحمّل کند 
که دیگران با نگاه های ناپاک یا انگیزه های فاسد، به 
همسر و بستگان او نزدیک شوند و قصد سوء داشته 

باشند.
غیرت ورزیدن، خُلقی ارزشمند و پسندیده است. 
گاهی هم )غیرت دینی( سبب می شود که انسان از 
هر نوع سوءِ قصد و هجوم مخالفان به دین و ارزش 
عکس  و  برآشوبد  دینی  معتقدات  و  مقدّس  های 

العمل نشان دهد و در دفع تعرّض بکوشد.
مِنَ  اَلْغیرَةُ  است:  فرموده  پیامبراکرم)ص(      

یمانِ)۹( غیرت از ایمان است. الْاِ
انسان  یک  شخصیت  ارزشمندی  نشانه  غیرت، 
محسوب می شود. حضرت علی )ع( فرموده است: 
ارزش انسان به قدر همّت اوست، صدق او به اندازه 
پاکدامنی  اندازه  به  اوست، شجاعتش  جوانمردی 
اوست و عفّت او به قدر غیرت اوست. خداوند نیز 

بندگان غیرتمند خویش را دوست می دارد.
و  بودند  خویش  روزگار  غیرتمندان  هاشم،  بنی 
قائل  العاده  فوق  حرمتی  پیامبر)ص(  عترت  برای 
بودند. جوانان بنی هاشم نیز پیوسته اهل بیت امام 
حسین)ع( را در طول سفر به کربلا، محافظت می 
کردند. شبها نیز با حراست این جوانان، به ویژه قمر 
بنی هاشم، زنان حرم آسوده و بی هراس می خفتند.
غیرت در دریای پهناور وجود اباعبدالله)ع( موج می 
زد و به همه آموخت که نگهبانان دین و ناموس خود 
باشند و بیشترین حساسیت را در دفاع و صیانت از 
آنها داشته باشند. او تا آخرین نفس از عقیده اسلامی 

خود دفاع کرد و بر محو باطل پافشاری نمود.
او که سرآمد غیرتمندان عالم است در رجز حماسی 
خویش در روز عاشورا از جمله بر حمایت از ذرّیه پیامبر 
و خانواده پدرش تأکید می فرمود: اَحْمی عِیالاتِ 

بی .آن حضرت، روز عاشورا  اَبی، اَمْضی عَلی دینِ النَّ
خانواده و دختران و خواهر خود را توصیه کرد که پس 
از شهادتش، گریبان ندرند و چهره مخراشند و آه و 
زاری و واویلا سر ندهند و پیش دشمنان صدایشان 
را به گریه بلند نکنند. در واپسین لحظات هم که 
مجروح بر زمین افتاده بود، وقتی شنید که گروهی از 
سپاه دشمن قصد حمله به خیمه ها و تعرّض به زنان 
و کودکان دارند، بر سرشان فریاد کشید: اِنْ لَمْ یَکُنْ 
لَکُمْ دینٌ وَ کُنْتُمْ لاتَخافُونَ الْمَعادَ فَکُونُوا اَحْرارا فی 
دُنْیاکُمْ... ای پیروان آل ابوسفیان! اگر دین ندارید و 
از معاد نمی ترسید، پس در دنیایتان آزاده باشید و اگر 

عربید، به اصل و تبار خویش برگردید...
می  چه  فاطمه  پسر  ای  گفت:  و  آمد  جلو  شمر 

گویی؟
امام)ع( فرمود: من با شما می جنگم و شما با من 
می جنگید، پس تجاوزگران و سرکشان و جاهلان 

خود را تا وقتی من زنده ام، از حرم من بازدارید. 
از غیرت آن امام همام بود که در همان حال هم از 
کار ناجوانمردانه سپاه دشمن برآشفت و اعتراض کرد 
و تا زنده بود نتوانست تحمّل کند که نامردان به حریم 
ناموس او نزدیک شوند. غیرت دینی او و یارانش نیز 

زمینه ساز آن حماسه بزرگ شد.
آن امام همام، کشته شدن را بر ننگ ذلّت و تسلیم، 
یاران  بود.  او  و حمیّت  از غیرت  این  و  داد  ترجیح 
شهیدش هم شب عاشورا و در فرصت های دیگر تا 
پای جان ابراز وفاداری کردند و غیرتشان اجازه نداد 
که امام و اهل بیت او را در صحرا و میان انبوه دشمن 
خویش  عافیت  و  زندگی  پی  در  خود،  و  کنند  رها 
روند. عباس، امان نامه دشمن را ردّ کرد، تیغ ها و 
شمشیرهای دشمن را بر خواری و مذلّت ترجیح داد.
او و به خاطر رضای  امّا فرومایگان، برای کشتن 
خاطر والی کوفه و یزید طاغوت، همدست شدند و 
پس از کشتن عاشورائیان، خانواده آنان را به اسارت 

بردند.
اعتراض حضرت زینب )س( به یزید در شام، که 
اهل بیت پیامبر را در معرض دید و تماشای مردم 

کوچه و بازار قرار داده ریشه در غیرت او داشت.
به  را  حجاب  و  عفاف  درس  هم  عاشورا،  پیروان 
عنوان غیرت ناموسی از کربلا می آموزند، هم دفاع 
از مظلوم و نصرت حق و مبارزه با باطل و بدعت را به 
عنوان غیرت دینی از حماسه آفرینان کربلا الهام می 

گیرند.
رفتار حضرت نسبت به خانواده و فرزندان در 

لحظه وداع
خویش  زندگی  های  لحظه  واپسین  در  امام)ع( 
یتیمی  غصّه  فرزندان،  و  خانواده  ناگواری  شرایط 
از یک طرف،  نزدیکترین عزیزان  از دست دادن  و 
طی مسیر کربلا تا شام و از شام به مدینه، همراهی 
دشمنان سنگدل، از طرف دیگر را مجسّم کرد. در 
چنین شرایطی آن امام همام شیوه دعوت به صبر و 
بردباری و توجّه دادن به نصرت الهی را برگزید تا با دم 
حسینی خود روح خسته آنان را توان دوباره ببخشد 
و عزمشان را برای دست یابی به همه اهداف، تقویت 

نمایند. در مقاتل آمده است:
هنگامی که امام )ع( همه یارانش را دید که شهید 
شده اند، برای وداع به خیمه ها آمد و ندا دادند: ای 
سکینه، ای فاطمه، ای زینب، ای ام کلثوم، آخرین 

درود و سلام من بر شما باد. 
سکینه صدا زد: ای پدر آیا تن به مرگ داده ای؟

به مرگ  تن  ندارد، چگونه  یاور  فرمود: کسی که 
ندهد.

طبق نقل دیگر فرمود: ای نور چشم من! کسی 
که یار و یاوری ندارد، چگونه تسلیم مرگ نشود، ولی 
)فرزندم( رحمت و نصرت خداوند در دنیا وآخرت به 
همراه شما است، دخترم بر قضاء الهی، صبر پیشه 
زیرا دنیا محلّ گذر  به شکوه مگشای،  زبان  و  کن 

است، ولی آخرت خانه همیشگی است.
)مدینه(  جدّمان  حرم  به  را  ما  گفت:  سکینه 

بازگردان.
امام فرمود: لَو تُرکَِ القَطا لَغَفا و نامَ؛ اگر پرنده قطا 
را بگذارند، در جایگاه خود آرام می گیرد و استراحت 

می کند.
سکینه گریه کرد، امام حسین )ع( دختر عزیزش را 
به سینه چسباند و اشکهایش را پاک نمود و اشعاری 
خواند که ترجمه اش چنین است: ای سکینه جانم! 
بدان که بعد از شهادتم، گریه تو بسیار خواهد شد، 
دل مرا با افسوس، به سرشک خود مسوزان تا جان 
بر هر  تو  وقتی که کشته شدم  دارم، پس  بدن  در 
کس نزدیکتر به بدن من می باشی که کنارم بیائی 
و گریه کنی، ای برگزیده بانوان.  طبق نقل سوم آن 
حضرت به فرزندان و خواهران چنین توصیه نمود: 
خودتان را برای گرفتاری آماده کنید و بدانید خداوند 
از شرّ دشمنان  را  و شما  یاور شما است  و  نگهدار 
نجات می بخشد و عاقبت امرتان را به خیر خواهد 
کرد، دشمنانتان را با انواع بلاها عذاب خواهد نمود 
و به شما، در برابر این گرفتاری، انواع نعمت و کرامت 
عطاء خواهد کرد. پس زبان به شکوه مگشایید و 

سخنی مگویید که از منزلت و ارزش شما بکاهد.

به مناسبت سالروز ولادت با سعادت سومین اختر تابناک امامت و ولایت؛

سیره اخلاقی امام حسین )ع( در خانواده
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مدیر کل اموال دولتی و اوراق بهادار وزارت اقتصاد؛ 

اموال دولتی را ثبت کنید و جایزه بگیرید 
مدیر کل اموال دولتی و اوراق بهادار وزارت اقتصاد با اشاره به جزئیات سامانه 
سوت زنی اموال دولتی گفت: تمام مردم می توانند اراضی و املاک با هر گونه 
کاربری را در این سامانه ثبت کنند و این اقدام مردمی در این گزارشات از سوی 

مردم باعث شناسایی دقیق تر املاک دولتی خواهد شد. 
فاطمه دادگر در نشست خبری سامانه سوت زنی اموال دولتی اظهار داشت: از 
سال ۹۵ سامانه سادا برای ثبت اموال سه قوه شروع به کار کرده است و در ادامه به 
دنبال آن هستیم که اموال و دارایی های بخش غیردولتی و بنیادها را در این سامانه 
ثبت کنیم و دراین مرحله به دنبال شناسایی تمام اموال دولتی ثبت نشده هستیم.
وی با اشاره به ارزش اموال دولتی محاسبه شده در سال های گذشته گفت: 
طبق گزارش های رسمی که ارزش اموال دولتی در سه سال گذشته حدود هفت 
هزار هزار میلیارد تومان شناسایی شده است که تاکنون موفق شدیم دو هزار و ۹۰ 

میلیارد تومان از این اموال مازاد را به فروش برسانیم.
مدیر کل اموال دولتی و اوراق بهادار وزارت اقتصاد افزود: تا به امروز برای ۱۱ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد توماناز اموال مازاد دولت مزایده برگزار کردیم اما خریدار و برنده 

نداشتند.
وی با اشاره به جزئیات سامانه سوت زنی اموال دولتی گفت: تمام مردم می توانند 
اراضی و املاک با هر گونه کاربری را در این سامانه ثبت کنند و این اقدام مردمی 
در این گزارشات از سوی مردم باعث شناسایی دقیق تر املاک دولتی خواهد شد.
وی افزود: چنانچه گزارش هایی که مردم ارایه می دهند از پیش به عنوان املاک 

دولتی ثبت نشده باشد آن را به عنوان اظهار جدید ثبت خواهیم کرد.
دادگر تاکید کرد: در صورتی که گزارش های مردم باعث اظهار املاکی شود که 
قبلا ثبت نشده باشند، یک هزارم ارزش آن ملک و زمین به عنوان جایزه به گزارش 

دهنده تعلق می گیرد.
مدیر کل اموال دولتی و اوراق بهادار وزارت اقتصاد افزود: پس از ثبت ملک 
بازرسان وزارت اقتصاد از این زمین بازدید خواهند کرد و میانگین قیمت استخراج 
آن ملک جایزه  ثبت کننده  به  را  و یک هزارم قیمت استخراج شده  می شود 

می دهیم.
وی ادامه داد: تمام مردم می توانند در این سا ما نه نسبت به ثبت گزارشات از 
املاک دولتی اقدام کنند و مطمئن شوند که  هیچ یک از اطلاعات شخصی آنها 

افشا نخواهد شد.
دادگر با بیان اینکه تمام اطلاعات محرمانه باقی خواهد ماند گفت: مردم در 
زمان ثبت گزارش های خود شماره تماس و شماره حساب خود را هم باید ثبت 

کنند.
وی ادامه دد:  تمام کاربری ها از جمله واحدهای مسکونی سازمانی هم به عنوان 

املاک دولتی می ـوانند ثبت شوند.
مدیر کل اموال دولتی و اوراق بهادار وزارت اقتصاد تاکید کرد: تشخیص مازاد 
بودن آن املاک بر عهده وزارت اقتصاد است و چه جزو اموال مازاد باشد و چه 

نباشد شامل جایزه گزاش مردمی خواهد شد.

علت افزایش قیمت موز چیست؟
قیمت موز در هفته های اخیر به بیش از ۳۵ هزار تومان رسیده، افزایش قیمتی 
که رئیس اتحادیه بارفروشان تهران علت آن را افزایش قیمت جهانی موز می داند. 
مصطفی دارایی نژاد در پاسخ به این سوال که چرا موز گران شده است؟ گفت: 
قیمت جهانی موز بالا رفته و مصرف آن در دنیا بیشتر شده است. با این حال 
اما قیمت ها را آنالیز و کنترل کردیم و از تجار و فروشندگان درخواست کردیم که 

حداقل سود قانونی صنف خود را اعمال کنند.
وی ادامه داد: موز از هند، اکوادور و فیلیپین وارد می شود و مدت زمان زیادی 
طول می کشد تا به کشور ما برسد. قیمت تمام شده آن برای تجار کیلویی ۳۰ 

هزار تومان است.
و  آوری شود  رنگ  باید  وارد شده  موز  اضافه کرد:  بارفروشان  اتحادیه  رئیس 

هزینه های جانبی مانند هزینه گمرک و ... دارد.
به گفته وی حدود ۴ ماه قبل موز در میدان مرکزی میوه وتره بار به کیلویی ۲۰ تا 
۲۲ هزار تومان رسید، زیرا تجار با اتحادیه بارفروشان در ارتباط بودند و مشورت های 

خوبی در این زمینه انجام شد.
وی با اشاره به اینکه قیمت سیب، پرتقال، کیوی، انار، نارنگی همه افزایش 
یافته است، گفت: هزینه های تولید بالا رفته و در حال حاضر هزینه سورت، بسته 
بندی، پوشال و حمل و نقل ۱۰۰ درصد افزایش یافته است. از طرفی بخشی 
از گرانی سیب، پرتقال و کیوی مربوط به اقدام غیرکارشناسی سازمان تعاون 
روستایی یعنی خرید و دخیره سازی این محصولات بالاتر از نرخ بازار بوده که همه 

ارگان های نظارتی پیگیر این موضوع هستند.
دارایی نژاد اضافه کرد: با این وجود اما تمام تلاش خود را می کنیم که اجازه 

ندهیم قیمت میوه برای شب عید بالا رود. بار هم به اندازه کافی وجود دارد.

سخنگوی گمرک:

۷۵ درصد واردات، کالای اساسی است 
سخنگوی گمرک گفت: ۷۵ درصد واردات کشور، کالای اساسی است ضمن 
اینکه امسال، ۶ میلیون و ۱۰۰ هزار تن کالای اساسی بیشتر از سال گذشته وارد 

شده است.
سید روح اله لطیفی افزود: با واردات و ترخیص بیش از ۲۷ میلیون و ۶۱۴ هزار 
تن کالای اساسی در ۱۱ ماه امسال، نسبت به مدت مشابه سال قبل ۶ میلیون 
و ۹۴ هزار تن کالا بیشتر ترخیص شده، کالای اساسی وارده به کشور ۷۵ درصد 

وزن کل واردات به کشور و ۳۸ درصد ارزش آن را به خود اختصاص داده است. 
 وی در خصوص واردات و ترخیص کالا های اساسی به کشور گفت: در ۱۱ ماه 
امسال ۲۷ میلیون و ۶۱۴ هزار و ۳۹۲ تن انواع کالای اساسی به ارزش ۱۷ میلیارد 
و ۵۳۲ میلیون و ۶۰۹ هزار و ۶۵۹ دلاراز گمرکات کشور ترخیص شد که نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، رشد ۲۸ درصدی در وزن و ۶۰ درصدی در ارزش داشته 

است. 
لطیفی افزود: از این میزان کالا های اساسی وارده ۲۴ میلیون و ۲۸ هزار و 
۶۷۰ تن کالا به ارزش ۱۳ میلیارد و ۶۷۰ میلیون و ۴۴ هزار و ۸۵۰ دلار، کالا های 
اساسیِ شامل ارز ترجیحی است که نسبت به مدت مشابه ۳۰ درصد در وزن و ۷۷ 

درصد در ارزش افزایش را نشان می دهد.
 لطیفی ادامه داد:: واردات سایر کالا های اساسی شامل ارز غیر ترجیحی، 
مانند حبوبات، مرغ، گوشت، تخم مرغ، چای و. نیز ۷۷۶ هزار و ۶۵۱ تن کالا 
به ارزش یک میلیارد و ۲۵۱ میلیون و ۴۵۲ هزار و ۹۵۶ دلار بوده که مجموع آن 
نسبت به مدت مشابه ۱۲ درصد رشد در وزن و ۱۹ درصد رشد در ارزش داشته 

است.

آگهی مفقودی 
سند و برگ سبز پژوسواری-تیپ: پارس -رنگ : نقره ای-

متالیک- مدل 1384 به شماره موتور:124840514۷2  شاسی 
:1۹31041۷ پلاک ۷14 ج 15 ایران 1۶ متعلق به کریم قرنلی به 
شماره ملی  0381845۶05 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

است.
--------------------------------------

آگهی مفقودی 
برگ سبز،کارت خودرو ،بیمه نامه  وسند کمپانی پراید سواری 

هاچ بک تیپ 111SE رنگ سفید روغنی شماره شاسی
 M13/5۹25141 موتور   NAS431100H5۷24۷52شماره 

شماره پلاک  ۷8۶ ل 28  ایران1۶  بنام محبوبه زمانی
از  الله شماره شناسنامه۹۷۷5۶ مفقود گردیده و  فرزند ذبیح 

درجه اعتبار ساقط است.

 رییس شورای عالی کانون صرافان با اشاره به روند بر خط شدن بازار متشکل 
ارزی اظهار داشت: این فاز اول بازار متشکل ارزی بوده و در فاز بعدی، برخط و 
انلاین شدن صرافی ها تعریف شد و در این فاز به ارایه خدمات انلاین به مشتریان 
رسیده ایم. این مراحل تکامل ادامه خواهد داشت تا بتوان تمام نیازهای مشتریان 
را به صورت انلاین ارایه داد و مردم بتوانند تا کمترین هزینه زمانی و ریالی ارز مورد 

نظر خود را تامین کنند. 
احمد لواسانی درباره آخرین وضعیت عرضه و تقاضا در بازار ارز با توجه به اخباری 
که از روند مذاکرات وین می رسد، اظهار داشت: در حال حاضر با توجه به اینکه 
در آستانه مسافرت های نوروزی قرار داریم، تقاضا برای ارز افزایش یافته اما هیچ 
مشکلی برای تامین این میزان تقاضای ارز نداریم البته برخی از این تقاضاها به دلیل 
مقررات حاکم خارج از صرافی ها پاسخ داده می شود. برای مثال هر مسافر برای یک 

بار در سال می تواند ارز مورد نیاز خود را از صرافی تهیه و برای نوبت های بعدی باید 
خارج از صرافی ارز مورد نیاز خود را خریداری کند.

وی درباره اثر عامل مذاکرات ادامه داد: این مذاکرات آنقدر فرسایشی شده که 
تاثیری خود را در بازار ارز پیش خور کرده و اثر خود را پیش از این بر بازار گذاشته 
است، بنابراین بعید به نظر می رسد که هر خبری از مذاکرات تکانه یا نوسان شدیدی 

بتواند بر بازار بگذارد.
رییس شورای عالی کانون صرافان با اشاره به راه اندازه سامانه برخط بازار متشکل 
ارز ایران و فروش انلاین ارز به مشتریان گفت: موضوع مهم این است که با توجه به 
مشکلاتی که وجود دارد ارایه خدمات صرافی ها به مردم به صورت غیر حضوری 
انجام شود و در واقع موضوع استفاده از ابزار نوین برای افزایش رفاه مشتریان است 
و تا جایی که امکان دارد وقت مشتریان در صرافی ها تلف نشود و با یک مدیریت 

هوشمند کار انجام شود. اما باید نقاط ضعف شناسایی شود از جمله اینکه در موعد 
مقرر تحویل ارز صرافی مدعی شود که آن میزان ارز را نمی تواند به مشتری ارایه 
دهد. لواسانی افزود: تا زمانی که این زیر ساخت ها و نرم افزار قابلیت خود را بروز 
ندهد به طور قطع خدماتی که در حال حاضر در صرافی ها ارایه می شود مانند روال 
سابق ارایه خواهد شد. وی با اشاره به روند بر خط شدن بازار تشکل ارزی اظهار 
داشت: این فاز اول بازار متشکل ارزی بوده و در فاز بعدی برخط و انلاین شدن 
صرافی ها تعریف شد و در این فاز به ارایه خدمات انلاین به مشتریان رسیده ایم. 
این مراحل تکامل ادامه خواهد داشت تا بتوان تمام نیازهای مشتریان را به صورت 
انلاین ارایه داد و مردم بتوانند تا کمترین هزینه زمانی و ریالی ارز مورد نظر خود 
را تامین کنند. رییس شورای عالی کانون صرافان افزود: در حال حاضر کار این 
سامانه ارایه خدمات انلاین با عرضه ارز مسافری آغاز شده و مسافران می توانند هم 

به صورت برخط و هم به صورت حضوری نسبت به خرید ارز اقدام کنند.
لواسانی درباره صرافی هایی که عضو بازار متشکل شده اند و امکان ارایه خدمات 
انلاین را دارند، گفت: برخی از صرافی ها در ساختار عملیاتی خود باید اقداماتی 
انجام دهند تا بتوانند عضو بازار متشکل شوند. هر صرافی بخواهد می تواند به 
راحتی عضو بازار متشکل ارزی شود و به سرعت در حال ملحق شدن به بازار تشکل 
ارزی هستند و از حدود ۷۰۰ صرافی مجاز در کشور بیش از ۴۰۰ صرافی عضو بازار 

متشکل ارزی شده اند.
فعالیت  چراکه  است  فعال  ارزی  متشکل  بازار  عضو  صرافی  شهرها  تمام  در 
صرافی های عضو بازار متشکل ارزی گسترده است و وی ادامه داد: البته تنها 

بخشی از آن به بحث ارایه خدمات به مشتریان خرد مربوط می شود.
و  حضوری  خدمات  قطع  احتمال  درباره  صرافان  کانون  عالی  شورای  رییس 
عرضه و تقاضا فقط به صورت آنلاین گفت: حداقل ۸ بازارچه مرزی بزرگ در غرب 
کشور داریم و تعدادی هم بازارچه مرزی در شرق کشور در حال فعالیت است به هر 
حال حجم قابل توجهی از معاملات ارزی به شکل سنتی در حال انجام است اگر 
بخواهیم تمام این فعالیت ها را سریعا به سمت ارایه خدمات انلاین هدایت کنیم، 
لازمه این امر ایجاد زیرساخت های اساسی در این حوزه است اما اگر تمام مقدمات 

و زیر ساخت ها فراهم نباشد، نمی توان بخش ارایه خدمات حضوری را حذف کرد.
وی تاکید کرد: یکی از اهداف مهم برای راه اندازی این سامانه حذف صف خرید 
و فروش مشتریان در صرافی هاست اما همزمان با این اقدام می توان جلوی سفته 

بازی در بازار ارز را گرفت.

رییس شورای عالی کانون صرافان:

بعید است، توافق در وین تکانه ارزی ایجاد کند 

یک کارشناس بازار سرمایه :

رشد شاخص هم وزن، محرک تقاضا در بورس است 

بازار سرمایه گفت : رشد مثبت شاخص  یک کارشناس 
هم وزن باعث بازگشت اعتماد به بازار و افزایش تقاضا خواهد 
شد منوط به اینکه رفتار پرخطر، بویژه در حقوقی ها کنترل 

شود.
حمد میرزایی درباره اینکه آیا رشد آرام و مداوم شاخص 
هم وزن و خرید و فروش های حقیقی، نشان خوبی از تغییر 
جهت بازار است؛ گفت: بعد از اینکه بازار سرمایه در یک سال 

گذشته بویژه در چند ماه اخیر روند نزولی را طی کرد، روند 
بازار نشان می دهد طی یک ماهه گذشته اوضاع بهتر شده و 
وضعیت شاخص کل و هم وزن تغییر رفتاری را نسبت به قبل 

داشته و رو به صعود هستند.
وی افزود: با این وجود با مقایسه شاخص کل و هم وزن 
متوجه می شویم که این وضعیت در مورد شاخص کل چندان 
ثبات نداشته و در یک ماه اخیر این شاخص دچار افت هم 

شده، ولی شاخص هم وزن روند آهسته و پیوسته تری را طی 
کرده و عمدتا هم صعودی بوده است. 

میرزایی اضافه کرد: با توجه به اینکه در شاخص هم وزن 
همه سهام ها و نماد ها وزن یکسانی دارند و شاهد تاثیرگذاری 
را  اتفاق  این  جهت  بدین  نیستیم،  شاخص ساز  نماد های 
می توان یک برآیند مهم از رفتارشناسی بازار و عوامل خرد 
و  برگشته  بازار  به  اعتماد  می دهد  نشان  که  کرد  قلمداد 
درحال بهبود است. این کارشناس بازار سرمایه بیان کرد: 
سهام های خرد عمدتا در اختیار سهامداران عادی بوده و این 
سهام ها در حال رشد هستند و به همین دلیل مردم نسبت 
به خرید این سهام ها اقبال نشان داده اند. البته این اتفاق به 
دلیل تلاش هایی نیست که قبلا برای دستکاری سهام های 
شاخص ساز برای مثبت کردن شاخص بورس و کل صورت 
می گرفت. وی گفت: این یک روند مثبت است که با توجه 
به آن می توان به روند آتی بازار هم امیدوار بود، این وضعیت 
عمدتا به دلیل تقاضا و خرید اشخاص حقیقی ایجاد شده که 
اتفاق خوبی است، ولی باید به این نکته هم توجه داشت که 
نباید اجازه داده اشخاص حقیقی با ایجاد تقاضا، به سمت 
فروش و عرضه های گسترده حرکت کنند تا اعتماد بازار سلب 
نشود. در واقع تداوم و پایداری این وضعیت منوط به کنترل و 

مهار رفتار اشخاص حقوقی است.
میرزایی ادامه داد: نکته مهمی که باید به آن توجه کرد این 
است که بازار به قیمت های جذابی رسیده و سهم ها نسبت به 

حالت بهینه قیمت مناسبی دارند و از این جهت بازار جذاب 
است و اگر یکسری از حمایت ها از بازار صورت بگیرد و رفتار 
پرخطر اشخاص حقوقی که پیشتر هم بروز می دادند کنترل 
شود؛ می توان به آینده بازار، بهبود و ارتقای سطح تقاضا در 
بازار امیدوار بود.  این کارشناس بازار سرمایه افزود: از این 
جهت به نظر می رسد در سال آینده وضعیت بازار متفاوت از 
نیمه دوم سال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ باشد و بخشی از زیان مردم 
جبران شود منوط به اینکه نهاد ناظر و سیاست گذار کشور 
هم بتواند مدیریت منسجمی را در بازار داشته باشد و صرفا 
به سمت کسب درآمد حرکت نکرده و رفتار های پرخطر را 
مهار کند. وی در مورد تاثیر روند روبه رشد شاخص هم وزن 
در تقاضای بازار توضیح داد: از آنجایی که این شاخص عمدتا 
نشان دهنده وزن بنگاه های خرد است و تعداد این سهم ها 
در بازار زیاد و وزن شان کم است وضعیت مناسبی را نشان 
می هد؛ بدین معنا که این سهم ها تعداد نماد های بیشتری 
در بازار سرمایه دارند که روبه مثبت شدن هستند و این ها تابلو 
را سبز خواهند کرد. میرزایی در پایان تصریح کرد: این روند به 
خودی خود از طریق اعتمادی که به بازار ایجاد می کند باعث 
خواهد شد تا نگاه ها به بازار سرمایه معطوف شود و بخشی از 
وجوهی که از بازار خارج شده بودند یا وجوهی که بیرون از 
بازار پارک شده بودند، مجددا به بازار برگردنند و فعال شوند و 
از این جهت رشد مثبت شاخص هم وزن تاثیرگذار در تحریک 

تقاضا در بازار خواهد بود.

دبیرکل اتاق اصناف ایران گفت: جشنواره فروش فوق العاده نوروزی با عنوان "نمایشگاهی به وسعت ایران" تا ۲۰ فروردین 
۱۴۰۱ در سراسر کشور ادامه دارد.

محمدباقر مجتبایی با بیان اینکه به دلیل شرایط کرونایی نمایشگاه متمرکزی برگزار نمي شود؛ افزود: صنوف می توانند در این 
طرح کالا های خود را با شرایط و قیمت مناسب تامین کنند و با تخفیف های مختلف عرضه کنند. 

  وی با بیان اینکه در فروش فوق العاده تک تک واحد های صنفی حکم یك نمایشگاه را دارند، افزود: برگزاري نمایشگاه 
متمرکز، برخلاف قانون و مقررات ستاد مقابله با کروناست و وزارت صنعت، معدن و تجارت، سازمان های حمایت، اماکن و اتاق 

اصناف با برگزارکنندگان برخورد خواهد کرد.
 مجتبایی با اشاره به استقبال مردمي از این جشنواره افزود: به دلیل مشتری مداری، خوشبختانه استقبال خوبی از جانب 
صنوف و مردم شده است.  دبیرکل اتاق اصناف ایران با اشاره به طرح شفاف وزارت صمت برای خدمت رسانی به مردم در شب 

عید تصریح کرد: این جشنواره یکی از برنامه های زیر مجموعه "طرح شفاف" و صنوف هم در خدمت این طرح است.
 مجتبایی صنوف پوشاک، کیف، کفش و قالیشویان را از جمله صنوفی دانست که بیشترین میزان همکاری را داشته اند، افزود: 
صنف آجیل نیز از بیستم اسفند به این صنوف اضافه می شود و مکانیک ها و خدمات فنی خودرو ها نیز به دلیل نیاز مردم از دیگر 

مشاغلی است که شب عید بیشترین میزان استقبال را از سوی مردم دارد و به همین دلیل در این طرح فعال هستند.
 وی با اشاره به اینکه تخفیفات و قیمت ها در شرایط مساعدی قرار دارد تا رعایت حال مردم شود، اضافه کرد: در بعضی از 
رسته ها به دلیل گرانی کالا از ۵ تا ۲۰ درصد تخفیف داشتیم، اما برخی رسته ها نیز شامل تخقیف ۲۰ تا ۵۰ درصدی هستند و 
علت این تخفیف هم بالا بودن قیمت ها نیست بلکه به سبب تغییر فصل، صنوف تغییرات قیمتی را اعمال می کنند لذا نرخ ها 

واقعی و در نتیجه تخفیف ها نیز واقعی هستند. 
  دبیرکل اتاق اصناف ایران با اشاره به اینکه اگر چه قیمت مواد اولیه تولیدی نوسانات دارد و صنوف ما در این مسئله تحت 
فشار هستند و نمی توانند تخفیفات مناسب بیشتری دهند، گفت: با این حال صنوف در طرح نمایشگاهی به وسعت ایران سعی 
کرده اند نهایت مردم داری و مشتری مداری را داشته باشند و پیش بینی می کنیم رونق خرید مردم در نیمه دوم اسفند به اوج 

خود برسد.
 مجتبایی به نقش حمایتی اتاق اصناف ایران را در طرح نمایشگاهی به وسعت ایران اشاره کرد و افزود: ما در حوزه پوشاک با 

همکاری وزارت صمت سعی کردیم در تامین مواد اولیه قیمت تمام شده کاهش یابد.
 وی در ادامه گفت: تورمی که در کشور وجود دارد، کار را سخت کرده است؛ اما در حوزه سرمایه در گردش وارد شدیم و با 
همکاری وزارت صنعت و طبق ماده ۱۸ بودجه منابعی را برای واحد های صنفی که بیشترین مشارکت را در این طرح دارند، 

پیش بینی کردیم تا تسهیلات مناسب سرمایه در گردش با قیمت ارزان در اختیار شان قرار بگیرد.

عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه مجلس با اشاره به اینکه ارز ترجیحی باعث سواستفاده های زیادی شد، گفت: 
کالاهایی که با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد شد با قیمت ارز آزاد و نرخ ۲۵ هزار تومانی به دست مردم رسید. 

از فروردین ماه سال ۱۳۹۷ که ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی پا به عرصه اقتصاد ایران گذاشت، نزدیک به چهار سال 
می گذرد؛ ارزی که تشکل های رسمی بخش خصوصی آن را »ام الفساد« اقتصاد ایران توصیف کرده اند.

مروری بر تجربه بیش از سه سال برقراری این ارز در جریان تجارت خارجی و بازار داخلی کشور نشان می دهد این ارز، 
به دلیل اختلاف قیمت و رانت خیز بودن، مشکلات متعددی را نه تنها برای فعالان اقتصادی درگیر در جریان تجارت 

خارجی و تولید داخلی، بلکه حتی برای مردمی که هدف حمایتی این ارز بودند نیز ایجاد کرده است.
»علی اصغر خانی« عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، در پاسخ به سوالی 
پیرامون آخرین وضعیت ابقا یا حذف ارز ۴۲۰۰ در بودجه سال آتی، اظهار داشت: هنوز تصمیم قطعی برای اینکه ارز 
۴۲۰۰ تومانی حذف شود، در مجلس گرفته نشده البته دولت در لایحه، نظرش این است که ارز ۴۲۰۰ تومانی حذف 

شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر نظر ما این است که اگر بخواهیم ارز ترجیحی حذف شود، حتما دولت جایگزینی داشته 
باشد تا عملیاتی و اجرایی شود تا فشاری به مردم وارد نشود. مهم برای ما مردم هستند. مردم نباید آسیب ببینند، 

خصوصا قشر ضعیف جامعه نباید به این گرفتاری نائل شوند.
این نماینده مجلس ضمن اشاره به لزوم ارائه ضمانت عدم آسیب دیدن قشر ضعیف پس از حذف ارز ترجیحی از 
سوی دولت، گفت:  اگر تا آخرین روزهای مربوط به تصمیمات ما در خصوص بودجه، دولت نتواند راهکاری کارآمد و 
خوب ارائه بدهد، قطعا اعضای مجلس مخالفت خواهند کرد. مگر اینکه مجلس را با ضمانت عدم آسیب دیدن اقشار 

ضعیف اقناع کنند.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه ادامه داد: اقناع مجلس براساس وضعیت اقتصادی مردم است، یعنی با لایحه دولت، 

نباید به مردم فشار وارد شود.
خانی به مشکلاتی که ارز ترجیحی در دولت قبل ایجاد کرد، پرداخت و گفت: متاسفانه ارز ۴۲۰۰ تومانی در دولت 
گذشته باعث سواستفاده های زیادی شد. افرادی ارز ۴۲۰۰ تومانی را گرفتند تا کالاهای اساسی و دارو وارد کشور 

کنند، ولی متاسفانه این کالاها با ارز بازار آزاد و نرخ ۲۵ و ۳۰ هزار تومانی به دست مردم رسید.
وی تاکید کرد: همه نگرانی مجلس در حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، معیشت مردم هستند. اولویت اول ما مردم و بهبود 
معیشت آن هاست، نکته ای ما همان کالاهای اساسی و دارو است که باید ما به ازای آن چیزی که در حذف ارز ترجیحی 

داریم، در قالب یارانه ریالی یا سبد معیشت به مردم برسد.

دبیرکل اتاق اصناف ایران خبرداد:

فروش فوق العاده نوروزی با نمایشگاهی به وسعت ایران 
عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه مجلس:

کالاهای وارد شده با ارز 4۲00 تومانی با قیمت ارز آزاد به دست مردم رسید

مدیرعامل فرابورس ایران، با اشاره به آغاز واگذاری سهام دو باشگاه استقلال و پرسپولیس به متقاضیان خرید سهام دوباشگاه توصیه 
کرد دچار هیجان نشوند. 

میثم فدایی در نشست خبری آغاز واگذاری سهام استقلال و پرسپولیس به مردم، با بیان اینکه این شرکت قوانینی که باید رعایت کنند 
را به دو باشگاه اعلام کرده است، هفته قبل هم دو باشگاه همه افشاییات خود را انجام دادند و درحال تکمیل آن هستند.

وی ادامه داد: از مدیران عامل دوباشگاه، هواداران، پیشکسوتان و بازیکنان میخواهم چه در عرضه اولیه چه در معاملات ثانویه از ایجاد 
هرگونه هیجان  روی قیمت تابلو اجتناب کنند. زیرا اثرات هیجانی که در سال ۱۳۹۹ دیدیم بسیار ناگوار بود. پس خودداری کنند که 
ضرر و زیانی شامل کسی نشود. مدیرعامل فرابورس با بیان اینکه در عرضه اولیه سهام ۱۰ تا ۱۲ درصد به سهامداران خرد تعلق میگیرد، 

گفت: هر سهامدار خرد می تواند برای هر باشگاه ۳۰۰ هزار تومان سفارش بگذارد.
فدایی تاکید کرد: شرکت فرابورس توصیه ای برای خرید و فروش و نگه داری این سهام یا هیچ سهام دیگری ندارد.

مدیرعامل فرابورس در ادامه با تاکید بر اینکه قیمتی که باشگاه ها فردا عرضه میشوند توسط کارشناسان رسمی دادگستری تعیین 
شده است، گفت: در بازار سرمایه قیمت بر اساس انتظارات سرمایه گذاران تعیین می شود. باید تمرکز مدیران عامل دو باشگاه اقتصادی 

کردن فعالیت های دو باشگاه باشد و اجازه دهند قیمت گذاری را عرضه و تقاضا تعیین کند.
فدایی ادامه داد: ما به صورت مستمر بر معاملات روزانه نظارت داریم و اگر دستکاری قیمت مشاهده شود معاملات ابطال خواهد شد. 

فضای مجازی هم رصد می شود و با کنال هایی که اغواگر هستند برخورد خواهد شد.
وی با بیان اینکه معاملا فردا در قالب افزایش سرمایه خواهد بود و منابع حاصل از آن به داخل شرکت برمیگردد، گفت: معاملات ثانویه 

توسط سهام داران ثبت شده انجام میشود. و منابع به داخل باشگاه نمیرود.
مدیرعامل فرابورس ادامه داد: اگر در عرضه فردا یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر مشارکت کرده و هر نفر ۳۰۰ هزارتومان سفارس بگذارند 

عرضه تکمیل خواهد شد. اگر ۵۰۰ هزار نفر شرکت کنند مابقی توسط متعهد پذیره نویس خریداری میشود.

مدیرعامل فرابورس ایران :

در خرید سهام سرخابی ها دچار هیجان نشوید!



یکشنبه-15اسفند ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 65466
ورزشی

بهتاش فریبا:

مدافعان استقلال مراقب »کی روش« باشد
مدیرفنی سابق تیم فوتبال استقلال با اشاره به دیدار این تیم با گل گهر سیرجان، 
مدافعان  و  است  استنلی«  روش  »کی  گهر  گل  بازیکن  خطرناک ترین  گفت: 

استقلال باید مراقب او باشند.
بهتاش فریبا  در خصوص شرایط این روزهای استقلال گفت: آبی پوشان وضعیت 
خوبی در لیگ دارند، همچنان صدر جدول هستند و می توانند صدرنشینی خود را 
تداوم ببخشند. در دیدار مقابل نساجی با بدشانسی دو امتیاز از دست دادیم. دو بار 
به تیر دروازه زدیم و چند موقعیت خوب را هم گلر آماده نساجی از استقلال گرفت 
و اجازه نداد دروازه تیم باز شود اما اعتقاد دارم استقلال همچنان یک تیم قدرتمند 
است و می تواند در بازی های آینده با پیروزی هایی که به دست می آورد همچنان 

در صدر جدول باقی بماند.
گهر  گل  برابر  استقلال  دیداریکشنبه  مورد  در  پوشان  آبی  سابق  مدیرفنی 
سیرجان تصریح کرد: گل گهر تیم گردن کلفتی است که کادر فنی کاربلدی 
دارد. خطرناک ترین بازیکن گل گهر کی روش استلی است. او ضربه های سر فوق 
العاده ای می زند. کی روش مقابل پرسپولیس هم عملکرد قابل قبولی داشت. 
این مهاجم منظم و محکم بازی می کند. بنابراین خط دفاع استقلال باید برابر این 

مهاجم »سرزن« هوشیار باشد.
دربی کلید قهرمانی است

بهتاش فریبا در خصوص انتقاداتی که از عملکرد »رودی ژستد« مهاجم خارجی 
استقلال صورت می گیرد خاطرنشان کرد: اعتقاد دارم این بازیکن وظایفی را که 
کادر فنی به او می دهد به طور کامل اجرا می کند زیرا اگر غیر از این بود به طور حتم 
مجیدی بازیکن دیگری را جانشین او می کرد. کادر فنی کاملًا به شرایط بازیکنانش 
آشناست و مجیدی هر بازیکنی که حرف های او را در زمین از لحاظ تاکتیکی پیدا 
نکند به سرعت کنار گذاشته و بازیکن دیگری را جایگرین می کند بنابراین اعتقاد 

دارم آنچه مجیدی از ژستد می خواهد به خوبی انجام می دهد.
وی در مورد بازگشت وریا غفوری هم گفت: بارها گفته ام که وریا ۵۰ درصد تیم 
است. او از لحاظ روحی و روانی و تجربه بالایی که دارد می تواند این روزها کمک 
زیادی به استقلال کند. وریا تعصب خاصی به پیراهن آبی دارد و به طور حتم 

بازگشتش به استقلال توانسته وحدت و همدلی بیشتری را به وجود بیاورد.
مدیرفنی سابق آبی پوشان در پایان خاطرنشان کرد: دربی نزدیک است و طبق 
معمول حساسیت های خودش را دارد. به اعتقاد من آن دیدار یک بازی شش 
امتیازی است. کلید قهرمانی در این بازی است و هر تیمی که بتواند این دیدار را با 
موفقیت به پایان برساند می تواند امیدهای زیادی هم به بالا بردن جام داشته باشد.

در لیگ دسته دو باشگا های کشور رقم خورد ؛

شکست تیم بسکتبال بانوان شیمیدر قم 

تیم بسکتبال بانوان شیمیدر قم در لیگ دسته دو باشگا های کشور نتیجه را به 
حریف واگذار کرد. 

 شیمیدر در بازی دوم دور اول مسابقات لیگ دسته دو کشور با نتیجه ۵۷ بر ۵۶ 
بازی را به لئونارد شاهین شهر واگذار کرد.

 با این حساب شیمیدر با یک برد و یک باخت در گروه H سه امتیاز کسب کرد.
و  اهواز  لئونارد شاهین شهر، ساتیار  رقابت شیمیدر قم،  با  بازی ها   دور دوم 

خوش سیما بوشهر از ۲۳ اسفند ماه در قم پیگیری می شود.
 زمان و برنامه بازی ها در قم به شرح ذیل است:

 دوشنبه ۲۳ اسفندساعت ۱۳ تیم لئوناردشاهین شهر - ساتیار اهواز وساعت ۱۵ 
تیم شیمیدر-خوش سیما بوشهر به مصاف هم می روند.

 سه شنبه ۲۴ اسفند ساعت ۱۳ تیم خوش سیما - لئونارد و ساعت ۱۵ تیم 
شیمیدر - ساتیار به مصاف هم می روند.

 
دوشنبه در قالب یک تیم چهار نفره راهی بغداد می شوند؛

»ناظم الشریعه« در یک قدمی نیمکت
 تیم ملی فوتسال عراق

 سرمربی سابق تیم ملی فوتسال کشورمان در یک قدمی نهایی کردن قرارداد 
خود با تیم ملی عراق قرار دارد. 

»سیدمحمد ناظم الشریعه« به همراه دستیار خود »میشل پطروس« هفته گذشته 
راهی کشور عراق شدند تا در خصوص توسعه فوتسال و مذاکره برای هدایت تیم 

ملی این کشور با وزیر ورزش عراق صحبت کنند.
سرمربی سابق تیم ملی فوتسال ایران و مربی سابق دروازه بان های تیم ملی آخر 
هفته گذشته به ایران برگشتند و حالا قرار است دوشنبه در قالب یک تیم چهار نفره 

راهی بغداد شوند تا قرارداد خود را با تیم ملی این کشور نهایی کنند. 
ناظم الشریعه یک طرح کوتاه مدت برای صعود تیم ملی عراق به جام ملت های 
آسیا و همچنین یک طرح بلند مدت برای توسعه فوتسال و صعود این تیم به جام 

جهانی دارد.  
سیدمحمد ناظم الشریعه از سال ۹۴ تا سال ۱۴۰۰ هدایت تیم ملی فوتسال 
کشورمان را بر عهده داشت و در این مدت موفق شد یک سومی جام جهانی و ۲ 
قهرمانی جام ملت های آسیا را بدست آورد. نام این مربی ایرانی هم اکنون در بین 

۱۰ مربی برتر جهان قرار گرفته است.
  

درخشش ووشوکاران قمی
در مسابقات جهانی 

تیم تالو قم در مسابقات جهانی مجازی ووشو شائولین با چند مدال رنگارنگ 
خوش درخشیدند .

براساس این گزارش ؛لعیا نوری  با کسب سه طلا، زینب کدیور با یک طلا و یک 
نقره و بهاره طلوعی با یک نقره و یک برنز ستاره های قم در این رقابت ها بودند.

سارا محمدی عراقی، ملینا محمود آبادی، زهرا و سارا آجورلو، فاطمه زهرا میری، 
پریسان قربانی، هانا بهشتی، فاطمه زهرا میری هم دختران طلایی قم لقب 

گرفتند.
سعید محمدی عراقی، زینب عظیمی، مهرانا شجری، سحر پیل تن، بتول 
السادات رفیعی پور و زینب عظیمی هم نشان نقره فرم های مختلف را به دست 

آوردند.
مهدیس رستمی، سما اوجاقی، همتا رهبان، هما ابراهیمی و نیایش جعفری 

هم به مدال برنز رسیدند.
ووشوکارانی از ۹۸ کشور جهان در این پیکار مجازی با یکدیگر رقابت کردند.

سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان گفت: دیدار با استقلال برای ما یک فینال دیگر است، چراکه هر دو 
تیم به امتیازات کامل این بازی نیاز دارند. برای اینکه در جمع تیم های بالای جدول ماندگار شویم باید به 

موفقیت برسیم. 
امیر قلعه نویی که نتوانست در نشست خبری بازی استقلال و گل گهر حاضر شود، در آستانه این جدال 
حساس در گفت وگویی که به صورت ویدیویی ضبط شده بود، اظهار داشت: برای اینکه در جمع تیم های 
بالای جدول حضور داشته باشیم به دنبال نتیجه قابل قبول در این مسابقه هستیم. استقلال نیز در کورس 
قهرمانی است و به امتیازات این مسابقه نیاز دارد. امیدوارم دو تیم یک نمایش خوب و زیبا داشته باشند تا همه 

از تماشای این بازی لذت ببرند.
وی افزود: بعد از آن اتفاقی که برای گل گهر افتاد )منظور امیر قلعه نویی کسر هفت امتیاز از این تیم بابت 
استفاده بازیکن گابونی از سوی کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال بود( شاید تیمی نمی توانست از نظر روحی 
بازیابی شود اما گل گهر این کار را به لطف خدا و بازیکنان پرتلاشش انجام داد و در چهار بازی گذشته خود 

موفق شد ۱۰ امتیاز کسب کند.
سرمربی گل گهر خاطرنشان کرد: باید از بازیکنان تیمم تشکر کنم که در این مدت تلاش زیادی از خود نشان 

داده اند، آنها با تمام وجود در خدمت گل گهر هستند.
قلعه نویی تصریح کرد: ما در طول تمرینات هفته گذشته نقاط ضعف و قدرت استقلال را شناسایی کرده ایم 

و امیدوارم بازیکنان، خواسته های تاکتیکی را به بهترین شکل ممکن انجام دهند.
وی تاکید کرد: امیدوارم در نظم دفاعی کم اشتباه باشیم و از موقعیت هایی که به دست می آوریم استفاده 

لازم را ببریم.

مدیرعامل باشگاه استقلال با انتقاد از پرداخت نشدن حق پخش بازی های این تیم توسط صداوسیما گفت: با مردم حق تضییع 
شده خود را از صداوسیما می گیریم. 

مصطفی آجرلو در نشست خبری آغاز واگذاری سهام استقلال و پرسپولیس به مردم با بیان این که این رویا به واقعیت تبدیل شد، 
گفت: ۱۵ سال است که وعده های زیادی درمورد واگذاری این دو باشگاه شنیده شده و فردا این موضوع به تحقق می پیوندد. ما 
فوتبال حرفه ای را بیش از ۲۰ ساله آغاز کردیم اما امروز این ماجرا به پایان میرسد و مردم هستند که صاحبان این امر هستند. سال ۵۹ 

امام فرمودند کار مردم را به مردم واگذار کنید هرچند دیر اما این موضوع در نهایت انجام شد.
وی ادامه داد: ما در بورس خانه شیشه ای می سازیم، می خواهیم همه بدانند چه عملیات مالی را انجام می دهیم. اقدام بزرگ 
شراکت مردم و تولید ثروت است. می خواهیم از معدن فوتبال ثروت تولید کنیم. وقتی مردم کنار ما نبودند در این چند سال حق ما 

توسط صدا و سیما ضایع شد. چرا که محتوا و پر کردن برنامه و موضوع برنامه برای ما بود اما تبلیغات برای تلویزیون!
مدیرعامل باشگاه استقلال ادامه داد: این منصفانه نیست که آن ها دارا باشند و ما در تنگدستی باشیم و با بی رحمی صدای ما را 
نشنوند. من مدت هاست که اعلام کردم حق ما را بدهید اما نمی دهند اما امروز پایان این ماجرا است ما با مردم حق تضییع شده 
خود را پس خواهیم گرفت.  وی درمورد حق پخش این تیم گفت: فعلا حق پخش زنده از صداوسیما را دنبال نمی کنیم اما دنبال 

درآمدهای شبکه استقلال هستیم، برای حق وحقوق خودمان و ذی نفعان خودمان یقه پاره می کنیم.
*ساختمان باشگاه را نمی گیریم که توقیف نشود

مدیرعامل استقلال در پاسخ به سوال ایسنا درمورد مالکیت ساختمان سعادت آباد گفت: در تابلویی که در ساختمان استقلال نصب 
شده است ذکر شده مالکیت این ساختمان از فدراسیون به باشگاه منتقل شده درحالی که این اتفاق رخ نداده است. امیدواریم وزارت 
ورزش کمک کند تا تصمیمی که اقای دادکان گرفت اجرایی شود.  آجرلو ادامه داد: البته استقلال به قدری طلبکار دارد که می توانند 

خودرو، ساختمان، میز و صندلی را توقیف کنند. ساختمان را هم واگذار نکردند که توقیف نشود.

سرمربی تیم فوتبال گل گهر  :

 به امتیازات کامل دیدار با استقلال نیاز داریم
مدیرعامل استقلال: 

با مردم حق خود را از صداوسیما پس می گیریم

بعد از تساوی مقابل نساجی دو سه روز حالمان بد بود؛

مجیدی: افتخار می کنم مربیِ این استقلال هستم
سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت:  بازیکنان ما زمانی که بعد پنج برد متوالی، 
در بازی با نساجی به تساوی رسیدند، دو سه روز حالشان بد بود من افتخار می کنم 

که مربی این استقلال هستم. 
فرهاد مجیدی ظهر شنبه در نشست خبری پیش از دیدار استقلال و گل گهر 
سیرجان در هفته بیست و یکم لیگ برتر اظهار داشت: قبل از اینکه در مورد بازی 
فردا صحبت کنم می خواستم از خبرنگاران عزیز عذرخواهی کنم چرا که در ۲ 
بازی اخیر به خاطر برخی مشکلات در کنفرانس خبری قبل از بازی ها شرکت 

نکردم.
وی افزود: امروز می خواهم راجب تیمی صحبت کنم که برای من افتخار است 
هر روز بازیکنان آن را می بینم. می خواهم راجب بازیکنان شریفی حرف بزنم که 
چه از نظر فوتبالی و رفتاری شایسته ترین هستند. بازیکنان من امسال با وجود 
تمام مشکلاتی که داشتند تلاش کردند. به بازیکنان تیمم افتخار می کنم. آنها 
با تمام وجود تلاش کردند. روز به روز بهتر شدند و توقعات را بالا بردند. بعد از پنج 
پیروزی متوالی، زمانی که در بازی خارج از خانه مقابل نساجی به تساوی رسیدند، 

حالشان دو سه روز بد بود.
به خاطر یزدانی و مرادمند، باید قهرمان شویم 

وی افزود: مشکلاتی هست که فقط مختص تیم ما نیست. امکاناتی که در حال 
حاضر وجود دارد، در شان یک بازیکن فوتبال نیست اما این بازیکنان می توانند 
کارهای بزرگی را رقم بزنند. به همین خاطر می توانم بگویم که ۹۰ درصد اقدامات 

من و کادر فنی در انتخاب بازیکنان درست بوده است.
مجیدی تاکید کرد: بازیکنان جوان با عشق و علاقه این تیم را انتخاب کردند و با 
همه وجود تلاش می کنند. هدف اصلی من قهرمانی است حتی اگر دو بازیکن ما 
را به لیگ یک ببرند. محمدحسین مرادمند و سیاوش یزدانی هم از نظر شخصی 
و هم فنی نفرات مورد علاقه من و بودند. پیامم برای این دو این است که به خاطر 
شما هم شده برای قهرمانی می جنگیم. دلایل زیادی داشتیم که قهرمان شویم و 

الان یک دلیل به آن دلایل اضافه شد.
وی در مورد اضافه شدن مدافع برزیلی گفت: با توجه به بسته بودن پنجره نقل و 
انتقالاتی محدودیت هایی داشتیم اما با کادر فنی نگاه کردیم و دیدیدم این بازیکن 

برزیلی می تواند به ما کمک کند.
سرمربی استقلال در مورد تغییر ساعت بازی ها گفت: نظری در مورد ساعت 
و  گل محمدی  یحیی  خوبم  دوست  برای  که  احترامی  تمام  با  ندارم.  بازی ها 
پرسپولیس قائل هستم، در نیم فصل اول هم ۱۰  بازی زودتر از آنها انجام دادیم. 
از شما سوال می کنم. خاطر ندارم که استقلال و پرسپولیس در یک روز بازی 

داشته باشند و بازی اول برای ما در تهران باشد.  الان رقابت برای قهرمانی بین 
پرسپولیس و استقلال است و سهیل مهدی تشخیص داده که استقلال اول بازی 
کند و پرسپولیس بعد به میدان برود و این برای اولین بار است چنین اتفاقی رخ 
می دهد. به سهیل مهدی می گویم باز هم می توانند بازی ما را قبل از پرسپولیس 

بگذارند. هیچ ایرادی ندارد.
وی افزود: در مورد مشکلاتی که برای ما و بازیکنان به وجود آمده مفصل در پایان 

لیگ صحبت خواهم کرد.
  بازی مقابل گل گهر فوق العاده سخت است 

مجیدی در مورد تقابل تیمش با گل گهر گفت:  بازی فردا فوق العاده سخت 
است. گل گهر تیم خوبی است و بازی حساسی پیش رو داریم. در چنین بازی هایی 
موقعیت کم ایجاد می شود و هر تیمی از موقعیت هایش استفاده کند می تواند 
برنده باشد. سرمربی استقلال گفت: استقلال ساختاری خوبی دارد و فاز دفاعی 
تیم هم خوب بوده است. فصل قبل هم در ۹ بازی پایانی ۴ گل خوردیم و امسال 
شرایط بهتر شد. فرهاد مجیدی آدمی نیست که جا بزند. اتفاقاتی که برای ما رخ 
می دهد انگیزه و اراده من را برای ادامه راه بیشتر می کند. متاسفانه به جای اینکه 
از بازیکنان ما تقدیر شود صحبت هایی دیگری مطرح می شود اما این حرف ها 

تاثیری در تیم ما ندارد.
وی در مورد آسیب های تیمش از جدایی یزدانی و مرادمند گفت: یزدانی و 
مرادمند از بهترین مدافعان فوتبال ما هستند و شانس حضور در تیم ملی را دارند. 
این اتفاق شوکی به تیم ما بود. چند جلسه با مسوولان باشگاه برگزار کردم و آنها 
قویا به من گفتند که مرادمند و یزدانی در تیم خواهد ماند. اگر می دانستم این 
اتفاق رخ نمی دهد، اجازه نمی دادیم بازیکن دیگر از جمع ما جدا شوند. یک تیم 

هستیم و بازیکنان دیگر از این موضوع ناراحت شدند. در دو بازی گذشته نه تنها 
گل نخوردیم بلکه به تیم ها موقعیت هم ندادیم. بازیکنان ما با وجود مشکلات، 

فوق العاده بودند و بازیکنان این روند را حفظ خواهند کرد.
100 درصد از رودی ژستد راضی هستم 

مجیدی در مورد انتقادات از رودی ژستد تصریح کرد:  او بازیکن فوق العاده ای 
است و آنچه من می خواهم به نحو احسنت انجام می دهد. ۱۰۰ درصد از او راضی 

هستم و اگر وی همین روند را حفظ کند به تیم کمک زیادی خواهد کرد.
وی در مورد بازگشت وریا غفوری گفت: یکسری مسائلی بود که حل شد و او 
صحبت هایی انجام داد که نشان داد انگیزه زیادی دارد. نه تنها وریا بلکه همه 
بازیکنان تلاش می کنند که با سربلندی از زمین خارج شویم. خیلی خوشحالم که 

کاپیتان به تیم بازگشته است.
سرمربی استقلال در مورد اینکه تیمش تنها ۴۰ درصد از مطالبات امسال را 
دریافت کرده، گفت:   این مسائل درون خانوادگی است و خودمان حلش می کنیم. 

شما نگران نباشید.
نباید مسائل پیرامون تیم، تمرکز ما را بر هم بزند 

وی در مورد اینکه تیمش در صورتی که نبازد طولانی ترین شکست ناپذیری لیگ 
را تصاحب خواهد کرد، گفت: هر مربی از این موضوع خوشحال خواهد شد، اما 
در ذهنم حفظ روند تیمی است. بازیکنانم در این هفته ها بسیار خوب و آرام بودند. 
من دنبال این هستم انتهای فصل هواداران استقلال را خوشحال کنم. نباید 
مسائل پیرامون تیم، تمرکز ما را بر هم بزند. می دانیم حریف تیم خوبی است و باید 

باهوش باشیم تا سه امتیاز بازی را بدست آوریم.
مجیدی در مورد اینکه مدافع مد نظر استقلال در سیستم بازی با سه دفاع تجربه 
بازی ندارد، گفت: اطلاعات شما ضعیف است. او تجربه بازی در این پست را در 
الیفصلی دارد. از طرفی ما برای جذب بازیکن محدودیت داشتیم. اولین نکته هم 
این بود که بازیکن آخرین بازی را کی انجام داده؟ او یک ماه پیش بازی کرده بود و 
از نظر جسمانی شرایط خوبی دارد. بازیکنان دیگری هم بودند که سه یا چهار ماه 
بازی نکرده بودند اما ترجیح دادیم بازیکنی را انتخاب کنیم که بیشترین آمادگی 

را داشته باشد.
فوتبال  برتر  لیگ  یکم  و  بیست  هفته  از  گل گهر  و  استقلال  تیم های  دیدار 
باشگاه های ایران، ساعت ۱۷:۳۰ دقیقه فردا یکشنبه در ورزشگاه آزادی برگزار 

می شود.
استقلال هم اکنون با ۴۸ امتیاز صدرنشین است و گل گهر با ۳۲ امتیاز در 

جایگاه پنجم قرار دارد.

 

ایمان / گفت و گو / رضا ملکی

براین باور بودم که خانواده مطبوعاتی کشور با رسالت بزرگی که بردوش دارند 
وسالها خدماتش برای مردم جاری وساری بوده است اما هیچگاه کسی از آنان 
یادنکرده وبه نوعی میتوان گفت که این عزیزان درسطح کشور مظلوم واقع شده اند.
جامعه رسانه ای کشور که همواره زیرتیغ انتقاد وآماج حملات گروههای مختلف 
قراردارند سختیهای کار رابه جان خریده ودرپی رسالت مهمی که دارند حتی تامرز 

از دست دادن جان خود نیز پیش رفته اند.
استان قم از دیرباز مردان بزرگی رادرعرصه مطبوعاتی به جامعه معرفی نموده است 
که با  کمبودهای بسیار سالهای دور ساختند وباعشقی که به قلم داشتند توانستند 

تصویر ماندگاری از خود را در اذهان باقی گذارند.
براین شدم که تعریف جدیدی از بزرگداشت کهن کسوتان عرصه مطبوعاتی 
استانم راداشته باشم واین بار سراغ کهن کسوتی رفتم که ۳۰ سال عاشقی کردن 
درمسیر مطبوعاتی استانش راتجربه کرده است وبا روزهای خوب وبد دوران قدیم 
تا امروز ساخته وهم اکنون نیز دراین مسیر عاشقی ادامه دهنده راه بزرگان قلم 

میباشد.
رسول خادم نامی است آشنا ومورد احترام اهالی رسانه و ورزش قم ،در دومسیر به 

کارش وعشقش ادامه داده دنیای سیاست و ورزش ودرهردومسیر هم موفق بوده 
است.به رسم کسوت از او خواستم تا با بیان خاطرات شیرینش بعنوان اولین فرد 
مطبوعاتی استان درخصوص زندگی اش بنویسم تامسیر راهی باشد برای دیگر 
عزیزان همکارم که عاشقانه درتلاش خدمت به جامعه مطبوعاتی استان می باشد.

از کودکی تادبیرستان
میدان خراسان ومحله عارف که بانام علی پروین اسطوره فراموش نشدنی فوتبال 
کشور مشهور است محل تولد فرزند برومندی بودکه در۵۳ سال گذشته خانواده 
گرانقدرش زادروزش را جشن گرفتند.تادوم ابتدایی درتهران بود وپدر با مراجعت به 
قم واقامت درمحله قدیمی تکیه یزدیها درباجک مسیر بعدی زندگی رسول را رقم زد.
مدرسه محمدی وامیر کبیر محل تحصیلی او بود که باشروع جنگ تحمیلی 
وعشقی بسیار که به جبهه داشت درس را نیمه تمام رها کرد تادرسن ۱۵ سالگی 
ودرتاریخ ۱۳۶۲/۱/۱۸ خود را در پادگان بیست و یک خمره جهت اعزام به جبهه 

وآموزش ببیند.
جبهه وجنگ،رشادتهای برون مرزی وافتخار جانبازی

۴ ماه آموزش دردوران نوجوانی در سردشت وآموزشهای شنا دراستادیوم آزادی و 
سد دز جهت انجام عملیاتهای آبی از او یک نوجوان عاشق وانقلابی وباتجربه ساخت 
تابتواند درعملیاتهای عاشورا ۲ درپل مهران والفجر ۸ درفاو وکربلای یک حضوری 

موفق داشته باشد.به نیروی هوا برد سپاه پیوست ودراوج جوانی درجنگهای نامنظم 
وآموزشهای بسیار سختش موفق بود.

دوره هوا بردی سپاه راجهت عملیات برون مرزی پشت سرگذاشت وتجربه ۱۲ بار 
پرش باچتر رانیز با هواپیما به کارنامه خود اضافه کرد تا بتواند بعنوان یک نیروی 

فعال وعاشق به بدنه سپاه درتاریخ ۶۵/۵/۱۷ اضافه گردد.
درعملیاتهای برون مرزی بسیاری شرکت داشت که همه آنها جهت استقلال 
وطن وپاسداری ازکیان نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران انجام شد.که افتخار 
جانبازی مرا نیز برای او به همراه داشت بارها تامرز شهادت پیش رفت اما خواست 

خداوند یکتا بود که او بماند وخدماتش همچنان جاری وساری باشد.
گروه حفاظت فرودگاهی سپاه،تربیت بدنی بسیج وسپاه و مسئول گروه آموزش 
سپاه عنواینی بود که او درطول سالها تلاش دربدنه سپاه انجام داد وبعنوان مسئول 
برگزاری مسابقات بسیج کشوری از سال ۶۸ تا ۷۴ فعالیت بسیار گسترده و ویژه ای 

را دراین مسابقات داشت.
در زمان تیمسار نوآموز ریاست فدراسیون وقت نیز بعنوان نماینده فوتبال ایران 

درلیگ زیر گروه دسته ۳ کشور حضوری فعال داشت.
سال ۶8 آغاز فعالیت مطبوعاتی درکیهان ورزشی

کیهان ورزشی که آن روزها همراه با مجله دنیای ورزش تنها مجله های ورزشی قم 
محسوب می شدند آغاز ورود من به عرصه مطبوعاتی بود سال ۶۸ با کمک دوست 
عزیزم عباس اصفهانیان آموزشهای لازم خبرنویسی ورزشی رادیدم وباعشقی که 
به خبر نویسی ورزشی داشتم به مدت ۲ سال بعنوان خبرنگار برتر کیهان ورزشی 

درکشور معرفی شدم.
پیروزی،ابتکار،هدف،سرپرستی خبرگزاری موج سردبیری  روزنامه  نمایندگی 
روزنامه شاخه سبز،نمایندگی روزنامه وطن،جوان ونماینده هیئت منصفه مطبوعاتی 
کشور وعضو انجمن خبرنگاران ورزشی کشور ازجمله فعالیتهای مطبوعاتی من 

درطول سالهای ۶۸ تا امروز میباشد.
ازسال ۹۲ بعنوان مدیرعامل خانه مطبوعات انتخاب به جامعه رسانی استان 
خدمات شایانی درطول سالهای ۹۲ تا ۹۷ ارائه گردید وامروز هم که درکنار شما 

نشسته ام همچنان درمسیر کار مطبوعاتی فعال وپویا هستم.
سخن آخر

رسول خادم مورد احترام اهالی مطبوعات،ورزش ودنیای سیاست است کارهای 
خیربسیاری با دستان توانای او برای محرومان انجام پذیرفته که همچنان هم ادامه 
دارد.براساس ارتباط ویژه ای که دارد آنقدر مورد وثوق واحترام است که دست یاری 
بسوی بزرگان درخصوص نیازمندان داشته باشد ورد گردد واین از افتخارات شایسته 
اوست. دودختر برومند و پسر شایسته اش سرمایه های اودر این زندگی هستند 
که درکنار همسر فداکارش مسیر سخت زندگی رابه جلو برده اند.عروسی یکی از 
دخترانش درماه جدید لبخندشادی را برلبانش آورد او می گوید ازقول من بنویسید 
که با ۵۳ سال سن واینکه از ۱۵ سالگی از جبهه وجنگ شروع کردم واکنون خدمت 
جامعه رسانه ای هستم بسیار خرسندم وخداوند بزرگ راشاکرم که توانستم باعتبار 
وبا آبرو مسیر زندگی خود را جلو برده ومرهون همه عزیزان مطبوعاتی،ورزشی 

وسیاسی هستم.
آرزوی قلبی من آسایش وزندگی راحت وبدون دغدغه میباشد که امیدوارم باشروع 

دولت جدید این آرزوی من رنگ واقعیت به خود گیرد.

ازرشادت درجنگ تحمیلی تا 30 سال تلاش صادقانه رسانه ای؛

»رسول خادم« نامی آشنا ومورد احترام اهالی رسانه و ورزش قم
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مذاکرات به نقاط کلیدی و اساسی رسیده است؛

مذاکرات وین در انتظار گشایش
 گره اختلافات پادمانی

هیأت  به  نزدیک  منابع  است،  رسیده  اساسی  و  کلیدی  نقاط  به  مذاکرات   
به  مذاکره کننده کشورمان در روزهای گذشته اعلام کردند که اکنون دستیابی 
توافق تنها با اتخاذ چند تصمیم سیاسی مشخص از سوی طرف های غربی ممکن 
است و پیشرفت قابل توجه گفت وگوها و دستیابی به پیش نویس توافق تقریبا انجام 
شده است. جمهوری اسلامی ایران مدت هاست که مواضع خود را روشن کرده و 
ابهامی در خواسته های خود نداشته است علت اینکه تا کنون توافق نهایی نشده، 
صرفا به این دلیل بوده که طرف های غربی در چند موضوع از اتخاذ تصمیمات لازم 
خودداری کرده و تلاش کردند با تبدیل عنصر زمان به اهرم مذاکراتی، هیأت ایرانی را 

برای صرف نظر کردن از خواسته هایش تحت فشار قرار دهند.
میخائیل اولیانوف، رئیس هیات مذاکره کننده به خبرنگاران گفت: به خط پایان 
خیلی نزدیک هستیم اما برخی مسائل همچنان باقی  مانده که باید حل و فصل 
شود. وی عنوان کرد که این مسائل می تواند هر لحظه برطرف شود و به دنبال آن 

نشست کمیسیون مشترک برجام برای تأیید توافق نهایی تشکیل شود.
تلاش برای سیاسی کردن مسائل پادمانی

در  آژانس  و  ایران  میان  مانده  باقی  و فصل مسائل  و حل  پادمانی  موضوعات 
چارچوب برجام آخرین موضوعاتی است که طرف ها برای حل و فصل آن در تلاش 
هستند. در روزهای گذشته فشار زیادی از سوی طرف های غربی از طریق رسانه ها 
برای ایجاد تزلزل در اراده هیأت مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران برای صرف 
نظر کردن از مواضع خود اعمال شد. رسانه های غربی با این موضع گیری که مسائل 
باقی مانده پادمانی با برجام و مذاکرات کنونی در وین ارتباطی ندارد تلاش کردند تا 

ایران از حل و فصل این مسائل صرف نظر کند.
مذاکرات میان ایران و آژانس در طول ۱۰ روز گذشته بسیار سخت و پرچالش بوده 
و موضوعات پادمانی جاری میان ایران و آژانس به یکی از اصلی ترین عوامل کندی 

روند مذاکرات وین تبدیل شده است.
»رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در کنفرانس خبری روز 
۱۱ اسفند بعد از پایان بخش اول نشست ویژه شورای حکام درباره ایمنی و امنیت 
وضعیت پادمان ها در اوکراین به سوالات در خصوص این کشور و همچنین ایران 
پاسخ داد. او در خصوص مذاکرات وین و آنچه مسائل باقی مانده پادمانی خوانده 
می شود، گفت: مذاکرات در حال پیشرفت است و بر کسی پوشیده نیست که این 
مذاکرات که مذاکرات من نیست و ما در آن مشارکت داریم و مورد مشورت قرار 
می گیریم، در حال رسیدن به نقطه تعیین کننده است و البته این موضوع )مسائل 
باقی مانده پادمانی( مطرح شده، موضع ما در این خصوص همیشه یکسان بوده، 
اما  تاثیر متقابل وجود دارد،  به وضوح  این ها رویه های جداگانه هستند، گرچه 
چیزی که برای حل آن ها نیاز داریم، یک روند یکپارچه و متکی به خود است که من 
خوشبینم بتوانیم بدون سیاسی سازی مسئله یا مشروط و وابسته کردن آن به نهایی 
شدن مذاکرات به آن دست یابیم. بنابراین باید کار خود را ادامه دهیم. به دستیابی 
به یک روند کامل برای شفاف سازی این موضوع که تحت تاثیر مذاکرات کنونی )در 

وین( یا توافقی در نتیجه آن نباشد، خوشبین هستم.
پروژه شکست خورده ترامپ و رژیم صهیونیستی

روند تعاملات ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی همواره مثبت بوده است و 
بسته شدن روند سوالات در خصوص یکی از اماکن چهارگانه مورد نظر آژانس در 
آخرین گزارش مدیرکل از جمله شاهدی بر این روابط حسنه است. اکنون نیز باید 
ایران و آژانس بتوانند به توافقی برای حل و فصل موضوعات پادمانی مطرح شده، 

دست یابند.
به رغم  ایرانی گزارش داد  از یک مقام  نقل  به  روز چهارشنبه  رویترز  خبرگزاری 
پیشرفت های صورت گرفته در مذاکرات، مسئله اصلی این است که تهران می خواهد 
پرونده آثار اورانیوم یافت شده در سایت های قدیمی حذف و برای همیشه مختومه 
اعلام شود. پیشتر، سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت خارجه کشورمان این 
پرونده را ادعاهای سیاسی آژانس علیه جمهوری اسلامی خواند و تاکید کرده بود 
تهران خواهان بسته شدن آن است. موضوعات پادمانی و فضاسازی در مورد آن از 
همان ابتدا توسط رژیم صهیونیستی آغاز شد و هدف از آن نامشروع جلوه دادن 
خواسته های جمهوری اسلامی ایران بود. پروژه مشترکی که در زمان دونالد ترامپ 
توسط رژیم صهیونیستی و دولت ترامپ برای تخریب برجام و مشروعیت زدایی از 
برنامه صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی ایران آغاز شد و هدف آن افزایش فشار 
حداکثری بود. اما به نظر می رسد با توجه به سخنان رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 

بین المللی انرژی هسته ای این مسائله به زودی حل شد و این توطئه خنثی شود.
علاوه بر این طی روزهای گذشته و پس از بازگشت مجدد علی باقری، مذاکره کننده 
ارشد اجمهوری اسلامی ایران به وین، مقامات غربی با بزرگنمایی ضرب الاجل زمانی 
خودخوانده و همچنین تاکید بر به پایان رسیدن فرآیند مذاکرات تلاش کردند که 
خود را نسبت به مطالبات ایران در خصوص ضرورت تعیین تکلیف چهار موضوع مهم 

باقی مانده که جزو خطوط قرمز کشورمان است، بی تفاوت نشان دهند.
رسانه های غربی نیز در همین راستا بر این گزاره غیر واقعی متمرکز شدند که هیئت 
ایرانی به دنبال وقت کشی است و پس از بازگشت مذاکره کننده ارشد ایران به وین، 
جمهوری اسلامی برخی از توافق های انجام شده تاکنون را نادیده گرفته و به عقب 
بازگشته است. این رسانه ها تلاش کردند القاء کنند که علی باقری در بازگشت خود به 
وین، متاثر از مشورت هایی که در تهران داشته، مواضع سخت گیرانه تری اتخاذ کرده 
و روند دستیابی به توافق را دچار اختلال کرده است. این رسانه ها خواسته ایران برای 

حل مسائل پادمانی را نیز در همین راستا ارزیابی کردند.
این در حالی است که این موضوع از اولین دوره مذاکرات در اردیبهشت امسال 
از سوی هیات مذاکره کننده جمهوری اسلامی ایران در دستور کار مذاکرات قرار 
گرفت. اما طرف های غربی دائما حل این مسئله را به تأخیر انداخته اند. در شرایط 
کنونی و در حالی که مذاکرات پیشرفت قابل توجهی داشته و حل و فصل این 
موضوع از معدود مسائل باقی مانده است، و لازم است که کشورهای غربی به جای 
آنکه در این مورد حاشیه سازی کنند با تمرکز بر مذاکرات این موضوع را نیز مرتفع 

سازند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم گفت: طبیعتاً 
آمریکا دشمن ما خواهد ماند اما وقتی ما در قله انرژی دنیا قرار بگیریم و قراردادهای 
اقتصادی حتی با شرکت های آمریکایی ببندیم، آن زمان آمریکایی ها هم نمی توانند 

علیه ایران فعالیت کنند. 
حشمت الله فلاحت پیشه ، درباره سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران در روزهایی که گفته می شود توافق احیای برجام دور از 
دسترس نیست و به زودی توافق برجام از سوی ۱+۴ مطرح می شود، گفت: دو 
طرف عملًا به مرحله توافق رسیدند، منتها سفر گروسی برای همان کاری است که 

در برجام شکل گرفت.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: آژانس متأسفانه در 
طول این ۱۵ سال هرگاه لازم بوده بازی سیاسی کرده و هرگاه لازم بوده بازی فنی 
در پیش گرفته و همواره با سیاستمداران غربی حرکت کرده است. این بار هم اعلام 
کرده این اقدامات گزارش نشده ایران یک موضوع فنی است و موضوعی نیست که 
با توافق سیاسی یعنی احیای برجام برداشته شود که این موضوع در حال حاضر 
محل اختلاف است و با سفر گروسی به تهران اگر طرفین به یک ساز و کاری برسند 
و در مورد ابهامات گذشته ایران پاسخ لازم را بدهد عملًا دیگر زمینه فنی برداشته 
می شود و موضوع تحریم ها در حدی که برای امضای توافق برجام لازم است، 
برداشته خواهد شد، معتقدم ما در آستانه توافق هستیم و فقط باید امیدوار بود در 

آستانه این توافق عوامل آشوب ساز نقشی ایفا نکنند.
وی تاکید کرد: نباید به عوامل آشوب ساز که در آمریکا و منطقه هستند و چه 
عوامل مختلف دیگر که ممکن است در این زمینه فعال شوند فرصتی داد، چراکه در 
حال حاضر هر توافقی شکل می گیرد، انگیزه و منافع جدیدی شکل می دهد و به 
نظرم هرچه زودتر توافقی در این  دنیای متلاطم کنونی انجام شود، به سود طرفین 
است . از همین رو طرفین قبل از اینکه عوامل آشوب ساز متن توافق را تحت الشعاع 

قرار دهند، باید آن را امضا کند.
هرچه دیرترتوافق انجام شود ضرر اصلی را ایران می بیند 

فلاحت پیشه با بیان این که امروز هرچه دیرتر این توافق را انجام شود ضرر اصلی را 
ایران می بیند، بیان کرد: ما و امثال ما بسیار تلاش و صحبت کردیم مبنی بر این که 
هرچه زودتر برجام امضا شود و معتقدم هرچه این کار سریع تر صورت گیرد، به نفع 
ایران خواهد بود چه بسا اگر این اتفاق زودتر افتاده بود ایران  در حال حاضر به محل 
تلاقی بازار انرژی تبدیل شده بود که این امر هم به سود کشورهای غربی بود و هم 
به سود کشور ما که متاسفانه به تعویق افتاد. در حال حاضر امیدواریم عقلانیتی که 
در این عقلانیت یک درکی از منافع ملی کشور با حساسیت های بین المللی با هم 

بگنجد باعث شود، توافقی صورت گیرد.
وی در گفت وگو با ایلنا درباره سخنان وزیر امور خارجه کشورمان مبنی  بر این که 
خط قرمز های ایران همچنان باقی است و ایران زیر بار توافق عجله ای نخواهد 
رفت، ایران چه خط قرمزهای دارد، گفت: خط قرمزها مشخص شده یعنی بیشتر 
دغدغه ها مانده است. ایران در درجه اول تضمین پایداری توافق را مطرح می کند، 

بعد اینکه تحریم ها همان طور حداکثری بوده، تعلیق شان هم حداکثری صورت 
گیرد و به طور عملی برداشته شود. دستاوردهای هسته ای کشورمان مانند قبل از 
دست مان نرود و دست خالی نمانیم و سپس این که تضمین داده شود تا شخصیتی 

مانند ترامپ نیاید برجام را لغو کند.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و  سیاست خارجی مجلس دهم تاکید: ایران تاکید 
دارد ضمن اخد تضمین تضمین لازم، دستاوردهایش از بین نرود، امکان احیای 
دستاوردها فراهم شود و بعد از برداشته شدن تحریم ها راستی آزمایی صورت گیرد، 

یعنی هنگامی ایران نفت می فروشد پولش هم بازگردانده شود.
اجرای  اختیار   ۵ قالب  در  گرفته  تصمیم  آمریکا  دولت  معتقدم  افزود:  وی 
رئیس جمهور تا حد امکان به ایران تضمین دهد، یعنی رئیس جمهور آمریکا در 
مراحل مختلف می تواند با فرمان اجرایی، بخشنامه، دستورالعمل، موافقت نامه و 
یادداشت به ویژه در ارتباط با کنگره عملًا زمینه ای را فراهم کند تا تحریم های مورد 
نظر ایران تعلیق و یا به تدریج برداشته شود. از همین رو معتقدم تحت تاثیر تحولات 

بین المللی، آمریکایی ها در حال حاضر آماده شده اند همه یا بخشی از اختراع 
اختیارات رئیس جمهور را برای قانع کردن ایران به کار گیرند.

فلاحت پیشه با اشاره به این که در دنیای امروز هیچ معاهده ای روی کاغذ حفظ 
نمی شود، عنوان کرد: اگر برجام احیا شود، طرفین باید آن را از محوطه خطر دور 
کنند؛ حال چگونه می توانند این کار را انجام دهند؟ یعنی باید برجام ریشه بدواند، 
یکسری کمربندهای اطمینان بخش مبنی بر این که روابط جدیدی شکل بگیرد تا 

برجام از بین نرود، بسته شود.
باید تابوهای سیاسی و اقتصادی برداشته شود

 تا همه از احیای برجام سود ببرند 
 وی تاکید کرد: معتقدم گام بعدی گامی اساسی است و همانگونه که آمریکا در آن 
صاحب نقش است، ایران هم می تواند صاحب نقش شود که با شکستن  یکسری 
احیا  برجام  سیاسی،  تابو های  برداشتن  بدون  چراکه  می شود،  برداشته  تابو ها 
نخواهد شد و من فکر می کنم بخشی از این تابوها  امروز برداشته شده است که ما 
به این  مرحله رسیده  ایم. انتظار هم این است یکسری تابوهای سیاسی و اقتصادی 
برداشته شود تا در زمان احیای برجام ایران بتواند مناسبات بسیار گسترده اقتصادی 
داشته باشد و حتی با شرکت های آمریکایی زمینه روابط تجاری را فراهم کند و عملًا 
همگان از احیای برجام سود ببرند نه این که فقط یکسری بازیگران سود این قضیه 
نصیب شان شود آن زمان است که عملًا برجام از محدوده خطر خارج می شود و هر 

کسی هم در آمریکا روی کار بیاید نمی تواند از برجام خارج شود.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: شرایط بین الملل 
شرایطی است که بسیار زود پرونده ها از دستور کار خارج می شوند و موضوع اوکراین 
این مسئله را به خوبی نشان داد. بارها مطرح کرده بودیم برجام به اوکراین فروخته 

نشود و نباید در حال حاضر اجازه دهیم این کار صورت گیرد.
وی یادآور شد: در شرایط متلاطم انرژی که نفت ۱۲۰ دلار است و گاز ارزش 
فوق العاده استراتژیکی در دنیا پیدا کرده است کشور ما می تواند با برداشتن تابوهای 
اقتصادی شکل گرفته، خودش را سریع به کانون مناسبات مسالمت آمیز اقتصادی 

در دنیا تبدیل کند که  آن موقع تحریم کردنش نمی تواند راحت باشد.
این نماینده پیشین مجلس شورای ادامه داد: امروز شاهدیم آمریکا اعلام می کند 
نمی تواند روسیه را که بزرگترین نقض مقررات بین المللی را از سال ۱۹۳۹ میلادی 
که هیچ شخصی تا به امروز انجام  نداده، انجام دهد است، تحریم انرژی کند چراکه 

روسیه از لحاظ انرژی، آمریکا را به خودش وابسته کرده است!
وی تاکید کرد: ما می توانیم در قالب ساز و کارهای تقویت کننده برجام و دیگر 
توافقنامه هایمان عمل کنیم، نه اینکه فقط انتظار داشته باشیم کشوری که دشمن 
ماست به ما تضمین دهد. چراکه طبیعتاً آمریکا دشمن ما خواهد ماند اما وقتی ما 
در قله انرژی دنیا قرار بگیریم و قراردادهای اقتصادی حتی با شرکت های آمریکایی 
ببندیم، آن زمان آمریکایی ها هم نمی توانند علیه ایران فعالیت کنند از همین رو با 
درک دقیق تری نسبت به فرصت های جهانی امروز ایران باید بتواند برجام را احیا 

کرده و آن را تبدیل به یک موافقتنامه غیرقابل عبور کند.

حشمت الله فلاحت پیشه:

در آستانه توافق به عوامل آشوب سازفرصت ندهیم

کارشناس مسائل بین الملل :

نمی توان زمانی برای رسیدن به توافق مشخص کرد 
کارشناس مسائل بین الملل اعلام کرد: به دلیل آنکه هنوز 
سه مکان از چهار مکان هسته ای ایران تعیین تکلیف نشده 
و طرف غربی به دنبال آن است که بعد از توافق آن را ابزاری 
برای فشار بداند، تهران به دنبال آن است که قبل از رسیدن به 

توافق تکلیف این موضوعات را مشخص کند. 
بین المللی درباره سفر  محمد قادری کارشناس مسائل 
به  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  دبیرکل  گروسی  رافائل 
به  وین گفت: مذاکرات  توافق  با  این سفر  ارتباط  و  تهران 
پیشرفت های قابل ملاحظه ای رسیده اما چهار موضوع از 
سمت غرب که جزو خطوط قرمز ایران بوده هنوز پذیرفته 
نشده است. یکی از این موضوعات پادمانی است که طرف 
غربی با ادعای اینکه موضوعات فنی بوده و به برجام ارتباطی 
ندارد، تا به امروز از تعیین تکلیف شدن آن شانه خالی کرده 
است. تیم مذاکره کننده ایرانی به هرشکلی این موضوع را 
برنامه هسته ای  برای  این موضوع  به کرسی نشاند. چون 
ایران موضوعیت دارد و اگر مشخص نشود، در صورت توافق 
احتمالی برنامه هسته ای ایران مشخص نبوده و لازم است با 

آژانس تکلیف این موضوع را نهایی کند. 
وی افزود: تقریبا دو سال پیش، آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در مورد چهار سایت ایران ایراداتی گرفته بود و پیگیر 
شد که آیا در آن چهار مکان اتفاقی برخلاف پادمان یا برجام 
صورت گرفته است یا خیر. آقای گروسی طی چندین سفری 
که به تهران داشتند، این موضوعات را بررسی کرد که طی آن 
مشخص شد یکی از دوربین های سایت جابر بن حیان کرج 
به دلیل خرابکاری هسته ای از مدار خارج شده بود، در نهایت 
در سفری که پاییز به تهران داشتند این موضوع برطرف ولی 
تکلیف سه مکان دیگر هنوز باقی مانده است.  قادری در 
ادامه تصریح کرد: غرب به دنبال آن است که این موضوع 
مختومه نشده را نگه دارد تا در مواقع نیاز بتواند از آن استفاده 
کند. اما اصرار ایران این است این موضوع باید قبل از توافق، 
به جمع بندی برسد. به همین علت، بحث هایی که در وین 
شکل گرفت، منجر به این اتفاق شد که آقای گروسی در سفر 
خود به تهران در ارتباط با این موضوع صحبت کرده و در 
ارتباط با ادامه تعاملات و همکاری ها به یک تفاهم برسند. بر 
همین اساس دبیرکل سازمان انرژی اتمی جمعه شب راهی 
تهران شده و صبح شنبه جلساتی را با مقامات انرژی اتمی 

خواهند داشت.
این کارشناس مسائل بین المللی در ادامه گفت: اینکه این 

مسائل چه ارتباطی به توافق و مذاکرات وین درباره احیای 
برجام دارد، این است که طرف غربی قائل به این است که 
این موضوعات فنی بوده و قبل از توافق نیازی نیست درباره 
آن صحبت شود. اما به دلیل اینکه سابقه نشان داده است، 
طرف مقابل از موضوعات فنی در راستای اهداف سیاسی 
خود استفاده می کند، مذاکره کنندگان ایرانی تلاش کردند 
این مسئله را قبل از توافق در وین به جمع بندی مشخصی 

برسانند. 
قادری در گفت وگو باایلنا،  در پاسخ به اینکه کدام یک از 
دو طرف باید انعطاف بیشتری به خرج دهند تا تکلیف این 
چهار سایت مشخص شود، گفت: موضوعی که طرف مقابل 
باز کرده، از لحاظ منطق و اساسنامه آژانس، مبنای حقوقی و 
قانونی ندارد و ایران روی این موضوع بارها تاکید کرده است. 
دلیل این موضوع هم این بود که هر گزارشی که برای بازرسی 
و بررسی به مدیرکل آژانس انرژی اتمی ارسال می شود باید در 
چارچوب کانال های رسمی و قانونی اتفاق بیفتد. اما درباره 
این چهار سایت این اتفاق رخ نداد و بر اساس ادعاهای رژیم 
صهیونیستی اتفاق افتاد که در چارچوب اساسنامه آژانس 
بین المللی انرژی اتمی قانونی و حقوقی نبود.  وی تصریح 

کرد: از طرفی ایران بنای درگیری با آژانس را نداشت و تن به 
مذاکره داد تا بررسی های لازم انجام شده و به همین دلیل 
است،  این  بحث  است.  داده  نشان  را  خود  انعطاف  ایران 
رویکردی که آژانس در رابطه با این چهار مکان گرفته، تحت 
فشار غرب و به ویژه ایالات متحده آمریکا اتفاق می افتد. اگر 
فضا کاملا حقوقی و فنی باشد، همه چیز روشن و شفاف 
است اما طرف مقابل از آژانس بین المللی انرژی اتمی که 
یک سازمان حقوقی در فضای بین المللی است، استفاده 
سیاسی می کند. ایران فضا را برای گفت وگو فراهم کرده و قرار 
است در تهران نشستی برقرار شود تا این مشکل حل شود. 
حل شدن این مشکل مانع مهمی را از سر راه توافق وین 
برخواهد داشت. چون این موضوع یکی از موضوعاتی است 
که مانع رسیدن به توافق شده است.  این کارشناس مسائل 
بین المللی در پاسخ به این سوا ل که طرف غربی مدعی 
شده پس از بازگشت آقای باقری به تهران، ایران درخواست 
جدید مطرح کرده، نماینده روسیه میز مذاکره را ترک کرده 
و همچنین اروپا ضرب الاجل برای پایان مذاکره تعیین کرده 
در صورتی که ایران و آمریکا اعلام کردند مذاکرات همچنان 
ادامه دارد، چه زمانی را می توان برای پایان دادن به مذاکرات 

تعیین کرد، گفت: اتفاقی که در وین می افتد، ابعاد پیچیده 
و متعددی دارد. تا زمانی که در مورد همه موضوعات توافق 
صورت نگیرد، عملا در مورد هیچ چیز توافق صورت نگرفته 
است. چون این بسته کامل است و نمی شود در مورد تعدادی 
از آن ها توافق کرد و در مورد تعدادی دیگر به توافق نرسید.  
تا  افزود: همین امروز که طرفین می گویند بالای ۹۵  وی 
۹۶ درصد به توافق رسیدیم، به هر حال چند درصد باقی 
مانده که کاملا تعیین کننده است و اگر در مورد آن جزئیات 
توافق صورت نگیرد انگار در مورد همه موضوعات مطرح 
شده توافقی انجام نشده است. در فرآیند مذاکراتی که در 
این سطح مطرح است، معمولا از موضوعات کم اختلاف تر 
شروع می کنند تا شکل مذاکرات به سرعت جلو برود. بنابراین 
موضوعات کم اولویت تر و کم اهمیت تر تعیین تکلیف می شود 
سپس به موضوعات دارای اولویت می رسند. بنابراین اگر 
بخواهیم وقت یا زمانی برای توافق مشخص کنیم، واقعی 
نیست. چون نمی شود درباره این موضوعات وقت تعیین 
کرد.  قادری گفت: غربی ها از اواسط ماه ژانویه تا به امروز 
چهار بار ضرب الاجل تعیین کردند که کارآمد نبوده و کسی به 
آن اعتنا نکرده است. تعیین ضرب الاجل به این معناست که 
تعیین تکلیف موضوعات مورد بحث و گفت وگو مطرح نیست. 
بنابراین ما زمانی را نمی توانیم برای توافق تعیین کنیم. نکته 
مهم اینجاست، تقریبا می شود گفت درباره موضوعات فنی 
گفت وگوهای لازم انجام شده است. اما آنچه نوشتن متن 
توافق و نهایی کردن آن را معطل کرده، تصمیم سیاسی است 
که باید دولت بایدن آن را اتخاذ کند. ترامپ در موقع خروج 
از برجام یک تصمیم سیاسی گرفت. اگر قرار بود بر اساس 
نمی توانست  بگیرد،  را  تصمیم  این  حقوقی  پروتکل های 
از برجام خارج شود. بنابراین اگر آمریکا بخواهد به برجام 
بازگردد، باید تصمیم سیاسی بگیرد.  وی افزود: طرف مقابل 
مرتب می گوید ایران هنوز تصمیم سیاسی خود را نگرفته 
است. اما کاملا روشن است که دولت سیزدهم از ابتدا اراده 
کرده که وارد فرایند جدید مذاکرات شود. در واقع تصمیم 
سیاسی خود را برای رسیدن به یک توافق مطلوب گرفته 
است. بنابراین تعیین وقت برای توافق بار فنی ندارد، بلکه 
روانی است. حالا در کنار آن کشورهایی مثل روسیه و فرانسه 
اعلام کردند که به پایان راه رسیده ایم به دنبال آن هستند که 
این فرآیند را به نام خود زده تا بگویند ما این موضوع را به اینجا 

رساندیم تا پرستیژ بین المللی خود را حفظ کنند. 

مدیرکل سابق شورای راهبردی روابط خارجی با بیان اینکه 
مرحله ای که در حال حاضر در آن هستیم یک مرحله خوبی 
است و به روزهای پایانی برجام نزدیک شده است، گفت: اکنون 
مقامات ارشد کشورها باید درباره آن نکات حساس تصمیم گیری 

نهایی را داشته باشند. 
عبدالرضا فرجی راد سفیر سابق کشورمان در نروژ در میزگرد 
فینال مذاکرات اظهار داشت: اگر می بینیم در این هفته های 
آخر مذاکرات قدری کُند پیش می رود به این علت است که وقتی 
مذاکرات به مرحله آخر می رسد، نکات حساس را به آخرین مرحله 
مذاکرات موکول می کنند که آن درباره نقاط و نکات حساس 
طبیعتاً باید هماهنگی بیشتری بین کشورها و سران آن ها به 

عمل آید. 
فرجی راد ادامه داد: در حال حاضر سه مسئله وجود داشته که 
از اول مذاکرات خیلی روی آن تمرکز شد، یکی مساله برداشتن 
تحریم از روی افراد، مسئله دوم راستی آزمایی بود که بعد از توافق 
ایالات متحده امریکا مثل دوره قبل بهانه نیاورد و مسئله سوم هم 
تضمین است که مثل دوره ترامپ نشود چراکه با توجه به اینکه در 
سه سال آینده احتمال اینکه جمهوری خواهان شانس بیشتری 

برای آمدن در کاخ سفید دارند، از الان تهدید می کنند که اگر 
بیایند از برجام خارج می شوند لذا باید این تضمین داده شود. 

مدیرکل سابق شورای راهبردی روابط خارجی با بیان اینکه 
مرحله ای که در حال حاضر در آن هستیم یک مرحله خوبی 
است و به روزهای پایانی برجام نزدیک شده است، گفت: اکنون 
مقامات ارشد کشورها باید درباره آن نکات حساس تصمیم گیری 
نهایی را داشته باشند.  وی در خصوص تاثیر جنگ روسیه و 
اوکراین در روند مذاکرات نیز اظهار داشت: در حال حاضر چیزی 
نشان داده نمی شود. در واقع ایران در این دعوای ژئوپولتیکی 
جهانی روی یک دیوار نازکی حرکت می کند و از این رو موضع 
گیری وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران بسیار خوب بود. 
فرجی راد تصریح کرد: برجام، برجام است و خیلی نمی توان 
آن را تغییر داد،  در سال ۲۰۱۹ جمهوری خواهان و کاخ سفید 
قانونی گذاشتند که اگر کوچکترین تغییری در برجام صورت 
گیرد دوباره به کنگره بیاید و اگر این قانون نبود مطمئنم دولت 
امریکا می توانست با توجه به مشکلاتی که دارد،  امتیازات بهتری 

بدهد. 
»شرایط امروز ایران با شرایط ۲۰۱۵ که آن برجام امضا شد 

متفاوت است. اینطور نیست که اکنون امریکا دست بالا را داشته 
باشد، دولت امریکا در مشکلاتی اساسی گیر کرده است، چه در 
ایالات متحده که دموکرات ها شدیداً محبوبیت شان کم می شود و 
چه در تصمیم گیری برای اینکه در استراتژی خود چه چیزی را 

اولویت اول قرار دادند.« 
 سفیر سابق کشورمان در نروژ یادآور شد: امریکای امروز به هیچ 
وجه تنش را در منطقه نمی خواهد لذا مجبور هستند در رابطه با 
همین مذاکراتی که اکنون انجام می شود امتیازاتی را بدهند و به 
نظر من این امتیازات را هم می دهند. از سوی دیگر هم تضمین 

و هم راستی آزمایی راه حل دارد و راه حل آن مشکل هم نیست. 
به گفته وی  با توجه به وضعیت ایران که در این سال ها عوض 
مطرح  الان  که  هستند  ایران  گریزهسته ای  نگران  آن ها  شده 
شده و با غنی سازی ۶۰ درصد که به راحتی به ۹۰ درصد تبدیل 
می شود بنابراین دیگر کسی جرات نمی کند از برجام بیرون بیاید. 
. لذا من اعتقاد دارم این توافق تا عید نوروز انجام می شود، مگر 
اینکه اشتباهات سیاسی در داخل درباره اوکراین شود یا مسئله 
اوکراین آنقدر حساس شود که روس ها بخواهند گروکشی خاصی 

کنند.

مدیرکل سابق شورای راهبردی روابط خارجی :

سطح گریز هسته ای ایران دیگر جرأت ترک برجام را نمی دهد
فعال سیاسی اصلاح طلب:

اصرار رییس جمهور از ابتدا تلاش برای رفع تحریم ها بوده است
 رییس بنیاد بین المللی صلح درباره عملکرد تیم مذاکره کننده ایران در 
مذاکرات وین گفت: اصرار رییس جمهور از ابتدا تلاش برای رفع تحریم ها 
بوده است لذا عملکرد دولت و دیپلماسی ایران در مذاکرات وین تا اینجای 

کار نمره قبولی دارد. 
در  هسته ای  کننده  مذاکره  تیم  تلاش های  درباره  رهامی  محسن 
مذاکرات وین برای حفظ منافع ملی افزود: ما به عنوان جمهوری اسلامی 
آن  اساس  بر  که  هستیم  پایبند  مبانی  و  اصول  از  سری  یک  به  ایران 
استراتژی خود را تعریف می کنیم. یکی از این اصول مصالح و منافع ملی 
است بنابراین در کارزارها و مذاکرات و مراودات بین المللی بر این پایه ها 
و حفظ این مبانی اصرار داریم که در مذاکرات وین هم قابل تعمیم و به 
کارگیری است. رییس بنیاد بین المللی صلح افزود: طبیعی است که منافع 
ملی و تعریف کلانی که نظام نسبت به این منافع دارد، خط قرمزهایی برای 
ما ترسیم می کند که در همه دوره ها باید رعایت شود و بر آن اساس حرکت 
کنیم. انقلاب اسلامی آمد که شرایط زندگی مردم و عدالت اجتماعی و 
شرایط معیشتی را بهبود ببخشد. لذا اگر راهی را برویم که به این اصول و 

مبانی آسیب نرسد، راه درستی است.
وی با بیان اینکه پس از برجام نسبت به برخی مسائل تعلل شد، گفت: 
ضمن اینکه ترامپ همه برنامه های طرف های برجام را بر هم ریخت، 

برخی جریان ها و افراد هم در داخل دائم با توافق و حتی با مذاکره مقابله 
می کردند، در حال حاضر هم خطر کارشکنی آنها نسبت به سیاست های 
دولت آیت الله رئیسی وجود دارد. به نظر من برای برخی فرق نمی کند 
کدام دولت قصد رفع تحریم ها و گشایش را دارد، آنها همواره در مسیر 
از  جلوگیری  برای  کرد:  خاطرنشان  حقوقدان  این  هستند.  مخالفت 
مشکلات بعدی در پرونده هسته ای ایران دولت بر اساس همین سیاست 
و روندی که رییس جمهور از دوره تبلیغات انتخاباتی تاکنون بر آن اصرار 
داشته، مسائل خود را با کشورهای مقابل حل کند، البته تا جایی که خط 
قرمزهای ما حفظ شود. رهامی با تاکید بر اینکه در این مقطع پیشنهاد 
می کنم جمهوری اسلامی ایران مسائل خود را از چالش هایی که توسط 
روسیه در اوکراین ایجاد شده است جدا کند، افزود: بهترین زمان است که 
شر تحریم ها از سر ما برداشته شود و از این فرصت برای عرضه گاز و نفت 
خود به مشتریان بین المللی، نهایت بهره را ببریم ما باید از هر فرصتی برای 
تقویت منافع خودمان استفاده کنیم. وی با اشاره به این فرموده رسول 
سٌ فَطِنٌ حَذِرٌ"، اظهار کرد: یعنی مؤمنِ زیرک و  اکرم )ص( که "المُؤمِنُ کَیِّ
باهوش، محتاط است. فرصت ها مثل ابر از دست می رود. مردم به شدت 
منتظر گشایش هستند و اگر این کار توسط دولت سیزدهم انجام شود، 

اعتماد مردم و جامعه نسبت به نظام بیش از پیش خواهد شد.
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»عقل، جز با پیروی از حق، 
کامل نمی شود«

یکشنبه -15 اسفند ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5466

نزهة الناظر : ص 83 ح 12

آخرین وضعیت کرونا در استان قم 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در شبانه روز گذشته 
از میان افرادی که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود، هیچ مورد فوتی نداشتیم. به گزارش عصر 
شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری در گفت وگویی اظهار داشت: در ۲۴ ساعت 
منتهی به چهاردهم اسفندماه جاری، ۵۷ تَن مشکوک و یا با علائم قطعی ابتلا به کرونا توسط اورژانس 
مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.وی بستری شدن ۴۱ تَن از این بیماران را مورد توجه قرار داد 
و گفت: ۱۱ تَن نیز با تشخیص پزشکان معالج برای انجام درمان در منزل از بیمارستان مرخص شدند.
مصری، کل بیماران کرونایی که در مراکز درمانی قم بستری هستند را ۲۵۰ تَن ذکر کرد و گفت: ۴۴ تَن به 
دلیل وخیم بودن وضعیت جسمی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شوند.وی بیان داشت: از ۱۴۴ 
آزمایش کرونای انجام شده، نتیجه ۶۱ مورد مثبت شد.رئیس علوم پزشکی قم یادآور شد: از ابتدای اجرای 
طرح همگانی واکسیناسیون کرونا در قم یک میلیون و ۷۷۳ هزار و ۲۸۳ دُز واکسن به جامعه هدف تزریق 

شده است.قم از ششم اسفندماه جاری در شرایط نارنجی کرونایی قرار دارد.

یک ایرانی در اوکراین فوت کرد
 سفارت جمهوری اسلامی ایران در اوکراین فوت یک تبعه ایرانی در کشور اوکراین را تایید کرد. به گزارش 
سفارت جمهوری اسلامی ایران در اوکراین، پس از انتشار خبر فوت یک تبعه ایرانی در کشور اوکراین، 
سفارت جمهوری اسلامی ایران در این کشور پس از بررسی های مختلف خبر را تایید کرد.بنا بر این 
گزارش، سفارت جمهوری اسلامی ایران در اوکراین، پس از تماس با پلیس اوکراینی مامور رسیدگی به 
موضوع، با ابراز تاسف و تاثر اعلام کرد که تبعه مذکور به نام محمدمحسن شوشتریان فرزند نصرالله ۵۱ 
ساله حین خروج از شهر خارکوف )به همراه دو تبعه دیگر ایرانی و اوکراینی( در حوالی شهر »نووایا وادالاگا« 
دچار نارسایی قلبی شده و به رغم امداد پزشکی اولیه، جان به جان آفرین تسلیم کرده است. سفارت 
جمهوری اسلامی ضمن ابراز تسلیت و همدردی صمیمانه با خانواده و بستگان آن مرحوم، در تلاش است 
تا ضمن کسب اخبار تکمیلی در خصوص علل حادثه و وضعیت پیکر متوفی، اقدامات مرتبط با این امر 

را صورت دهد.

کف حقوق کارمندان و بازنشستگان تعیین شد
 عضو کمیسیون تلفیق بودجه سال ۱۴۰۱ مجلس گفت: در لایحه بودجه سال آینده دهک بندی  
درآمدی خانوارهای یارانه بگیر و حذف یارانه خانواده های پردرآمد توسط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
پیش بینی شد حسن محمدیاریبا بیان اینکه در لایحه بودجه سال آینده پیشنهاد دولت برای کف حقوق ۴ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود ابراز داشت: مجلس این مبلغ را به ۵ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان افزایش داد؛ 
برای بازنشستگان نیز کف حقوق ۴ میلیون و ۵۰۰ تومان است و معافیت مالیاتی نیز تا سقف ۶ میلیون 

تومان افزایش یافت .

اطلاعیه وزارت کشور درباره »مِلک« جنجالی وزیر سابق
روابط عمومی وزارت کشور درباره حواشی ملک رحمانی فضلی، وزیر دولت روحانی اطلاعیه ای منتشر 
کرد.پیرو انتشار مطالبی درباره ملک سازمانی وزیر کشور سابق، روابط عمومی این وزارتخانه اعلام کرد: به 
اطلاع می رساند که ملک مذکور در اختیار وزارت کشور قرار گرفته است.در این خبر تاکید شده است: این 

ملک سازمانی به وزارت کشور تحویل داده شده است.

احمدی نژاد بزرگترین پروژه نفوذ ذر جمهوری اسلامی بود
عبدالرضا داوری از اعضای سابق تیم احمدی نژاد که چند وقتی است علیه او افشاگری می کند در 
حساب توئیتری اش نوشت: افشاگری دفتر احمدی نژاد درباره ماجرای کاترین شکدم فرار رو به جلو برای 
آدرس دهی انحرافی بود تا حمایت این مهره اسرائیلی از کاندیداتوری احمدی نژاد در انتخابات ۱۳۹۶ 

دیده نشود. احمدی نژاد بزرگترین پروژه نفوذ اسرائیل در جمهوری اسلامی بود که البته خنثی شد.

ویس کرمی بلاخره از مردم عذرخواهی کرد 
مهرداد ویس کرمی دبیر کمیسیون مشترک طرح حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی به خاطر 
این که اخیرا در توئیتی برای مخالفین طرح صیانت از دو عبارت »گرگ های مجازی« و »سگ های قلاده 

بلند « استفاده کرده بود از مردم عذرخواهی کرد.

حکم قاتل شهید رنجبر صادر شد 
پس از برگزاری جلسه رسیدگی به اتهامات قاتل شهید رنجبر در شعبه اول دادگاه کیفری یک استان 
فارس، رئیس کل دادگستری استان از صدور حکم قصاص برای متهم این پرونده یک ماه پس از وقوع 

جنایت خبر داد.

قبوض گاز تغییر کرد 
سخنگوی شرکت ملی گاز از صدور قبوض جدید گاز خبر داد و گفت: قبض گاز ۴ درصد مشترکان 
پرمصرف چهار برابر شده است.محمد عسگری افزود: 25 درصد مشترکان صنعت گاز پرمصرف هستند 

و تعرفه آنها افزایش یافته است.

تصویب واردات ۷0 هزار دستگاه خودرو 
روز گذشته نمایندگان مجلس با واردات ۵۰ هزار دستگاه خودروی سواری و ۲۰ هزار دستگاه خودروی 

سواری دوگانه سوز هیبریدی و برقی موافقت کردند.

معاون عمرانی استاندار قم تاکید کرد؛

علل وقوع تخلفات ساختمانی در قم مشخص شود
قم  استاندار  عمرانی  هماهنگی  امور  معاون 
گفت: باید ریشه و علل وقوع تخلفات ساختمانی 
استان مشخص شود چرا که در صورت برخورد با 

ریشه ها، تخلفات کاهش می یابد.
ابراهیم معتمدی پیش از ظهر شنبه در نشست 
با اعضای هیأت مدیره سازمان نظام مهندسی 
ساختمان استان قم اظهار داشت: باید تلاش 
شود تا سطح کیفی خدمات مهندسی افزایش 
یابد و از توان و ظرفیت مهندسان استان نیز در 

بخش های مختلف استان استفاده گردد.
وی ابراز داشت: تخلفات ساختمانی، موضوع 
نقشه های اجرایی و نیز بحث مجریان ذیصلاح 
از جمله موضوعات مهمی است که می بایست 

این  حل  برای  مختلف  نهادهای  هماهنگی  با 
مشکلات تلاش کرد و امیدواریم در این دوره با 

تشکیل کارگروهی تصمیمات لازم اتخاذ شود.
ساختمانی  تخلفات  ریشه  باید  گفت:  وی 
مشخص شود که در این صورت اگر با ریشه ها 
برخورد شود؛ شاهد کاهش این تخلفات خواهیم 

بود.
رئیس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان 
بحث  در  داشت:  اظهار  جلسه  این  در  نیز  قم 
تعرفه های خدمات مهندسی از سال ۹۴، روند 
منظمی شکل گرفته و مباحث کارشناسی پس از 
تصویب در هیأت مدیره سازمان از ۱۵ بهمن هر 
سال آغاز و در نهایت تا پایان سال تعرفه های سال 

بعد در کمیته چهارنفره استان مشخص و نهایی 
می شد که امیدواریم در دوره جدید نیز این روند 

ادامه یابد.
مقومی بیان داشت: مهندسان امروز از لحاظ 
انتظار  و  مواجه هستند  با مشکلاتی  معیشتی 
تعرفه  سازی  واقعی  مسیر  در  گام هایی  می رود 
خدمات مهندسی در تمامی رشته های برداشته 

شود.
قانون  اصلاح  طرح  به  اشاره  با  مقومی 
شورای  مجلس  در  ساختمان  مهندسی  نظام 
اسلامی بیان داشت: به نظر می رسد این طرح 
زمینه  این  در  که  است  بازنگری جدی  نیازمند 

پیشنهادهایی آماده شده و ارائه خواهد شد.

مصوب ۷1/10/۶  نامه  وآیین  کار  قانون  ماده 131  استناد  به 
هیات وزیران وبه موجب صورتجلسه مورخ 1400/11/2۷ مجمع 
عمومی وانتخابات هیات مدیره وسایر مدارک تسلیمی،اسامی 
مدیره  هیئت  البدل  وعلی  اصلی  اعضاء  از  هریک  وسمت 
وبازرسین انجمن صنفی کارفرمایی شرکتهای مسافربری استان 
قم که تا تاریخ 1402/12/1۷ انتخاب شده اند به شرح ذیل می 

باشد:
هیئت  فراهانی)رئیس  آبادی  سلم  محمدرضا  آقای  1-جناب 

مدیره(
2-جناب آقای عزت اله گودرزی)نایب رئیس هیئت مدیره(

3-جناب آقای حسن فشکی)خزانه دار(
آقای سید محمدجواد سجادی)عضو اصلی هیئت  4-جناب 

مدیره ودبیر(
5-جناب آقای امیرحسین علی گل)عضو اصلی هیئت مدیره(

۶-جناب آقای ابوالفضل برفراخ)عضو علی البدل هیئت مدیره(
۷-جناب آقای وحید محمدی)عضو علی البدل هیئت مدیره(

8-جناب آقای عبداله سلم آبادی فراهانی)بازرس اصلی(
۹-جناب آقای اکبر مولایی)بازرس اصلی(

10-جناب آقای حمید رضایی)بازرس علی البدل(
ضمنا به استناد ماده 22 اساسنامه انجمن صنفی مذکور کلیه 
مکاتبات اداری واوراق عادی انجمن با امضاء رئیس هیات مدیره 
با دبیر،ممهور به مهر انجمن وکلیه اسنادمالی،اوراق رسمی بهادار 
وقراردادهای تعهدآور که به تصویب هیات مدیره رسیده باشند با 
امضاء مشترک رئیس هیات مدیره با دبیر وخزانه داروممهور به 

مهر انجمن معتبر خواهد بود.

آگهی ثبت انتخابات انجمن صنفی 
کارفرمایی شرکت های مسافربری استان قم

از  به کمبود آب در استان،  با اشاره  و فاضلاب استان قم  مدیرعامل شرکت آب 
ورود همه چاه های سطح شهر به مدار بهره برداری به منظور جلوگیری از قطع آب و 

جیره بندی خبر داد. 
حسن بختیاری با اشاره به افزایش مصرف آب در استان گفت: متاسفانه از ابتدای 

اسفندماه با افزایش دمای هوا و شروع خانه تکانی ها با رشد مصرف مواجه شده ایم.
وی با بیان اینکه مصرف آب از حجم انتقالی از سد کوچری به قم فراتر است، اظهار 
داشت: به منظور جلوگیری از قطع آب در شهر مجبور شدیم تمام چاه های سطح شهر 

را وارد مدار بهره برداری کنیم تا این کمبود را برطرف کنیم.
وی با اشاره به شوری محسوس آب منابع زیرزمینی استان یادآور شد: در یکی دو 
هفته گذشته با شوری آب در شهر مواجه شدیم که علت آن هم افزایش برداشت از 

چاه ها است که در غیر این صورت قطعا با کمبود آب و جیره بندی در شهر مواجه 
می شدیم.

بختیاری با تاکید بر لزوم استفاده بهینه از آب و جلوگیری از هدر رفت در ایام پایانی 
سال به ویژه در خانه تکانی ها خاطرنشان کرد: با کاهش مصرف آب در شهر، میزان 
برداشت از منابع زیرزمینی کاهش پیدا می کند و در نتیجه شوری آب نیز کاهش و 

کیفیت آن افزایش می یابد.
بختیاری با اشاره شرایط تنش آبی در کشور به ویژه در استان قم، تنها راه عبور از این 
شرایط را صرفه جویی و استفاده درست از آب دانست و از همه مردم و دستگاه های 
اجرایی و اداری استان خواست تا با صرفه جویی ۱۰ درصد در مصارف به بهبود شرایط 

کمک کنند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم:

کمبود آب در قم جدی است
علت شوری آب بهره برداری از چاه ها برای جبران کمبود است

معاون فرهنگی اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم تاکیدکرد:

ضرورت همراهی مردم با پلیس
 در چهارشنبه آخر سال

معاون فرهنگی اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: پیشگیری 
و کاهش خسارات جانی و مالی ناشی از حوادث چهارشنبه آخر سال در گرو 
افزایش همدلی و همراهی صمیمانه تمامی اقشار جامعه به ویژه جوانان و 

نوجوانان با پلیس است .
سرهنگ محمد رضا فرحبخشظهار داشت: انتظار است همگان به ویژه گروه 
های جوان و پر انرژی در این شب رفتارهایی را از خود به نمایش بگذارند که 
با پیشینه تاریخی و فرهنگی پاسداشت این روزهای آئینی همسو و هماهنگ 
باشد و از انجام اقداماتی که نه تنها هیجان مثبت و خاطره خوشایندی در ذهن 
شهروندان بر جای نمی گذارند، بلکه آن را مکدر و مشوش می سازد، بپرهیزند.

وی افزود در چند سال اخیر اقشار مختلف جامعه به ویژه نوجوانان و جوانان 
عزیز ، با آگاه شدن از پیامد های زیانبار و مخرب جسمی و روانی استفاده از مواد 
آتش زا و پر سروصدای غیر استاندارد، استفاده از آنها را به کناری نهاده اند و در 
کنار هم بودن و گپ و گفت نشاط انگیز و رو آوردن به بازی سرگرمی های سنتی 

را به جای آنها نشانده اند.
معاون فرهنگی اجتماعی فرماندهی انتظامی استان داد: وقتی در برگزاری 
به  رویکرد سنتی، سخن  از  یا غیر رسمی  و  آیینی خواه رسمی  یک مراسم 
میان می آید منظور آن است که در آن مراسم کنش هایی به نمایش در آیند و 
رفتارهایی ظهور و بروز کنند که اولًا با خاستگاه تاریخی و فرهنگی آن همخوان 
و همسو باشد، ثانیاً تراز فرهیختگی و رشد یافتگی فکری و رفتاری کنشگران آن 

مراسم را نمایان سازد.
وی گفت: وقوع هر نوع اتفاق ناگوار و تحمل هر نوع آسیب جسمانی، در این 
گونه مراسم ها به "زخم روانی" دردناکی تبدیل می شود که نه تنها هرگز التیام 
نمی یابد، بلکه هر ساله در آن ایام نمک جدیدی بر آن پاشیده می شود و درد و 

رنج مداومی بر فرد آسیب دیده و اطرافیان او وارد می سازد.
سرهنگ فرحبخش افزود: شب چهارشنبه آخر سال شبی برای پیشواز رفتن 
"بهار دل انگیر" است؛ در واقع آن گونه که فرهیختگان و عقلای قوم از دیرباز 
یادآور شده اند، واپسین روزها و شبهای سال " فرصت" ذی قیمتی هستند برای 
زدودن کینه و خشونت ها و پاک کردن ذهن و ضمیر روح و روان از ترس و دلهره 
و و غم و اندوه و آراستن آن به شادی و حسن نیت و امید و احساس نیک بختی و 
بهزیستی، بنابراین اساساً جنس چهارشنبه آخر سال از روشنایی، امید و آرامش 

و نیایش و پیش درآمد نوروز است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم:

۵۲ کیلوگرم تریاک کشف و ۳ قاچاقچی 
دستگیر شد

جانشین فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به کشف ۵۲ کیلوگرم تریاک از 
دستگیری ۳ قاچاقچی مواد مخدر در این رابطه خبر داد. 

سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: با اقدامات اطلاعاتی مأموران پلیس 
مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد، ۳ تن از قاچاقچیان قصد دارند 
یک محموله مواد مخدر را با خودرو پژو ۴۰۵ از جنوب کشور به استان تهران 
منتقل کنند، بنابراین طی تعامل با پلیس مبارزه با مواد مخدر استان اصفهان و 

شهرستان کاشان موضوع در دستور کار مأموران قرار گرفت.
محور  به  قضائی  مقام  با  هماهنگی  از  پس  ادامه  در  مأموران  افزود:  وی 
مواصلاتی مورد نظر اعزام و سرانجام پس از کنترل تردد خودروهای عبوری 

خودرو مورد نظر را شناسایی و توقیف کردند.
و  کیلو  مذکور ۵۲  خودرو  از  گفت:  قم  استان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
۹۸۰ گرم تریاک که به طرز بسیار ماهرانه ای جاسازی شده بود کشف و هر ۳ 
نفر دستگیر شدند. سردار اسماعیلی با تاکید بر اینکه قاچاقچیان مواد مخدر 
امنیت نخواهند داشت، تصریح کرد: مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
در راستای برخورد با قاچاقچیان شبانه روز در تلاش بوده و در این راه از هیچ 

تلاشی دریغ نخواهند کرد.
  

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۲۷ هزار لیتر گازوئیل قاچاق 
فرمانده انتظامی استان از کشف ۲۷ هزار لیتر گازوئیل قاچاق در پی توقیف 

یک دستگاه کامیون کشنده در محور قدیم قم-تهران خبر داد.  
سردار سید محمود میرفیضی در گفتگو با خبرنگاران اظهارداشت: مأموران 
یگان تکاوری ۱۲۲ فرماندهی انتظامی استان با اجرای طرحی در محور قدیم 
قم-تهران، یک دستگاه کامیون کشنده ولوو را به ظن حمل قاچاق سوخت 

متوقف کردند.
با مأموران اذعان داشت؛  وی افزود: در ادامه راننده کامیون طی مواجهه 
خودرو حامل سوخت گازوئیل بوده که به دلیل عدم ارائه برگه مجوز از شرکت 
نفت و گمرک، خودرو جهت بررسی به پلیس امنیت اقتصادی استان منتقل 

شد.
فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با حضور کارشناسان و بررسی های 
صورت گرفته مشخص شد خودرو حامل ۲۷ هزار لیتر سوخت قاچاق بوده که 
متهم دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل 

مرجع قضائی استان شد.
سردار میرفیضی اضافه کرد: پلیس با تلاش شبانه روزی با هرگونه قاچاق 
مقابله خواهد کرد که این امر با همکاری و مشارکت مردم قطعاً نتایج مثبتی برای 

جامعه به دنبال خواهد داشت.
 

 رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم خبرداد:

اجرای طرح ترخیص فوق العاده 
خودرو و موتور سیکلت توقیفی 

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم از اجرای طرح ترخیص فوق العاده 
خودرو و موتور سیکلت توقیفی در قم خبر داد.

سردار غلامرضا صدقی ، ضمن تبریک اعیاد شعبانیه به اجرای این طرح 
اشاره کرد و گفت: این طرح به عنوان عیدانه برای افرادی که موتور سیکلت و 

خودروی آنها به دلیل تخلفات رانندگی در توقیف است اجرایی می شود.
وی ضمن اشاره به مهمترین مزایای این طرح گفت: پرداخت اقساطی جرایم 
رانندگی بدون پیش پرداخت طی یک سال، ترخیص وسایل نقلیه بدون بیمه 

شخص ثالث منوط به عدم تردد در معابر از جمله مزایای این طرح است.
رئیس پلیس راهنمایی ورانندگی قم ، تحویل وسیله نقلیه به متصرف قانونی 
با ارائه مدارک خودرو و قبض پارکینگ و نیز عدم پرداخت عوارض آزادراهی و 
شهرداری را از دیگر مزایای اجرای این طرح برشمرد و گفت: شهروندان قمی 

می توانند با مراجعه به دفاتر پلیس +۱۰ اقدام کنند.
 

معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف 10 تن چوب قاچاق 
معاون عملیات فرماندهی انتظامی استان از توقیف یک دستگاه کامیون بنز 

تک و کشف ۱۰ تن چوب قاچاق در استان خبر داد 
سرهنگ ولی ترابی اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری این فرماندهی یک 
دستگاه کامیون بنز تک حامل چوب قاچاق را در جاده قدیم "قم-کاشان" 
متوقف کردند. وی افزود: در بازرسی از داخل خودرو توقیف شده، ۱۰ تن انواع 

چوب قاچاق و فاقد هرگونه مجوز کشف و یک نفر در این رابطه دستگیر شد.
معاون عملیات فرمانده انتظامی استان قم گفت:برابر اعلام کارشناسان،ارزش 

کالای مکشوفه ۳۰۰ میلیون ریال برآورد شده است.
سرهنگ ترابی تصریح کرد: متهم به همراه خودروی توقیفی و کالای قاچاق 

برای سیر مراحل رسیدگی به مرجع ذیصلاح تحویل شد.

  بن بست درطرح اخذ مالیات بر خانه های خالی!

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: بیابان بی محابا به سمت قم 
می آید و استان قم در معرض خطر افزایش عرصه های بیابانی و ازبین رفتن پوشش 

گیاهی درمناطق مختلف است. 
محمد شعاعی روز شنبه به مناسبت هفته منابع طبیعی در گفت وگو با خبرنگاران 
اظهارداشت: حفظ منابع طبیعی که منافع آن برای عموم جامعه است وظیفه 
همگانی به شمار می آید و این مسئولیت در استان قم به دلیل شرایط خاص 

جغرافیایی و خطر گسترش عرصه های بیابانی از اهمیت بسزایی برخوردار است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم در ادامه با اشاره به برنامه های این اداره کل 
برای هفته منابع طبیعی، گفت: نصب تابلو های تبلیغاتی در مسیر های ارتباطی 
استان، آماده سازی و پخش تولید های فرهنگی و چند رسانه ای، سفر مسئولان 
منابع طبیعی کشور به قم، برگزاری میز خدمت، غرس نهال، پرداختن به موضوع 
منابع طبیعی در شبکه استانی نور، رژه خودرویی یگان حفظت منابع طبیعی قم، 
کاشت درخت به یاد شهیدان و بازدید مسئولان استان از سازه های آبخیزداری 

استان از جمله برنامه های تدارک دیده شده به همین مناسبت است.
شعاعی گفت: نیازمند فرهنگ سازی گسترده در موضوع لزوم حفظ و احیای 
رسانه هستیم  اصحاب  با همکاری  اقشار مختلف  میان  در  قم  منابع طبیعی 
و در همین ارتباط از توان تشکل های مردم نهاد نیز در کنار همکاری با سایر 
دستگاه های دولتی به منظور هم افزایی در عرصه حراست از طبیعت استان، 

استفاده خواهیم کرد.
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی قم نیز در این جلسه گفت: ۴۲۰ هزار هکتار 
از سطح استان در معرض بیابان شدن است و چهار کانون بحرانی شامل حسین 
آباد میشت مست، منطقه مسیله، اطراف شهر قم و کوه نمک در این ارتباط نیازمند 

توجه جدی است.
طی  استان  طبیعی  منابع  کل  اداره  مهم  اقدام های  جمله  از  گفت:  داودی 
سال های اخیر علاوه بر نهال کاری و مقابله با بیابان زایی، اجرای عملیات احیای 
مختلف  قالب های  در  که  شده است  هدف گذاری  مناطق  در  گیاهی  پوشش 

همچون حفاظت و نگهدای از جنگل های دست کاشت استان انجام می شود.
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی استان قم گفت: برای نگهداری هرچه بهتر 
از منابع طبیعی در قم همچون جنگل های دست کاشت، حفظ و گسترش این 

عرصه ها را در قالب همکاری مشترک با سایر مجموعه ها و استفاده از ظرفیت 
جوامع محلی، دنبال می کنیم که تا کنون نتایج خوبی برای بهبود شرایط حراست 

از عرصه های طبیعی استان داشته است.
داودی گفت: ۳۵ هزار هکتار از مساحت استان قم را عرصه های جنگلی تشکیل 
داده است که اقدام های لازم برای حفظ و گسترش این عرصه ها با استفاده از 
منابع ملی و استانی و همکاری تشکل های مردم نهاد در دستور کار اداره کل منابع 

طبیعی و آبخیزداری استان است.
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی استان قم نیز در این جلسه گفت: 
طرح های اجرا شده در زمینه آبخیزداری در قم نقش مهمی برای کنترل سیلاب 
و حفاظت از خاک و کنترل رسوب در استان داشته و موجب استفاده بهینه از 

روان آب ها شده است.
دهقانی گفت: اعتبارات تخصیص یافته به اجرای طرح های آبخیزداری در قم 
تنها از محل صندوق توسعه ملی طی سال های ۹۷ تا ۹۹ مبلغ ۳۷۰ میلیارد ریال 
بوده است که تخصیص آن توانست گام مهمی برای کنترل سیلاب ها در سطح 

استان باشد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم اعلام کرد:

قم درمعرض خطرافزایش عرصه های بیابانی

 معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران گفت: 
جشنواره بین المللی فیلم منجی با محوریت آثار ۳۱۳ 
ثانیه ای و با رویکرد فضای مجازی، فعالیت خود را از 

نیمه شعبان امسال در قم آغاز خواهد کرد.
و  گفت  در  حسین آبادی  یاسین  حجت الاسلام 
گویی با اشاره به مقوله هنر به عنوان یکی از مهمترین 
آنها هنر  و در رأس  انتقال مفاهیم دینی  ابزارهای 
سینما اظهار کرد: با این وجود و در طول چهار دهه 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی، هنوز فیلمی در خور 
شأن و در ارتباط با امام زمان)عج( به صورت شاخص 

ساخته نشده است.
تولید  دغدغه  همواره  اساس  این  بر  افزود:  وی 
آثار نمایشی با محوریت شخصیت امام عصر)عج( 
و نائبان ایشان و مسائل مربوط به مهدویت وجود 

داشته، چراکه جمهوری اسلامی و نظریه ولایت فقیه 
به  بر همین اساس شکل گرفته  و »مهدویت«  نیز 
عنوان مولفه ای امیدآفرین، نقش موثری در پیشبرد 
اهداف حکومت دینی دارد. معاون فرهنگی مسجد 
مقدس جمکران خاطرنشان کرد: به این ترتیب ایده 
اولیه برگزاری جشنواره فیلم منجی با رویکرد فضای 
مجازی شکل گرفت زیرا تولید آثار سینمایی بلند در 
سازمان های  و  تخصصی  مجموعه های  توانمندی 
سینمایی است. وی ادامه داد: به همین دلیل ایده 
ساخت فیلم کوتاه ۳۱۳ ثانیه ای مطرح و در جلسه ای 
شد  مقرر  کشور  جوان  سینمای  انجمن  مدیر  با 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه ۳۱۳ ثانیه ای منجی 
با تشکیل شورای سیاست گذاری در نیمه شعبان 
حسین آبادی  کند.  آغاز  را  خود  اقدامات  امسال، 

مختص  جشنواره  نخست  مرحله  کرد:  تصریح 
فیلمنامه هایی است که برای ساخت فیلم های کوتاه 
با مدت زمان مشخص شده به نگارش درآمده اند و 
پس از آن آثاری که قابلیت تبدیل به فیلم داشته باشند 
با تعامل و مشارکت ویژه مسجد مقدس جمکران و 
شد.  خواهند  انتخاب  دیگر،  مجموعه های  برخی 
معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با بیان اینکه 
مرحله نهایی جشنواره فیلم منجی مربوط به آثار 
ساخته شده بر اساس فیلمنامه های منتخب خواهد 
بود گفت: بعد از تشکیل شورای سیاست گذاری در 
نیمه شعبان امسال، تقویم زمانی جشنواره و دیگر 
روندهای مورد نیاز، تعیین می شود و از طریق سایت 
و کانال های رسمی مسجد جمکران به اطلاع عموم 

خواهد رسید.

معاون مسجد جمکران:
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه منجی در قم برگزار می شود

طرح:مهدی عزیزی

در خبرها آمده تعداد پرداخت کنندگان مالیات بر خانه های 
خالی به ۶0 نفر هم نرسید و به این ترتیب به نظر می رسد طرح 

اخذ مالیات بر خانه های خالی به بن بست رسیده باشد.

وحید وزیری راد-مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان قم


